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Stenografický zápis o priebehu 10. zasadnutia pléna Slovenskej národnej
rady, ktoré bolo dňa 30. septembra 1947.

Začiatok: 15. 05 hod.
Koniec: 20. 20 hod.
Prítomní: Podpredsedovia SNR pplk.

Milan Polák, Dr. Ivan Horváth a Andrej
Cvinček.

Členov: 87.
Podpredseda Sboru povereníkov Rudolf

Fraštacký, povereníci Dr. Ivan Štefánik,
Dr. Samuel Belluš, Dr. Ján Púll, Dr. Mar-
tin Kvetko, Kazimír Bezek, Jozef Luka-
čovič, Ing. Kornel Fillo a predseda NKD
Dr. Fedor Thurzo.

Za neprítomného predsedu SNR Dr. J.
Lettricha plénu predsedá podpredseda
SNR Dr. Ivan Horváth.

Podpredseda SNR Dr. Ivan Horváth:
Slávna Slovenská národná rada! Otvá-

ram 10. zasadnutie pléna Slovenskej ná-
rodnej rady a zisťujem, že Slovenská ná-
rodná rada je schopná usnášať sa.

Oznamujem, že na návrh Klubu členov
Slovenskej národnej rady za Demokratic-
kú stranu nastaly v členstve výborov tie-
to zmeny:

V úspornom a kontrolnom výbore na
miesto Mateja Bobríka, ktorý sa členstva
v tomto výbore vzdal, nastúpil člen SNR
generál Ján Ambruš;

v hospodársko-sociálnom výbore na
miesto Ing. Teodora Lipčíka, ktorý sa čle-
stva v tomto výbore zriekol, nastúpil člen
SNR Miloš Rumann:

v rozpočtovom výbore na miesto
Dr. Vladimíra Brežného, Jána Myjúca
a Petra Škodáčka, ktorí si členstva v tom-
to výbere zriekli, nastúpili členovia SNU
Ing. Teodor Lipčik, Belomír Sutoris a Mi-
chal Gáj a na miesto zomrelého člena vý-
boru Ladislava Liptáka nastúpil člen SNR
Ján Kovaľ.

Oznamujem ďalej, že Predsedníctvo Slo-
venskej národnej rady podľa § 1 ods. 3
rokovacieho poriadku udelilo dovolenky
členom Slovenskej národnej rady: Dr. Mi-
lanovi Pišútovi od 1. júla do 31. augusta
1947 a Matejevi Bobríkovi od 1. do 14
septembra 1947.

Svoju neprítomnosť na dnešnom zasad-
nutí pléna SNR ospravedlnili členovia SNR

páni Pavol Čollák, Dr. Ján Beharka, Mar-
tin Kulich, Ján Kovaľ, Július Rácz, Eugen
Hromada, Imrich Laurinec.

Na dnešnom zasadnutí bola rozdaná ta-
to tlač:

Expozé povereníka výživy a zásobova-
nia Ing. Kornela Fillu.

Zpráva právneho výboru o návrhu po-
rereníka spravodlivosti na vydanie naria-
denia o predĺžení niektorých zmenko-
právnych lehôt.

Odpoveď povereníka sociálnej starost-
iivdsti Dr. Jozefa Šoltésza na interpeláciu
členov SNR Petra Škodáčka a spoločníkov
vo veci usporiadania pomerov v sociál-
nom poistení.

Interpelácia členov SNR Vincenta Ko-
váča a spol. na povereníka vnútra vo veci
obnovenia okresných správnych komisii
v kraji južného slovenského pohraničia.

Interpelácia členov SNR Vincenta Ko-
váča a spol. na povereníka priemyslu a
obchodu vo veci nedostatku niektorých
uvoľnených stavebných hmôt.

Návrh členov SNR Miloša Rumanna
a spol. na rezolúciu vo veci distribúcie
textílií.

Oznamujem, že poštou bola rozoslaná
táto tlač:

Stenografický zápis o priebehu 9. za-
sadnutia pléna Slovenskej národnej rady.

Návrh Sboru povereníkov na vydanie
nariadenia o verejnej pastvinárskej služ-
be. Návrh pridelilo Predsedníctvo výbo-
rom právnemu, hospodársko-sociálnemu
a rozpočtovému.

Návrh Sboru povereníkov m vydanie
nariadenia o zrušení a premiestnení zaria-
denia niektorých poľnohospodárskych lie-
hovarov. Návrh pridelilo Predsedníctvo
výborom právnemu a hospodársko-sociál-
nemu.

Návrh Sboru povereníkov na vydanie
nariadenia, ktorým sa mení nariadenie
č. 43/1945 Sb. n. SRN zmene a doplnení
niektorých ustanovení o advokátoch. Ná-
vrh pridelilo Predsedníctvo výboru práv-
nemu.

Návrh Sboru povereníkov na vydanie



nariadenia o usporiadaní niektorých fi-
nančných otázok súvisiacich s výkonom
nariadenia č. 52/1945 Sb. n. SNR. Návrh
pridelilo Predsedníctvo výborom právne-
mu, hospodársko-sociálnemu a, rozpočto-
vému.

Návrh Sboru povereníkov na vydanie
nariadenia o organizácii poľnohospodár-
skeho výskumníctva na Slovensku. Návrh
pridelilo Predsedníctvo výborom právne-
mu, hospodársko-sociálnemu a rozpočto-
vému.

Návrh povereníka školstva a osvety na
vydanie nariadenia o užívaní majetku na.
ciele poštátnených škôl a internátov. Ná-
vrh pridelilo Predsedníctvo výborom práv-
nemu, kultúrnemu a rozpočtovému.

Návrh povereníka školstva a osvety na
vydanie nariadenia o právnom obnovení
Činnosti telovýchovnej organizácie Sokol.
Návrh pridelilo Predsedníctvo výborom
právnemu a kultúrnemu.

Návrh Sboru povereníkov na vydanie
nariadenia o očiste firemných registrov
a o obnove niektorých obchodných spo-
ločnosti. Návrh pridelilo Predsedníctvo
výberu právnemu.

Návrh Sboru povereníkov na vydanie
nariadenia, ktorým sa menia a doplňujú
niektoré ustanovenia nariadenia o konfiš-
kovaní pôdohospodárskeho majetku Nem-
cov, Maďarov ako aj zradcov a nepriate-
ľov slovenského národa. Návrh pridelilo
Predsedníctvo výborom právnemu a hos-
podársko-sociálnemu.

Návrh Sboru povereníkov na vydanie
nariadenia o udeľovaní národných druž-
stevných cien. Návrh pridelilo Predsedníc-
tvo výborom právnemu, hospodársko-so-
ciálnemu a rozpočtovému.

Návrh Sboru povereníkov na vydanie
nariadenia o predĺžení niektorých zmen-
koprávnych lehôt. Návrh pridelilo Pred-
sedníctvo výboru právnemu.

Zpráva, imunitného výboru o žiadosti
vojenského prokurátora v Bratislave o u-
delení súhlasu k trestnému stíhaniu člena
Slovenskej národnej rady škpt. Viliama
Šalgoviča.

Podpredseda SNR Dr. Horváth: (cengá)
Prikročíme k rokovaniu.
Prvým bodom dnešného rokovania bu-

de rozpnava o expozé povereníka dopravy

Kazimíra Bezeka, prednesenom dňa 28
júna 1947 v pléne Slovenskej národnej ra-
dy.

Otváram rozpravu o prednesenom ex-
pozé a žiadam členov Slovenskej národnej
rady, ktorí sa hlásia o slovo. Pán člen SNR
Dr. Brežný,

člen SNR Dr. Vladimír Brežný:
Slávna Slovenská národná rada!
Na júnovom zasadnutí pléna predniesol

pán povereník dopravy Bezek svoje prvé
expozé. Nebolo to v skutočnosti prvé ex-
pozé povereníka dopravy, lebo prvú zprá-
vu o stave dopravy na Slovensku pred-
niesol v tomto zákonodarnom sbore ešte
v roku 1945 vtedajší povereník dopravy
Ing. Fillo, ktorý položil zdravé základy
v rekonštrukcii a reorganizácii dopravy
na Slovensku po oslobodení. Tieto základy
boly zaručene dobré, keď na nich budovali
potom aj ďaľší páni povereníci dopravy
Vtedajšiemu povereníkovi Ing. Fillovi po-
darilo si i pri spolupráci všetkých svedomi-
tých železničných a vôbec dopravných za-
mestnancov na Slovensku v krátkom čase
zrekonštruovať takmer všetky hlavné tra-
te štátnych železníc na Slovensku, tak že
v- čase, keď opúšťal v septembri 1945 re-
zort dopravy maly sme už rýchlikové spo-
jenie do Prahy, do Košíc, Prievidze a Zvo-
lena, posledná sú Zlaté Moravce. Môžem
celkom smele tvrdiť, že počas účinkovania
Ing. Fillu, ako povereníka dopravy, tak asi
za päť mesiacov bolo zrekonštruovaných
okolo 70 % trati na Slovensku, ktoré boly
počas vojny zničené. Za. toto veľké úsilie,
ktoré sa vtedy vynaložila na urýchlené
obnovenie skoro úplne zničenej dopravy
na Slovensku, patrí najväčšia vďaka nie-
len vtedajšiemu povereníkovi dopravy Ing.
Fillovi, ale všetkým dopravným zamest-
nancom, ktorí pracovali bez únavy, aby
celému svetu ukázali, že Slováci sú ele-
mentom konštruktívnym a ako národ od-
daný našej Československej republike.
(Potlesk. ) Toto som pokladal za potrebné
uviesť hneď na začiatku, keďže pán po-
vereník dopravy Bezek asi omylom zabu-
dol spomenúť toho povereníka dopravy,
ktorý začal v najťažších časoch po zničujú-
cej vojne veľké dielo rekonštrukčné. Ex-
pozé p. povereníka Bezeka je v mnohý...



smeroch veľmi obsiahlé. Podrobne rozo-
berá skoro všetky rekonštrukčné práce,
či už na vrchnej stavbe. či už na stavbách
podzemných, na, opravách rušňov, vozňov,
dorozumievacieho zriadenia atď. Expozé
poskytuje aj širokej verejnosti j sny ob-
raz o tom, ako to vlastne v doprave na
Slovensku po prechode frontu vyzeralo.
Treba by si bolo pritom porovnať sú v
k 1. júnu 1945 so stavom k 1. júnu 1947.
Z tohto porovnania by bolo ešte zreteľ-
nejšie vidno, že akú priamo nadľudskú
prácu vykonal slovenský národ v znovu
vzkriesenej československej republike,
1 to je jasný dôkaz toho, že Slováci sú
vernými a oddanými občanmi nádej drahej
vlasti. Naši dopravní zamestnanci na Slo-
vensku veru nezahambili v tomto mimo-
riadne ťažkom čase ani svoju vlasť, ani
seba. Ukázi-li, že sú schopní súťažiť s hoci
kým a že vedia svojou vytrvalosťou a usi-
lovnosťou zvíťaziť v každej súťaži, škodu,
že pán povereník nemohol u viesť presný
stav vozidiel k 1. októbru 1938 a porov-
nať ho so stavom k 1. VI. 1945 a k 1. VI.
1947. Uviedol len percentuálne vyčíslenie.
Na tom by sa bol tiež videl ten skutočný
výsledok práce a námahy našich doprav-
ných zamestnancov.

K oddielu expozé pán povereník.
„ Vlastná doprava" chcel by som sa v krát-
kosti zmieniť o niektorých nedostatkoch,
ktoré sa dajú prípadne aj snadno odstrá-
niť. Každý, Kto cestuje po železnici, vidí,
že ešte nie sme v otázke čistoty vo vla-
koch a na staniciach tam, kde sme boly
v roku 1938. Verím, že i na železniciach
platí zásada „čistota pol zdravia'. Bolo
by preto dobré venovať tejto otázke mno-
ho väčšiu pozornosť, než aká sa jej ve-
nuje dnes. Naše vozne, keď už nie sú pre
nedostatok rozličného materiálu tak pek-
ne vystrojené, ako bývaly kedysi, môžu
byť aspoň čisté, lebo veď čisté vozne i keď
nie reprezentačné, ukazujú cudzincom na
to že aký máme doma poriadok. Ak je
tomu na vine cestujúce obecenstvo, treba
ho pekným spôsobom mať na to, aby sa-
mo dbali na čistotu a ak by pekný spôsob
nestačil, sú tu aj aukcie, na ktoré pamä-
tajú železničné normy, ktoré sú pre ce-
s-tujúce obecenstvo záväzné, železničné
osobníctvo či už sprievodcov, alebo čisti-
čov vozňov treba na čistotu na železniciach
častejšie upozorňovať. Práve sa chcem

všeobecne zmieniť o pozdnom pristavova-
ní súprav rýchlikov a osobných vlakov
pred ich pravideľným odchodom z východ-
nej stanice, najmä na, hl. nádraží v Bra-
slave. Nie je predsa žiadúce, aby vlak,
ktorý vychádza z Bratislavy hl. nádražia
meškal len preto, že súprava bola onesko-
rene pristavená a to mnohokrát bez zá-
važnejšej príčiny. Taktiež chcem upozor-
niť na veľký rozdiel, aký je medzi súpra-
vami osobných vlakov v krajinách čes-
kých a na Slovensku.

Tam je radosť pozrieť si súpravu, lebo,
je poväčšine sostavená s vozňov tej istej
výroby. A naj Slovenku, až na nepatrné
výnimky vyzerá to všelijak. Domnievam
sa, že by Povereníctvo dopravy mohlo v
tejto veci urobiť nápravu, keby rokov o
o tomto nedostatku s Ministerstvom do-
pravy. Veď ministrom dopravy je tiež
Slovák, ktorý by iste s najväčšou ochotu
išiel v ústrety v tejto veci. Pri tomto
chcem poukázať aj na, to, zo takmer
každý vlak prepravujúci osoby, okrem
rýchlikov, má dosť veľký počet náklad-
ných vozňov, v ktorých sa vozia cestujúci.
Nuž a pritom sa stále zdôrazňuje nedosta-
tok nákladných vozňov a robia sa rozlič-
né opatrenia na krátenie nakladacích a vy-
kladacích lehôt. Viem, že máme všeobec-
ne tiež veľký nedostatok osobných vozňov,
ale potom prečo sa nevyrábajú vo väščom
počte, keď sú tak eminentne potrebné. Tu
je niekde chyba, ktorú treba napraviť.
Som presvedčený, že sa táto chyba odstrá-
niť dá i keď to nepôjde narez. Nákladných
vozňov sa v posledných dvoch rokoch vy-
robilo pomerne dosť. Prečo sa potom ne-
venovala náležitá pozornosť aj osobným
vozňom? Mám pritom dojem, že mienka
odborníkov sa dostatočne nerešpektovala.
Pán povereník vo svojom expozé sa tak-
mer vôbec nezmieňuje o tarifách, ktoré
boly a sú predmetom diskusie našej verej-
nosti. Snáď to vynechal preto, lebo tarif-
ná politika, podľa dohody vlády a Predsed-
níctvu SNR z 1. júna 1945 je vecou spo-
ločnou. Myslím, že by nebolo škodilo, hoci
aspoň čiastočne, letmo sa o nezmieniť. Bo-
lo by bývalo skôr prospešné, keby bol pove-
dal, že Povereníctvo si aktívne zúčastni na
tarifnej politike i keď jej usporiadanie pa-
trí do právomoci Ministerstvu dopravy.
I vtedy by bolo osožné, keby sme boli po-
čuli, že na, každej tarifnej konferencii, či



už domácej alebo zahraničnej je Povere-
níctvo dopravy svoj im delegátom zastúpe-
né. Takto sa môže naša verejnosť právom
domnievať, že tieto konferencie sa konajú
bez účasti zástupcov Povereníctva Veď do-
konca aj „Budovateľ" v júli t. r. priniesol
článok, že do sväzových tarifov nie sú za-
pracovávané mnohé slovenské stanice, ná-
sledkom čoho sú slovenskí prepravci vy-
lúčení z možnosti použiť sväzovú tarifu.
V tomto prípade sám sa osobne presved-
čil na komerčnom odbore Povereníctva
dopravy, že chyba nie je na tom mieste,
na ktoré myslel „Budovateľ", ale u iných
hospodárskych činiteľov. Povereníctvo do-
pravy, ak je zastúpené na niektorej tarif-
nej konferencii, dostatočne sa stará o slo-
venské záujmy. Je len otázkou, či je vždy
pozvané a či sa mu vždy umožní účasť na
tarifných konferenciách. Dopočul som sa,
že zamestnancom Povereníctva dopravy,
ktorí sa majú zúčastniť v zahraničí na
nejakej konferencii. nevydávajú sa osobit-
né cestovné pasy, ako zamestnancom Mi-
nisterstva dopravy, ale riadne cestovné
pasy, ako pre každého iného občana a tu
sa údajne robia na úradoch zbytočné pre-
kážky, keďže sa požadujú od štátneho za-
mestnanca, delegovaného ústredným úra-
dom, zbytočné formality. Bolo by na mie-
ste, keby sa Povereníctvo dopravy sna-
žilo o to, aby jeho zástupcovia boji bez-
podmienečne prítomní na každej tarifnej
konferencii.

Otázku cestnej dopravy motorovými
vozidlami, rozobral pán povereník dopra-
vy len veľmi stručne. Uviedol niekoľko dát
o automobilovej doprave ČSD. Nezmienil
sa vôbec o prideľovaní aut, či už osobných
Alebo nákladných, súkromným podnika-
teľom, hoci verejnosť je právom zve-
davá na to, že koľko sa ročne pri-
delí osobných i nákladných automo-
bilov súkromnému sektoru. I keď je dnes
vedenie cestného odboru v rukách statoč-
ného a svedomitého úradníka, predsa by
len nebolo škodilo, aspoň v krátkosti sa
zmieniť aj o tejto v našom hospodárskom
živote tak dôležitej veci. Bola by to býva-
lo potrebné najmä preto, lebo verejnosť
nebola po rozličných zprávach o prideľo-

vaní aut spokojná s účinkovaním cestné-
ho odboru pod bývalým vedením. O t m,
či verejnosť právom a či neprávom kriti-
zovala činnosť cestného odboru Povere-

níctva dopravy, budeme sa môcť presved-
čiť, myslím aj tu, keď Najvyšší kontrolný
dvor predloží svoju zprávu o revízii cest-
ného odboru. Nemám iného želania, len
aby úsporný a kontrolný výbor SNR pre-
bral ju dôkladne a vecne a kde uvidí ne-
správne počínanie, nech vynaloží všetko
úsilie, aby chyby boly napravené a vinníci
spravodlivo potrestaní. Pri tomto musím,
hoci som to nechcel urobiť, zmieniť sa o
veľkom počte osobných automobilov, kto-
ré sú majetkom ČSD a ktoré stávajú pred
budovou Povereníctvo dopravy na Kle-
mersovej ulici. Dnes ich tam môžete vi-
dieť 5 až 6, hoci za prvej republiky ne-
stálo tam ani jedno. Služobné auto osobné
patrí len pánu povereníkovi, ktorého
z tohto miesta prosím, aby si v tomto
pomere urobil nápravu, lebo ináč by bol
nútený zapodievať sa aj touto vecou úspor-
ný a kontrolný výbor SNR. Pokladám si
za povinnosť trvať na tejto náprave, už
aj vzhľadom na to, že pri sostavovaní roz-
počtu na rok 1948 upozorňovali kompe-
tentní činitelia na vysoké štátne výdavky,
ktoré bezpodmienečne treba snažiť.

Otázka československej Dunajplavby je
osobitnou kapitolou našej dopravy, škoda,
že aj tu nemohla, SNR vypočuť napred
zprávu Najvyššieho kontrolného dvora
o vykonanej revízii v československej Du-
najplavbe. Mali by sme hneď ďaleko pres-
nejší obraz ako z rozpravy pána povere-
níka, ktorý bol v tejto otázke veľmi
skromný a že nezainteresovaný pozoro-
vateľ mal by dojem, že v Dunajplavbe je
všetko v najlepšom poriadku. Lenže prob-
lémov v Dunajplavbe je veľa a preto by
bolo bývalo v záujme veci, keby pán po-
vereník vo svojom expozé bol okrem kon-
štatovania počtu plavidiel, opráv ich lo-
deníc a krátkej zmienky o preprave tova-
ru v roku 1945 až 1946 rozobral obšírnej-
šie stránku finačnú, obchodnú, tarifnú,
osobnú atd'.

Ako je známe československá Dunaj-
plavba má značné dlhy, ktoré snáď už
prekročily 160. 000. 000 Kčs.. Len úroky
7, tejto sumy dosahujú veľkej výšky. Aké
sú vyhliadky na splácanie týchto dlhov?
Myslím, a celkom smelo môžem tvrdiť,
že pri dnešnej situácii nie je to ni-
jako utešené. Boli by sme radi počuli,
ako chce Povereníctvo dopravy ako do-
zorný úrad tieto veľké finančné problémy



riešiť. Boli by sme povďační pánu pove-
reníkovi dopravy, keby nás hol obozná-
mil so stavom, aký bol v Dunajplavbe
v rokoch 1945 až 1946 a o ktorom sa mno-
ho hovorilo a mnoho popísalo. Sme zve-
daví, z čoho povstaly tie veľké dlžoby a
kto a prečo ich zapríčinil. Taktiež sa mu-
sím opýtať, že prečo sa na vedúce miesta
dostali ľudia, ktorí nemajú patričných od-
borných vedomostí. Veď aj správna rada
nebola sostavená tak, ako bývala za
prvej Československej republiky, kedy
býv. Ministerstvo železníc delegovalo do
správnej rady len takých predstaviteľov
štátnych železníc, ktorí aj vo svojom úra-
de mali čo do činenia s vodnou dopravou.
Vedúci činitelia v podniku majú sa vý-
hradne venovať problematikám podniku,
ktorý potrebuje dnes, nakoľko jeho situá-
cia nie je práve utešená, len prvotriedne
odborné sily. O tarifnej politike Dunaj-
plavby sme nepočuli vôbec nič. Podnik,
ktorý prichádza do styku s tak rozličnými
záujmami jednotlivých podunajských štá-
tov, pričom má hájiť záujmy našno hospo -
dárstva, musí robiť premyslenú tarifnú
politiku. Sme zvedaví na to, či podnik má
schopných ľudí v tomto odbore, či sú jeho
zástupcovia zúčastňujú na tarifných kon-
ferenciách a či ich požiadavky sú rešpek-
tované pri robení medzištátnych obchod-
ných smlúv.

O personálnej politike Dunajplavby po-
písalo sa už mnoho v novinách a hovorilo
sa aj veľa vo verejnosti. Preto pán pove-
reník dopravy mal sa zmieniť aj o nej a
rozoberať ju obšírnejšie. Iste by nebolo
škodilo, keby nás bol informoval o tom,
kto rozhoduje o personálnych veciach,
aký personál je prijatý, kto je posielaný
na agencie do zahraničia atď.

Pred nejakým časom zaoberal sa Sbor
povereníkov kúpou námorných lodí z Nó -
rska pre Dunajplavbu. Nevieme nič o tom,
ako ďaleko táto vec pokročila. Isteže
všetci máme záujem na tom, aby naša
Dunajplavba, podľa vzoru iných plavieb,
dostala sa aj do zámoria, aby aj tam šírila
naše dobré meno. Pri tomto súčasne chcel
by som poukázať aj na to, že sme nepo-
čuli nič o tom, či Dunajplavbu dostane
niečo z Maďarska v rámci reparácií, na
účet ktorých ešte v roku 1945 snažili sme
sa dostať nejaké lode, ktoré by boly ná-
hradou za lode potopené, alebo za lode
ešte nevrátené. O vrátení resp. zabraní

lodí sa zmienil pán povereník tiež, ale ne-
uviedol nám kde sú a prečo sa nám ne-
vracajú. Pán povereník dopravy skoro na
konci svojho expozé sa zmienil aj o per-
sonálnej politike štátnych železníc. Kým
pán povereník spravodlivosti rozobral
personálnu politiku svojho rezortu obšír-
nejšie, zatiaľ pán povereník dopravy ve-
noval tejto otázke len niekoľko málo
chvíľ. Táto otázka iste veľmi zaujíma
nielen dopravných zamestnancov, ale ce-
lú našu verejnosť. Bolo by iste bývalo na
mieste, keby sme boli počuli aspoň pár
slov o tom, ako prebiehalo preverovnie,
koľko zamestnancov bolo preverených,
koľko bolo nepreverených atď. Prevero-
vacie komisie podľa nar. č. 99/1945 Sb
n. SNR dokončily svoje práce riadne
predkladaly podľa cit. nariadenia svoje
návrhy pánu povereníkovi na schválenie.
Pred týmto schvaľovaním od jesene 1945
mala sa údajne o niektorých týchto ná-
vrhoch vyjadriť ešte nejaká preverova-
cia komisia, ktorá mala byť údajne akým-
si poradným orgánom pána povereníka
dopravy. Návrh komisie malo spraviť
oddelenie na čele ktorého stál vtedajší
kanc. pomocník na cestnom odbore, pán
Hrebíček, ktorý ako bývalý staničný po-
mocník zo stanice Bratislava—Nové Me-
sto, zdal sa, niekomu najschopnejším člo-
vekom, aby asi ako najlepší odborník a
práva znalý zamestnanec, mohol prevziať
vedenie inak veľmi dôležitého oddelenia.
Pán Hrebíček sotva mohol vedieť, i keď
sa cítil veľmi schopným, aspoň tak o sebe
výkladal, že preverovacie pokračovanie
i preverovací dekrét je správnym pokra-
čovaním nesprávnym aktom, ktorý musí
mať aj určité náležitosti. Aký človek stál
na čele toho oddelenia, také boly aj správ-
ne akty. Aké boly následky? Preverovacie
dekréty vydané na základe rozhodnutia
preverovacej komisie boly právne chyb-
né, musely byť stiahnuté a muselo sa za-
čať znovu. Prečo sa veci nezriadily hneď
tak, ako sa to urobilo pozdejšie, keď sa
videlo, že úradovanie od buka do buka je
pre štát škodlivé. Kto zaplatí škody, keď
vzniklý štátu? Mali by ich zaplatiť všetci
tí, ktorí ich svojou neschopnosťou a ne-
rozvážnosťou zapríčinili.

Pán povereník dopravy zmienil sa tiež
o mimoriadnom povyšovaní zamestnan-
cov podľa nariadenia č. 99/1945 Sb. n. SNR
Vraj celé povýšenie bude v najbližšej bu-



dúcnosti úspešne vykonané. To nás môže
všetkých len tešiť. Mnohých z rás a mno-
hých železničných zamestnancov by za-
ujímal prípad Štefana Vendleka, t. č. vlak-
vodiča vo výslužbe. Štefan Vendlek v
prvej ČSR bol politicky organizovaný
v Čsl. nár. soc. strane Bol človekom, ktorý
vždy bol verným ČSR. Za túto vernosť
odvďačil sa mu fašistický režim tak, že
ho suspendoval, pozbavil služby vlakvo-
diča a dal do skladišťa, kde musel zame-
tať a sbierať papiere. Bol niekoľkokrát
preložený z Leopoldova, ale vždy sa to
podarilo pomocou dobrých ľudí prekaziť.
Dostal aj politickú disciplinárku, na zá-
klade ktorej bol odsúdený. Po rokoch ta-
kéhoto ponižovania dočkal sa obnovenia
Československej republiky, za ktorú by
bol aj život položil. A v tejto obnovenej
republike, po ktorej toľko túžil, dostal
odmenu, čo myslíte, že čo to bol? Ak by
ste so domnievali, že bol povýšený podľa
nariadenia 99/1945 Sb. n. SNR, hoci bol
navrhovaný, lebo si to zaslúžil, tak by
ste sa mýlili. Pred voľbami, v ktorých bol
kandidovaný za DS do ÚNS, bol z Leopol-
dova preložený, vraj zo služobných príčin
a 1. mája t. r. daný do penzie. Mal dostať
povýšenie za zásluhy o obnovenie ČSR, a
dostal vyhazov. Nuž toto nemôže ostať
nepovšimnuté. Vendlek mal sa údajne pre-
viniť tým, že neoprávnene poberal do-
pravný paušál, hoci službu vlakvodiča, ako
predsedu miestneho podnikavého výboru
nekonal a ani nebol od tejto služby oslo-
bodený. Sotva by sa mu dalo niečo takého
vyčítať, lebo na jeho žiadosť z 3. IX. 1945
povolilo riaditeľstvo št. železníc v Brati-
slave výnosom zo dňa 18. apríla 1947
čís. R-4309/1-VII/I-1947 cestovný paušál
na mesiac apríl 1945 až marec 1946 t. j.
na čas, po ktorý Vedlek vykonávaj funk-
ciu predsedu MžPV v Leopoldove a to na
základe § 6 odseku 2 doč. predpisu pre ŽPV
a v smysle rozkazu č. 15. VII/1-1947. Tým-
to úradným aktom je jasne dokázané, že
sa Vendlek neprevinil, lebo nepoberal ne-
oprávnene paušál. Medzi iným sa mu tiež
vyčítalo, že mal prijímať úplatky za pri-
jímanie zamestnancov z ulice. Bolo po-
dané na neho trestné oznámenie na NB,
ale trestné pokračovanie muselo byť za-
stavené, lebo bolo zistené, že Vedlek ne-
spáchal žiaden trestný čin a zostal preto
bezúhonným človekom. Všetky tvrdenia
o Vendlekovi sú obyčajnou ohováračkou

Keby pán povereník si bol dal vec riadne
zreferovať a bol by sa presvedčil o pra-
vom stave veci, iste by sa bol sám o to
postaral, aby Vendlek pred odchodom do
penzie bol býval povýšený. Dúfam, že pán
povereník sa postará o to, aby napravil
krivdu, ktorá sa Vendlekovi stala. (Pov.
K. Bezek:,. Kriminálny prípad povereník
nevybavuje. ") Odpoveď Dr. Brežného na
poznámku pov. K. Bezeka: „Mám doklady
o tom pán povereník aj od súdu. "

Keď sa na Povereníctve dopravy po-
vrávalo o zavedení disciplinárneho alebo
trestného pokračovania proti jednému zo
zamestnancov od dopravného úradu v Leo-
poldove, nastal tu pravdepodobne omyl v
osobe. Snáď to disciplinárne pokračova-
nie malo byť zavedené proti pánu Domi-
nikovi Šiatkovskému, vlakmajstrovi v Leo-
poldove, na ktorého podalo okresné veli-
teľstvo NB v Hlohovci trestné oznámenie
Pre zlé šafárenie s verejnými prostriedka-
mi. Tento pán, rád by odstránil z Leopol-
dova všetkých statočných železničiarov,
organizovaných v DS. Prečo sa ich bojí?
Len preto, že oni sú čistí a on nie. Keby
pán Šiatkovský nemal krátku pamäť, spo-
menul by si, ako naháňal do služby za ča-
sov nemeckej okupácie, kedy bol koman-
dujúcm, ktorým je aj dnes, dobrých sloven-
ských železničiarov a vyhrožoval im, ak
nechceli ísť, že ich dá prepustiť, lebo,
ich dá sobrať Gestapom. Toto moje tvr-
denie dokážu Jozef Kupčík, vlakvedúci.
Štefan Markovič, vlakvedúci, Štefan Vend-
lek, vlakvedúci a iní z Leopoldova. V Leo-
poldove sa mnoho hovorí aj o tom, že pá"
Šiatkovský sa postaral tiež o to, aby ne-
bol schválený návrh preverovacej komi-
sie na prepustenie Teod ra Pestúna, vý-
pravcu vlakov v stanici Rišňovce, ktorý
za Slovenského štátu išiel dobrovoľne na
východný front bojovať proti ČA. Pán
Šiatkovský kryje údajne tiež bývalého
správcu stanice Eugena Justusa, ktorý
bol preverovacou komisiou navrhnutý n
penziónov nie so snížením penzie o 33%.

Musím pri tomto poukázať aj na to
ako sa pán Šiatkovský pred niekoľkými
mesiacmi vyslovil o pánu predsedovi SNR
Dr. Lettrichovi. Pred dvoma svedkami
povedal, že Dr. Lettrich je darebák, ktorý
nikomu nič dobrého neurobí. Pýtam sa
pána povereníka dopravy, či je ochotný
okamžite preložiť pána Šiatkovského z
Leopoldova a tak vniesť pokoj medzi sta-



točných zamestnancov v Lepoldove a či
vie o tom, že skupine troch železničných
zamestnancov z Leopoldova pán Zelenay
a spol. prepadla pred niekoľkými mesiac-
mi na moste pri Hlohovci večer domov sa
vracajúceho Vendleka a do krvava, ho
sbila tak, že Vendlek bol vyše 21 dni cho-
rý. Takto spáchala táto skupina železnič-
ných zamestnancov zlý čin ťažkého ublí-
ženia na tele. NB podala na, páchateľov
trestné oznámenie

Na miesto p. Šiatkovského, ktorého
iste na základe trestného oznámenia a
súdneho konania pre zlé šafárenie s ve-
rejnými prostriedkami postihne spravod-
livý trest, preložila železničná správa
Samuela Višňovského, asistenta štátnych
železníc do Nového Mesta, nad Váhom.
vraj zo služobných príčin. Ako sa, v Leo-
poldove povrávala, mal byť zo služobných
príčin preložený aj vlakmajster Dominik
Sedmák, ktorý je predsedom Miestneho
národného výboru. Višňovský je chorý
človek — následky žltačky — a ako taký
musí mať domácu stravu. To je Riaditeľ-
stvu štátnych železníc v Bratislave dobre
známe, ale to neprekážalo určitým funk-
cionárom, aby diali rozkaz na preloženie
Višňovského z Leopoldova.

Takto by som mohol prebrať ešte ne-
sčíselné mnoho prípadov. Chcem len ešte
poukázať na zmenu, ktorá sa stala v osobe
námestnika riaditeľní štátnych železníc
v Bratislave. I keď predošlý námestník
riaditeľa úst. inšpektor Ferencei nemal
právnického vzdelania, aké mal mať, keď
zastával funkciu administratívneho ná-
mestníka riaditelia, ale mal za sebou dlhú
prax a snažil sa byť objektívnym, takže
bol u zamestnancov aj obľúbený. Toto ne-
možno tvrdiť o osobe nového námestníka.

Nemyslím, že by sa tak jednostranne
čísla robiť personálna politika v takom
veľkom štátnom podniku, akým sú štátne
železnice. Všade sa musí merať spravodli-
vo, bez ohľadu na to, či je niekto členom
tej alebo onej politickej strany. Rozhodo-
vať musia v prvom rade vždy schopnosti
a inak z á k o n o m predpísané predpoklady.

Teší ma, že bolo novelizované vládne
nariadenie č. 15/1927 Sb. Veď to skutoč-
ne trvalo 20 rokov, kým sa táto vec stala
skutkom. Pomohlo sa mnohým a to je
správne. Pán povereník dopravy podľa
novinárskych zpráv vyslovil sa počas svo-

jej úradnej návštevy v Žiline v auguste
t. r., že zavedením jednotný platovej sú-
stavy v celej ČSR sa železničným zamest-

nancom pomohlo. To by bolo v rozpore
s tvrdením zpravodajcu rozpočtového
výboru poslanci Dr. Lincényho v ÚNS
ktorý uviedol, že priemer, o čo je f i n a n č n e
lepšie na tom štátny zametsnanec na Slo-
vensku ako v krajinách českých pred uni-
fikáciou platov, dosahuje výšky rečné
7. 800 Kčs. Vyrovnanie nebolo urobené
tuk, aby štátni zamestnanci v krajinách
českých mali platy slovenské, ale zamest-
nanci na Slovensku dostávajú platy za-
mestnancov v krajinách českých s prí-
padným vyrovnávacím prídavkom, ktorý
sa bude odbúravať tak dlho, kým štátny
zamestnanec riadnym postupom nepríde
do zodpovedajúceho platového stupňa

Na poli sociálnom môžu byť štátne že-
leznice na Slovensku v mnohom smere aj
vzorom štátnym železniciam v Čechách
a na Morave. Tak na pr. Podporný fond
zamestnancov štátnych železníc zasluhu-
je si obzvláštnej pozornosti. Koľko stá,
ba tisíce svojich členov vysiela do rekre-
ačných stredísk na rozličných miestach
našej vlasti. Všetci rekreanti s uznaním
hovoria o tejto činnosti. Sociálny fond
nezaostáva nijako za fondom podporným.
Koná tiež veľmi dobre svoje poslanie.

Škoda, že pán povereník sa nezmienil
o Štefánikovom fonde, ktorého úlohy sú
menej známe železničným zamestnancom,
cle viacej našim živnostníkom-hostinským,.
ktorým odníma možnosť uchádzať sa o
prenájom niektorých staničných reštaurá-
cií, lebo si ich prenajíma sám.

Zamestnanectvo štátnych železníc rado
by vedela kto môže byť členom Štefáni-
kovho fondu, aký je jeho cieľ, kto ho spra-

je, kto naň dozerá a najmä čo si robí
s p r í j m i fondu, resp. či sú a aké sú že-
ležniciári dobre poznajú tak Podporný
fond ako aj sociálny fond, vedia o ich sta-
novách a o ich správach a veľmi dobre je
im známe aj ich účinkovanie. Radi by toľ-
ko vedeli aj o Štefánikovom fonde. Pro-
sím pána povereníka dopravy, aby dô-
kladnejšie oboznámil celý personál štát-
nych železníc na Slovensku s funkciou
a účinkovaním Štefánikovho fondu.

Expozé pána povereníka dopravy obsa-
huje aj menšiu časť o pripravovanej re-
organizácii štátných dopravných podni-



kov, ako ktorými sú štátne železnice, Au-
todoprava ČSD, ČS. Aerolinie a Čsl Du-
najplavba. Tieto majú byť premenené na
podniky obdobné podnikom národným. Zá-
kon o štátnych podnikoch č. 404/1922 Sb
je dostatočne pružný na to, aby postačil aj
na dnešné časy. Do štátnych podnikov tre-
ba dnes vniesť obchodného ducha; nie for-
ma je hlavná, ale ako sa v nich pracuje

Toľkoto som chcel uviesť k expozé pá-
na povereníka dopravy. Je mnoho vecí,
o ktorých sa možno vysloviť len dobre. Sú
však mnohé a to najmä personálne, nad
ktorými sa treba pozastaviť.

Z tohto mieste napokon prosím pána
povereníka dopravy, aby dal odstrániť
chyby a nedostatky, na ktoré som tu upo-
zornil. Dúfam, že i v personálnej politike
bude postupovať tak, aby sa uplatnili u
železníc a vôbec v doprave len takí za-
mestnanci oddaní ČSR, ktorí sú na to naj-
spôsobilejší a nepripustí. Aby pod titulom
služobnej príčiny boli zamestnanci zby-
točne prekladaní. (Potlesk. )

Podpredseda SNR Dr. Ivan Horváth:
K slovu sa ďalej prihlásil člen rady pán

Vojtech Daubner. Prosím, aby sa ujal slo-
va.

Člen SNR Vojtech Daubner:
Slávna Slovenská národná rada!
Prv, než sa budem zaoberať s expozé

pána povereníka dopravy Kazimíra Be-
zeka, chcel by som len faktickú poznámku
môjmu predrečníkovi. Budú sa obidvaja
radovať aj Šiatkovský aj Vendlek, že na
pôde Národnej rady ich slávne mená boly
spomenuté, ale obidvaja ozaj nie sú t ho
hodní, aby boli spomenutí. Len toľko o
tých klebetách. (Hlas: Ale prečo?) Jeden
je komunista a druhý je demokrat, a obi-
dvaja sú galgani.

Slávna Slovenská národná rada!
Tak ako sme v rozprave o expozé pána

povereníka pôšt profesora Lukačoviča
kvitovali úspešnú budovateľskú prácu v
jeho rezorte, dnes máme za úkol, bez akej-
koľvek zaujatosti a straníckosti oceniť
veľké budovateľské dielo dopravného re-
zortu, na ktorého čele stojí pán povereník
Kazimír Bezek. Z jeho expozé sme sa po-
drobnejšie dozvedeli, čo všetko sa od náš-
ho oslobodenia vykonalo na poli rekon-
štrukcie našej okupantami zničenej do-

pravy. Patrí sa nám na pôde Slovenskej
národnej rady poďakovať usilovným ru.
kam a umu nášho robotníka, remeselníka,
inžiniera a administratívneho pracovní-
ka. Ich spoločnou a obetavou prácou sa
zaslúžili k upevneniu nášho ľudovo-demo-
kratického zriadenia a konsolidácie hospr-
dárskeho života nášho štátu. Tiež sa patrí
spomenúť naše revolučné ľudové orgány,
ako podnikové výbory, národné výbory,
ktoré v tejto ťažkej dobe složily skúšku
dospelosti. Svojou iniciatívou a pružno-
sťou zdolávaly všetky povojnové ťažko-
sti, ktorých bolo nemálo. Vďaka tiež vše-
tkým administratívnym pracovníkom, kto-
rí takmer z ničoho zorganizovali tak úrad
povereníctva, ako aj dve riaditeľstvá v Bra-
tislave a v Košiciach, a všetky ostatné
služobne. Všetko toto mravenčiu húžev-
natosťou sa prekonalo a ukázala sa veľká
tvorčia sila nášho národa. Naši dopraváci
svojou prácou a obetavosťou z chránili
národ od veľkej hospodárskej pohromy.
Keď mnoho razy hl dní, bosí usilovne
pracovali na diele rekonštrukcie. Len čo
doznely posledné údery rekonštrukcie, už
majú dopravní zamestnanci zase nové a
ťažké úkoly v dvojročnom pláne. No, ne-
ľakajú sa ich. Vo vedomí, že pracujú pre
svoju milovanú republiku, že pracujú pre
blaho národa a tým zároveň pre seba a
pre svoje deti, vrhajú sa a elánom do
tohoto historického budovateľského diela.
A dielo sa im darí, ako vidíme z výsled-
kov.

Železničné stavby. Na celý rok je pláno -
vaných 1. 146, 400. 000 korún od začiatku
roku do konca augusta si prestavilo
595, 357. 000 korún t. j. 52%. Výkony
v dvojročnici od 1. I. 1947 do 31. VIII
1947:

Doprava železničná.
V doprave železničnej výsledky uvádza-

nie iba za 6 mesiacov, keďže výsledky
z posledných dvoch sú dosiaľ ešte nie spra-
cované.

1. Osobná doprava:
a) Trakcia p má 6, 693. 295 vlakových

kilometrov t. j. plán splnený na 112%.
b) Osobná doprava trakcia motorová

1, 740. 509, t. j. na 100%.
c) Nákladná doprava 2. 326. 332. 600 hru

bých tŕňových kilometrov, t. j. plán spl-
nený na 102%



d) Nákladná doprava 1. 090, 929. 380 či-
stých tonových kilometrov, t. j. splnený
plán na 150%

Nákladná dopravia 3, 951. 810 vlakových
kilometrov, t. j. 112%.

2. Doprava cestná:
a) Osobná doprava — počet preprave-

ných a iných osôb 3, 638. 701, t. j. 105%.
b) Osobná doprava, počet ubehnutých

kilometrov 5, 557. 207, t. j. 102%.
c) Počet prepravených ton 4, 940. 727,

1. j. 87%.
d) Nákladná doprava počet ubehnutých

kilometrov 524. 300, t. j. 102%.
3. Doprava riečna:
Doprava riečna zahájená v mesiaci apríl

obmedzuje sa iba na nákladnú dopravu.
Od apríla inkluzíve v bratislavskom a ko-
márňanskom prístave naložilo sa a vylo-
dilo celkom 423. 370 ton rôzneho tovaru.

4. Doprava letecká:
Premávka bola zahájená v mesiaci mar-

ci na 74%.
5) železničné dielne a opravovne vagó-

nov a rušňov splnily svoj plán na 101%.
6. Autodielne v Bratislave, vo Zvolene

a v Košiciach, na Štrbe svoj úkol vy-
plnily na 91%.

7. Lodenice v Bratislave a v Komárno
na 89%.

8. Zabezpečovacie a dorozumievacie za-
riadenia na 61%.

Tu vidíme výsledky dvojročnice, ktoré
ozaj hovoria za dopravákov. Dopraváci
nedali sa odradiť ani zásahmi nepriateľov
tohto štátu, ktorí všelijakými firmami
chcú ich odvádzať od ich budovateľského
predsavzatia. Pracujú usilovne, či už pri
samej doprave, na stavbe, v dielňach ale-
bo v kanceláriách. Ich obetavosť nemá
medzí, čoho dôkazom je aj to, že zo svo -
jich radov tvoria tak prepotrebné uhelné
brigády. S touto poctivou prácou si za -
mestnanci v doprave zaslúžili, že za sú-
činnosti Revolučného odborového hnutia
Povereníctvo dopravy previedlo okolo 170
sociálne-politických akcií v prospech za-
mestnanectva. V minulých režimov boli
smluvní zamestnanci výkričníkom ne-
spravodlivosti. Tí, ktorí do neba chválil
kapitalistické zriadenie predmníchovskej
republiky, mali by ísť skúsiť túto dobrotu
hľadať medzi tých, ktorí boli v minulej re-

publike 10 až 18 rokov smluvnými zamest-
nancami bez akýchkoľvek nárokov. Po-
mocou ľudovodemokratického režimu na-
vždy sme odstránili týchto dlhodobých
bezprávnych zamestnancov. Veľké krivdy
sa tiež napravily mnohým s výnosom o za-
počítaní služobnej a vojenskej doby. Tiež
zaslúžilým odbojníkom sa pomohlo s na-
riadením povereníka dopravy č. 860. No-
velizácia povestného vládneho nariadenia,
č. 15/1927 pomocou terajšieho unifikač-
ného zákonu, donesie tak aktívnym za-
mestnancom ako aj penzistom veľké vý-
hody, žiaľ, že toto všetko sa muselo ro-
biť ešte v rámci nespravodlivého platové-
ho zákona č. 103/1926, ktorý poškodzuje
nižšie kategórie, najmä kategórie reme-
selnícke. Preto je veľmi naliehavé uviesť
do života čím skôr nový platový zákon
a služobnú pragmatiku. Nový platový zá-
kon musí sa niesť nielen princípom vyse-
dených rokov, ale docieleným výkonom
a povahou zodpovednosti služby. Naši do-
praváci sa týchto zásad neboja, lebo už
teraz docieľujú pekných výsledkov v ná-
rodných súťažiach a v zavedenej úkolovej
práci.

Pri týchto veľkých úspechoch v do-
pravnom rezorte máme ešte vždy čo ro-
biť, aby sme s kroka na krok odstraňovali
krivdy minulosti. Tiež máme ešte smluv-
ných zamestnancov, ktorí nastúpili krátko
pred alebo po oslobodení. Postavenie tých-
to nie je uspokojivé. Musíme nájsť výcho-
disko, aby boli zrovnoprávnení aspoň pla-
tové s pomocnými zamestnancami. Tiež
nás denne pritláča ožehavá otázka s ka-
legóriami, v ktorých je naprostý nedosta -
tok, ako inžinierov, právnikov a tiež ruš-
ňovodičov. Keď si uvedomíme, že aká ich
je hŕstka a predsa výkon je taký, ako keby
ich bol plný počet, musí každý uznať, že
ich mnoho razy nadľudské výkony musia
byť honorované. Veľká pozornosť sa musí
venovať tiež remeselníkom, ktorí sú du-
šou dopravného aparátu. Keby malo ešte
dlho trvať ich nespravodlivé zaradenie
podľa platového zákona 103, tak správa
podniku bude mať čo robiť, aby si ich
udržala a tobôž keď plánované zpriemy-
selnenie Slovenska im otvára iné zárob-
kové a existenčné možnosti.

Vyriešenie mnohých podnikových a za-
mestnaneckých problémov, ako aj spome-
nutých 170 sociálne-politických akcií, ne-
bolo by Povereníctvo dopravy schopné



tak úspešne previesť bez spolupráce Re-
volučného odborového hnutia a jeho orgá-
nu, t. j. s podnikovými radami Každý ne-
odborár a nesocialista., ktorý túto repu-
bliku má aspoň trochu rád, mal by kvito-
vať tú skutočnosť, že odboráry a socialisti
považujú túto republiku za svoju a preto
neženú zamestnancov do nezmyselného de-
štruktívneho postoja, ale práve naopak.
Nabádajú zamestnancov k trpezlivosti a
k zvýšeným výkonom. (Potlesk. ) Klasic-
kým príkladom ako je na osoh veci, keď
je spolupráca s odborovými organizáciami
a s povereníctvom dopravy, i keď sa me-
dzi nami sem-tam niekedy poškriepime,. ale
nakoniec vždy hľadíme z toho vyjsť, aby
neboli poškodení zamestnanci, ani podnik.
ani štát.

Ja ďakujem v mene Sväzu zamestnan-
cov v doprave pánu povereníkovi a jeho
spolupracovníkom za príkladnú spoluprá-
cu a pripomínam, keď Povereníctvo bude
aj naďalej spolupracovať s Revolučným
odberovým hnutím, dopočujeme sa ešte
krajších výsledkov, ktoré budú slúžiť prí-
kladom aj pre iné rezorty.

Dopravní zamestnanci, ako vidieť z ex-
pozé pána povereníka, si statočne robili
svoju národnú a štátnu povinnosť v dobe
rekonštrukcie a teraz plnia, vzorne dvoj-
ročnicu. Ich výsledky im dávajú mandát,
aby žiadali aj od iných sektorov, aby si
tieto plnily svoje povinnosti voči štátu
a dvojročnici. Keď tak chodíme medzi za-
mestnancami v doprave a počúvame ich
ťažkosti, ktoré majú pri plnení dvojroč-
nice a ťažkosti svojho každcdenného živo-
ta, musíme uznať, že ich kritika na dru-
hé sektory je oprávnená. Uznávajú ob-
jektívne ťažkosti, ale tiež vedia že pri
lepšej vôli a viac svedomitosti sa mnoho
závad dá odstrániť a situáciu napraviť.
Dopravní zamestnanci sa oprávnene po-
nosujú na slimačie tempo nášho staveb-
níctva. Bývajú v nevyhovujúcich bytoch.
ktoré sú na úkor ich zdravia a rodín
Výkon služby tiež trpí tým, že niektorí
zamestnanci musia do svojej služobne do-
chádzať desiatky kilometrov, preto do-
pravní zamestnanci žiadajú kompetent-
ných činiteľov, aby pridali na tempe vý-
roby stavebného materiálu a celého sta-
vebného ruchu, aby mohli čím skôr bývať
ako sa na ľudí patrí. Dopravní zamest-
nanci usilovne pracujú na dopravných
prostriedkoch a tak chcú slúžiť nášmu
stavebníctvu. Tiež sú nie spokojní s di-

stribúciu textílií. Je na Povereníctve
priemyslu a obchodu, aby uznalo nutnosť
obliecť najmä našich železničiarov. Ni-
jako nás nereprezentujú styky s obecen-
stvom a cudzincami, keď sú otrhaní po-
plátaní alebo každý kus uniformy inakší.
Zavedenie šateniek bol iste dobrý úmy-
seľ, zaviesť poriadok do distribúcií, ale
ako v praxi vidíme, už aj s týmito sa šme-
linári. Budeme musieť nájsť spôsob, ako
odpomôcť tomuto nešváru. Čo sa týka vý-
živy a zásobovania, dopravní zamestnánci
už nemajú vôľu ďalej trpieť neporiadok,
ktorý im snižuje ich životnú úroveň. Naši
dopravní zamestnanci v dôsledku rozhá-
ranosti v zásobovaní sú nútení kupovať
až 50% potravín za vysoké čierne ceny.
Preto máme by bolo úsilie zvyšovať plo-
ty, keď čierny obchod im ich pobití. Vy-
zerá to potom tak, že nezvyšujeme ploty
zamestnancom, ale zisky šmelinárom Pre-
to dopravní zamestnanci v prvom rade
volajú zaviesť poriadok do zásobovania
a potom upraviť platy, aby mali istotu,
že ich nečaká šmelinárska hyéna na kaž-
dého prvého na ich úbohý plot. Dopravní
zamestnanci uznávajú, že vinou neúrody
je nedostatok, ale chcú mať istotu, že aj
to málo, čo máme, bude spravodlivé a po-
dľa výkonu rozdelené. Volajú po intenzív-
nejšej verejnej kontrole v zásobovaní.
Keď táto bude dôsledne prevádzaná, a to
sa dá, len trochu dobrej vôľe treba, budú
mať istotu, že v chystanej výpomoci a ú-
pravy platov budú mať dopravní zamest-
nanci zaslúženú odmenu.

V otázke zdanenia milionárov sa sto-
tožňujem s názorom, že kto má, nech dá.
Pomoc roľníkom nemôže byť prevelená na
bedrá zamestnanectva, lebo sami sú v zú-
falej situácii, kde tiež potrebujú sami po-
moci. Čo sa týka očisty v dopravnom sek-
tore, bola našimi preverovacími komisia-
mi úspešne prevedená. Z najvyšších mies
ako aj z nižších boli odstránení kompro-
mitovaní ľudia minulého režimu. Rozhod-
ne sme proti tomu, aby terajšou očisťova -
cou akciou boli znepokojovaní zamestnan-
ci, ktorí sa ukázali počas budovania re-
publiky vzornými a obetavými pracov-
níkmi tohoto štátu. Je pravdou, že ani
my odborári nie sme celkom spokojní s te-
rajším postojom niektorých pánov na-
šich centrálnych úradoch. Tak na povere-
níctve ako aj na obidvoch riaditeľstvách.
Ich prílišné byrokratické chovanie a ne-



Chápanie ľudovosti tohoto štátu škodia za-
mestnancom a tiež podniku samému. Od-
borové organizácie zoberú si za úkol pre-
vychovať týchto, aby sme sa konečne do-
žili uplatnenia zásady, že nie zamestnanci
sú pre úrady, ale úrady pre zamestnancov.
Ďalej by sme prosili tých, ktorí nás tak ra-
di kritizujú dopravu pre ešte jestvujúce ne-
dostatky ako napr. meškanie vlakov, neči-
stota atď., aby pochopili, že ešte sme stále
v ťažkej situácii pre nedostatok dobrého
uhlia absolútny nedostatok rušňov, ne-
dostačujúce dorozumovacie a zabezpečova-
cie zariadenia atď. Mnohí ľudia už zabú-
dajú na to že keď po oslobodení sa vozili
na tragáčoch za čierne ceny a platili ti-
sícky za pár kilometrov. A mal adresu
týchto kritikov dopraváci hovoria „Keby
sme my mali tak mnoho ráz robiť, my
dopraváci. ako tí páni tam hore na pove-
reníctvach, tak vlaky by nechodily s meš-
kaním minútovým, ale týždňovým alebo
mesiacovým. Čo by tak na to povedali,
keby dva alebo tri mesiace nedostali mú-
ku, tak by sa pozreli tiež títo páni, ktorí
to zapríčiňujú, keby vlaky toľko meška-
ly. " Preto treba vzájomného uznania a
dobrej vôle, spoločnou prácou si vybudu-
jeme šťastný domov čechov a Slovákov.
Slovenskí dopravní zamestnanci nie sú len
spojení s českými súdruhmi len koľajníc
mi, ale aj rozumom a srdcom. Sú pevnou
oporou celistvosti československej repu-
bliky. Dopravní zamestnanci už mnoho
razy dokázali vernosť národu a štátu
a preto aj Slovenská národná rada, Sbor
povereníkov sta môže vždy a všade m
nich spoľahnúť. (Potlesk. )

Podpredseda SNR Dr. Ivan Horváth:
Ako ďaľší rečník je prihlásený pán člen

rady Ondrej Labanský.
Člen SNR Vojtech Labanský:
Slávna Slovenská národná rada!
Dovoľte mi, aby som sa aspoň v krátko-

sti zmienil o expozé páni povereníka do-
pravy Dr. Kazimíra Bezeka predneseného
v pléne Slovenskej národnej rady dňa,
28. júna 1947.

Už od dávnych čias naši, najmä unifor-
movaní železničiari sú nazývaní „modrou
armádou". Z tohoto pomenovania vyplýva,
že vojsko a železničiari majú určité spo-
ločné charakteristické vzťahy a znaky,
ktoré ich k sebe približujú. Ako vojakovi
je sverená ochrana našich hraníc pred
vonkajším nepriaľteľom, tak železničiar

ochraňuje každého jednotlivca cestujúce-
ho. A aby úsilie oboch složiek vyznelo
úspešne, musí v oboch vládnuť bezpod-
mienečne disciplíny spolupráca a presnosť.
Výsledok toho sebemenšieho podnikania
je závislý na disciplíne, presnostiam spolu
práci celku. Akákoľvek nedisciplinova-
nosť, nepresnosť a disharmónia zakorene-
né v takomto celku znamená predom pre-
hraný boj, predom k nezdaru odsúdený
pokus o dosiahnutie predurčeného cieľa
a znamená to súčasne odumieranie a ko-
nečne aj zánik jak toho nedisciplinova-
ného a nepresného jednotlivca, tak aj
celku. Minulosť a prítomnosť jasne doka-
zujú, že od svornej a harmonickej spo-
lupráce vojska, a modrej armády závi-
sí existencia štátu, existencia národa. Keď
v boji s vonkajším nepriateľom, ktorý
siaha na našu štátnu suverenitu zlyhá
vojak, stratíme štátnu suverenitu. A ob-
rátene zbytočné sú snahy a krviprelievanie
aj v tomto najspravodlivejšom nájst toč-
nejšom boji, ak zlyhá doprava, zlyhá zá-
sobovanie a vojak a s ním aj železničiar
stráca vlasť, oba strácajú slobodu a obi-
dva celky sú potom zodpovedné za zotro-
čenie vlasti a celého národa.

Z týchto príčin je povinnosťou každého
veliteľa modrej armády, aby za svojej jed-
notky vychoval disciplinovaných, statoč-
ných a presných železničiarov, aby v tom-
to duchu vychovaní boli sme hodní tak
veľkého uznania, ktoré sa nám železní
čiarom dostáva tým, že nás prirovnávajú
k armáde. Musíme sa snažiť o to, aby sme
disciplinovanosťou, spoluprácou a pres-
nosťou mohli konkurovať skutočnej; ar-
máde. Popri týchto skutočnostiach ne-
smieme zabúdať aj na národnú uvedome-
losť nášho slovenského železničiara. Náš
železničiar Slovák je pyšný na svoj rod
na slávnu minulosť svojho národa, lebo

dejiny Slovákov sa píšu aj krvcu sloven-
ského železničiara. Slovenský železničiar
vie, kde je jeho miesto, keď ho zavolá vlasť.
Dokázal to aj vtedy, keď naša vlasť a na-
še železnice najviac trpely pod nemecko-
fašistickou agresiou. Nesmieme zabúdať
ani na účasť železničiarov na Slovenskom
národnom povstaní. Ani toto najslávnej-
nejšie obdobie slovenských dejín nenašlo
našich železnici rov nepripravených a ne-
rozhodných. Tak, ako celý národ, aj oni od
prvej chvíle vedel, kde je ich miesto
a za mimoriadne ťažkých okolností nebáli



sa postaviť zoči-voči nebezpečenstvu,
mnohí z nich zanechali na slávnom bo-
jisku aj svoje životy.

Čo značia železnice pre národ a pre
riadne pulzovanie života, pochopili sme
najlepšie tesne po vojne, keď sme ostali
bez železničných spojov. Videli sme ťaž-
kosti, ktoré temer zastavili dych celého
nášho života. Evakuanti sa len s veľkými
ťažkosťami vracali do svojich rozbitých
domovov, zásobovanie bolo úplne zasta-
vené a bolo treba prejsť cez veľa utrpení,
kým sme konečne pristúpili k obno-
ve tratí. Tu by som len v krátkosti
chcel spomenúť, že z práce pre celok
nemožno vytĺkať politický kapitál.

Bolo iste veľkou nezodpovednosťou od
niektorých našich spolupracovníkov, že
chceli prácu v celku využiť ma rekla-
mu pre jednu politickú stranu. Dnes
tak iste ako vtedy môžeme všetci objek-
tívne konštatovať, že železnice nestava-
la ani DS a ani KSS, ale železnice staval
celý národ bez rozdielu politickej prísluš-
nosti, lebo všetci sme v plnej miere pociťo-
vali potrebu skorého obnovenia železnič-
ných spojov. Tu sa spojili všetci železni-
čiari, podporovaní mnohými dobrovoľník-
mi, aby postavili železnice, a aby tak ob-
novili tepny, cez ktoré má pulzovať krv
národného šťastného života.

Toto je skutočnosť, ktorú nemožno po-
prieť a preto patri veľká vďaka všetkým
železnici-trom, že napriek všetkým ťažko-
stiam v zime a v daždi často nedostatoč-
ne oblečení a veľmi slabo živení nezľakli
sa prekážok a v plnej miere sa zapojili do
rekonštrukcie železničnej siete. Je treba
pokloniť sa aj pred pamiatkou tých, kto-
rí v tomto nadľudskom úsilí položili svoje
životy pre dobro celku. Pamiatka týchto
členov modrej armády musí byť rovno-
cenná a pamiatkou vojakov, ktorí kládli
svoje životy na frontoch. Aj rekonštrukcia
železníc bola tvrdou frontou, kde len veľ-
mi silnou vôľou a neskonalou obetavo-
sťou všetkých jednotlivcov bolo možné vy-
hrať. A môžeme smelo tvrdiť, že železničia-
ri svoj boj statočne vybojovali a vyhrali ho.
Do tohoto nadľudského úsilia drobných jed-
notlivcov veľmi rušno zapadly zásahy
mnohých nestatočných ľudí, ktorí chceli
využiť chaosu pre svoj osobný prospech
a napriek veľkej nedostatočnosti svojej
kvalifikácie chceli sa dostať na vysoké
miesta, ktoré potom nevedeli zastávať.

Prišlo preverovanie, ktoré sa stalo seme-
nišťom mnohých zlých skutočností. Pre-
verovanie bolo možnosťou získavať prí-
slušníkov pre politickú stranu a rušenie
riadneho chodu rekonštrukcie. Kto ne-
chcel skloniť šiju pred vtedajšími moci-
pánmi dobrovoľne, bolo mu vyhrážané ne-
preverením. Medzi železničiarmi nastala
nervozita, neistota o ďalšiu existenciu.
Tento stav nie je prekonaný ani do dneš-
ných čias, čo je iste škodlivé pre riadne
plnenie úloh vytýčených pre železnice
v rámci dvojročného budovateľského plá-
nu. To isté platí aj pri preberaní zamest-
nancov železníc od bývalej správy MÁV,
ktorého neriadny a nedostatočný chod ru-
šivé a veľmi ťažko pociťujeme najmä my
na východnom Slovensku. Je iste na zod-
povedných činiteľoch, aby čím skôr od-
stránili tieto rušivé momenty a aby vnies-
li do radov našich železničiarov pokoj a
istotu. Tam, kde človek nemá 100% za-
ručenú svoju existenciu a keď je pre po-
litické príčiny vystavený perzekúcii, ne-
možno očakávať 100% výkon. A pri že-
lezniciach značí nepozornosť a nedosta-
tok zodpovedností nenahraditeľné škody
na ľudských životoch a materiále. Strata
jednéno i druhého je veľkou národnou
škodou, ktorá ak nikdy, tak najmä v dneš-
ných časoch nie je želateľná. Ďalej musí-
me si všetci uvedomiť, že aj železničiar
je človekom ako každý iný. Aj on má
všetky tie slabé stránky, ktoré sú obsaže-
né v ľudskej podstate. Tak podlieha opil-
stvu ako každý iný človek. No, dnes sme
svedkami toho smutného úkazu, že opil-
stvo je v radoch železničiarov oveľa častej-
ším zjavom, než tomu bolo doteraz. Prí-
čin je niekoľko. Neposlednou z nich je
skutočnosť, že na základe politickej legi-
timácie a všelijakej protekcie boli poprí-
jímaní rozliční neschopní a nezodpovední
jednotlivci, ktorí nechápu v plnej miere
zodpovednosť svojho zamestnania. Vieme
dobre, že opilstvo má za následok rozlič-
né defekty a oslabuje energiu i ostraži-
tosť človeka. Pijan nemôže byť 100% že-
lezničiarom, nakoľko služba pri železnici
je zodpovednosťou za mnohé životy. Čo
i len najmenšie zakolísanie znamená ča-
sto zranenia, ba aj smrť mnohých ľudí.
Z tohoto faktu vyplýva veľké nebezpečie
aj pre štátnu pokladnicu. Je všeobecným
zjavom, že ožran siaha aj na služobné
peniaze a takto vzniká množsvo drobných



i väčších sprenevier. Je x prípadov sprene-
very služobných peňazí a finančných ma-
chinácií, ako aj vydierania. Tu by sa dalo
aj konkretizovať a v prípade potreby mô-
žem poslúžiť hodnovernými príkladmi.
Veď toto vyplýva konečne aj zo skutoč-
nosti, že bolo zdedených niekoľko de-
siatok disciplinárnych pokračovaní, ba aj
trestných oznámení práve pre defraudá-
ciu. Je iste jednou z prvoradých povinno-
stí Povereníctva dopravy, aby správnou
personálnou politikou a prísnejšou kont-
rolou zamestnancov znemožnilo alebo as-
poň aby sa snažilo na mieru čo najmenšiu
snížiť tieto úkazy. Odstránenie pijanstva
zpomedzi železničiarov bude tiež jedným
zo základných krokov k zvýšeniu úrovne
našej dopravy.

Vo väčších pracovných strediskách, kde
je pospolu veľa, zamestnancov, ktorí pri-
chádzajú do služby často aj z okolia pra-
coviska, boly zriadené tzv. závodné ku-
chyne. Myšlienka sama o sebe je iste zdra-
vá a vítaná v radoch zamestnancov, ale
tu zas sa prejavila nedostatočná zodpo-
vednosť ľudí, ktorí tieto závodné kuchy-
ne vedú. Namiesto toho, aby sa alebo
zlepšovala kvalita a zvyšovala kvantita
stravy, alebo snižovaly jej ceny, sme
svedkami toho, že prípadné zisky, ba aj
hotový kapitál sa stráca. Príčinou toho je
zas skutočnosť, že na čelo závodných ku-
chýň boli postavení neschopní a nezodpo-
vední jednotlivci, ktorí sa často oboha-
cujú na úkor týchto pracujúcich, ktorí sú
nútení stravovať sa v závodnej kuchyni.

Zákonom č. 255/1946 bolo zaručené 50%
voľných miest v štátnych u. verejných ú-
radoch účastníkom národného odboja n
partizánom. Je iste chvályhodnou snahou
štátu, aby aj takýmto spôsobom odmenil
tých, ktorí s nasadením vlastných životov
postavili sa na ochranu práv vlasti a do
boja za znovuobnovenie Československej
republiky. Tento zákon bol však veľmi
zneužitý ako vo všetkých štátnych a ve-
rejných úradoch, tak aj pri doprave. Aj
pri uplatňovaní 3-ho paragrafu tohoto zá-
kona treba, mať na zreteli predovšetkým
schopnosti ľudí a až potom ich politickú
príslušnosť, alebo veľkosť protekcie. Naj-
mä pri železnici musí byť tento výber čo
najprísnejší, kde hladký chod práce i bez-
pečnosť cestujúcich priamo závisí na
presnom dodržiavaní služobných povin-
ností. Áno, tu predovšetkým sa majú vy-

berať ľudia podľa schopností, lebo sú im
sverené ľudské životy i štátny a národný
majetok.

Zákon č. 255 má byť odmenou tým, kto-
rí si ju zaslúžia v plnej miere. Dovoľujem
si tvrdiť, že tento zákon bol zneužitý vo
veľmi mnohých prípadoch, čo je nielen na
škodu podnikov, do ktorých boli takýmto
spôsobom dosadení mnohí nezodpovední
ľudia, ale zneužitím tohto zákona bola
zdiskreditovaná aj hodnota národného od-
boja.

Je predsa nemysliteľné, aby tzv. bumáš-
koví partizáni boli často na základe politic-
kej legitimácie uprednostňovaní pred sku-
točnými bojovníkmi a zaslužilými jednotliv-
cami našej národnej pospolitosti. Aby tu
nastala náležitá náprava, treba rozhodne
previesť revíziu zamestnancov, prijatých
na jeho základe. A ak túto revíziu treba
previesť, treba ju previesť urýchlene a
predovšetkým v doprave.

Slávna Slovenská národná rada:
Dovoľte mi, aby som z tohoto miesta

spomenul aj špeciálne východoslovenské
pomery a s poukázaním na ne dosiahol
v rámci daných možností aj nápravu. Nás
na východe sa veľmi bolestivo dotýka
nedostatočné vlakové spojenie z Košíc do
najvýchodnejších častí nášho štátu. Ko-
šice boly a sú aj dnes kultúrnym, politic-
kým, hospodárskym i spoločenským cent-
rom východného Slovenska. Je preto po-
trebné, aby do takéhoto strediska bolo
dobré vlakové spojenie, ktoré by umož-
nilo obyvateľstvu dostať sa do Košíc i vrá-
tiť sa domov tak, aby mohli byť účastní
predovšetkým na divadelných predstave-
niach. Ako však môžu toho dosiahnuť,
keď posledný vlak smerom na Medzila-
borce odchádza z Košíc o 18. 30 hod. Uve-
domme si pri tom, že tento vlak zaobsta-
ráva spojenie do Michaloviec, Trebišova,
Sečoviec, Vranova, Humenného, ďalej do
Medzilaboriec a vôbec do Zemplína. Ne-
smieme zabudnúť na skutočnosť, že tieto
koľaje nemajú inú možnosť kultúrneho
styku a pri tom sa aj Šariš vo veľkej
miere orientuje ku Košiciam, nakoľko
Prešov sa dnes stáva popri Košiciach me-
stom druhoradého významu.

Rád by som z tohto miesta upozornil
na fakt, ktorý my na výchdnom Sloven-
sku pociťujeme veľmi bolestne. Musíme
si všetci uvedomiť a musia si toho byť



vedomí najmä vedúci činitelia, že ani re-
publika, ani Slovensko nekončí v Popra-
de. Túto skutočnosť spomínam preto, le-
bo východné Slovensko je často krajinou
uznávanou, o ktorú sa prejavuje veľmi
mali starostlivosť a ktorá na toto zaned-
bávanie ťažko dopláca. My na východe
trpíme veľkým nedostatkom väzňov a vo-
zového parku. Mohlo by mi byť namiet-
nuté, že nedostatok oboch je všeobecný
v celej republike. No, ja si dovolím tvrdiť,
že aj napriek všetkým ťažkostiam dalo
by sa zariadiť rozdeľovanie rušňov i va-
gónov tak, aby disparita medzi východom
a západom Slovenska nebola taká veľká,
akou sa javí za dnešných pomerov. Ne-
smie byť pripustené, aby na úkor zásad-
ných oblastí Slovenska trpel východ, kto-
rý je takou istou rovnocennou súčasť u
štátu, ako ostatné kraje.

Musíme si tiež uvedomiť veľkosť
obetí a strát, ktoré sme my na vý-
chodnom, Slovensku doniesli pre Sloven-
sko i pre Republiku. Tieto obete majú
dostať odmenu aspoň v tom, že rozdeľo-
vanie nákladných i osobných vozňov bude
spravodlivo zadelené na celom Slovensku.
To isté sa týka aj uhlia, v ktorom sa u
nás prejavuje tiež občasný nedostatok.
Z rušňov potrebujeme najmä rušne malé,
ktoré by obstarávaly spojenie na lokál-
nych tratiach, ako napr. Humenné—Sni-
na, Košice—Turňa nad Bodvou atď. Pri
tejto príležitosti by som rád spomenul aj
povážlivý nedostatok autobusov. Námiet-
ka, že aj týchto je málo, môže byť ľahko
vyvrátená spravodlivým rozdelením au-
tobusového parku na celom Slovensku. Je
predsa nemysliteľné, aby v krajoch, kde
nieto vlakového spojenia, premávaly ma-
lé, staré a nedostatočné autobusy, napriek
tomu, že v krajoch, ktoré toho hádam me-
nej potrebujú, premávajú krásne, veľké
stroje.

Tvrdenie, že je nedostatok autobusov,
aj áut pre súkromníkov, ktoré distribuuje
Povereníctvo dopravy, tu neobstojí, na-
koľko sám generálny riaditeľ závodov Ta-
tru sa v mojej prítomnosti vyslovil v tom
smysle, že na Slovensku dodávajú 50%
svojich výrobkov. Podľa neho je vraj len
vinou sobeckosti Bratislavy, ktorá na vý-
chodné Slovensko podľa zistených sku-
točností zabúda, že na východnom Sloven-
sku nieto dosť autobusov, ani súkrom-
ných aut. Bolo by iste veľmi potrebné,

aby Povereníctvo dopravy si vo zvýšenej
miere všimlo týchto uskutočností a v prí-
pade zistenie nejakých nesrovnalostí sjed-
nalo urýchlene nápravu, aby takýmto spô-
sobom bol zvýšený rýchly chod konsolidá-
cie pomerov u nás každý, kto pozná vý-
chodné Slovensko, kto cestoval napr. z Pre-
šova autobusom do Vranova nad Topľou,
Stropkove alebo Svidníka, dá mi iste za
pravdu, že stav. aký tam je dnes, nie je
možné trvale udržať. Ja sám som osobne
presvedčený, že Povereníctvo dopravy u-
robí v čase čo najkratšom všetko, čo je
v jeho silách, aby tento stav bol v me-
dziach možnosti napravený.

Pri tejto príležitosti rád by som upozor-
nil aj na znovuvýstavbou trate Prešov—
Vranov nad Topľou—Strážské. Táto trať,
ktorá bola temer do základov zničená
Nemcami, jej veľké viadukty rozborené,
koľajnice roztrhané, je dnes temer pred
dokončením Je to trať, ktorá je veľmi
cennou nie len so stránky technickej, cle
aj súčasne životnou tepnou stredného
Zemplína a jeho spojkou jednak s Prešo-
vom, jednak s Košicami.

Východoslovenský a najmä zemplínsky
ľud je vďačný svojim predstaviteľom, že sa
s takou vehementnosťcu a energiou pustili
do znovu výstavby trate a že jej zakonče-
nie aj za dnešných mimoriadne ťažkých
okolností urýchlili v najvyššej možnej
miere. Pritom však ten istý ľud očakáva
od kompetentných činiteľov, že ich pozor
nosť k tomuto kraju nekončí sa výstavbou
trate, ale že bude pokračovať ďalej zdô-
raznením jej významu tým, že táto trať
bude traťou rýchlikovou, na ktorú skutoč-
nosť má všetky predpoklady, nielen rázu
technického, ale je to nutnosťou aj so
stránky regionálnej. Je preto veľmi po-
trebné už teraz pamätať ma to, aby trať
Prešov—Vranov n. Topľou—Strážské bo -
la v novom cestovnom poriadku traťou
rýchlikovou. Týmto bude pomôžené nielen
Šarišu ale aj Zemplínu, nakoľko prístup
do Košíc bude takým spôsobom nielenže
ľahší, ale aj z mnohých častí Zemplína
a priľahlých krajov bude cesta hodne skrá-
tená. Východoslovenský ľud o č á v a , že
táto jeho oprávnená požiadavka bude bez-
podmienečne splnená a že zodpovední čini-
telia ju splnia do dôsledkov.

Slávna Slovenská národná rada!
Ešte v krátkosti chcem sa zmieniť



novelizácii vládneho nariadenia č. 15/1927
pre železničných zamestnancov tak oča-
kávaná novelizácia vládneho nariadenia
15/1927 nedoniesla tato uspokojivé rieše-
nie, ktoré sa dalo predpokladať podľa da-
ných sľubov. Vypracovaniu tejto nove-
lizácie nebolo venované dostatočnej pozor-
nosti, či už z nevedomosti alebo z ledabi-
losti. I tu sa ukázalo, že zástupcovia per-
sonálu hájili len sobecké kategoriálne o-
tázky, ktoré sa týkaly ich samých, ale ne-
bolo docielené celkového uspokojenia. Ako
sa pracovalo na novelizácii, najlepšie do-
kazuje toto faktum, že k pripravovanej
osnove u košického riaditeľstva, len napr.
oddelenie II. a VII, dalo konkrétne po-
známky. Miestne podnikové výbory a
oblastný podnikový výbor zamestnanectvo
neinformovaly, ba nenadhodily ani jeden
konkrétny návrh, ktorý by sa týkal zlep-
šenia existenčného stavu zamestnancov.
Miesto činorodej práce v prospech zamest-
nancov, nastúpilo vzájomné osočovanie,
menovite u oblastného podnikového vý-
boru Riaditeľstva Košice, kde niektorí čle-
novia vyvlastňovali si priamo diktátorské
práva nie na hájenie záujmov zamestnanec-
kých alebo užitočným námetom, ale na ško-
du a odkrágľovanie zamestnancov. Pri vte-
dajšom chaose, zastrašení zamestnanci ani
si neuvedomili čo sa chystá a aké úľavy
mieni ľudovo demokratická vláda previesť.

V tomto ohľade skutočne nás predstihli
naši bratia Česi. lebo miesto nezdravých
šarvátok odstránili takmer všetky kriv-
dy ktoré boly spáchané byrokratickou pä-
nástkou v jednotlivých kategóriách zamest-
naneckých. Najlepším dôkazom sú úradné
listy bratských českých riaditeľstiev, kde
sa dočítame praktického, globálneho rie-
šenia pre každú kategóriu, že pre naše
bolesti nebolo dostatočného porozumenia
pri prejednávaní vykonávacieho nariade-
nia v Sbore povereníkov na, zmenu a do-
plňujúce state vládneho nariadenia 15, to-
mu sme my sami na vine. Tu sa ukázalo, že
v podnikových výboroch čiže zamestna-
neckých radách musia sedieť skutoční od-
borníci a nie partajníci. (Hlas: Ale veď
to nie je pravda. ) Nech posúdi história
tento fakt a nech súdi samotné zamestna-
nectvo nemohúcnosť našich tzv. odboro-
vých zástupcov.

Následkom novelizácie a následkom pre-
vodu do nových plotov, boly postavené
niektoré kategórie tak groteskne proti se-

be, že to nemá páru ani v dobe najťažšej
byrokracie.

Keďže vidíme v intervenčných dňoch
nesčíselné rady železničných zamestna-
cov po chodbách riaditeľstva alebo u Po-
vereníctva dopravy, musíme si priznať.
že tu čosi neklape. Nebolo by múdrejšie
prenechať celú vec skutočne odberným re-
ferentom a nezasahovať do tejto našim
neodborným odborárom. Keďže týmto by-
rokratická pätnástka bola znovelizovaná.
zpartajnizovaná, nuž nemalo by byť ani
jednej sťažnosti a. malo by tu byť naše
zamestnanectvo po prevode úplne spokoj-
né.

Ak toto spomínam, musím podotknúť,
že pri opätovnom zavedení úradníckeho
štatusu III. nastal najväčší chaos, ktorý
kedysi bol v dejinách československého že-
lezničného zamestnanectva. Ak spomenie-
me existenčné boje a stále manifestácie
za prvej republiky musíme konštatovať,
že do tohoto štatutu bo teraz zavedený
ešte väčší chaos než v minulosti. Bolo by
lepšie, keby do tohoto statusu sa dostali ľu-
dia len so skutočným 4. triednym stredo-
školským vzdelaním, so skutočným úrad-
níckym výkonom a výbornou kvalifikáciou,
miesto všelijakých partajníckych výnimok.
Tieto výnimky a úľavy len zbytočne dráž-
dily a dráždia zamestnancov predtým i
teraz.

Keďže hovorím o krivdách úradníckeho
štatusu III., budem konkretizovať:

Pamätáme sa veľmi dobre z prvej Čes-
koslovenskej republiky na manifestačné
sjazdy staničných manipulantov a kan-
celárskych zamestnancov. Táto kategória
bola aj vtedy tak ožobráčená, že žila v naj-
ťažších existenčných pomeroch. Vieme aj
o príčinách, prečo boli tak ťažko poškode-
ní.

Išlo tu o prvý dorast mladej Českoslo-
venskej republiky, pre ktoré neplatily
žiadne ujednali a tým menej úľavy. Do
štatusu III. sa dostali vtedy kde kto z
exponovaných zamesnancov i bez potreb-
ného vzdelania práve tak ako teraz. Zdá
sa, že tento štatus ako v minulosti, t k
aj v prítomnosti je dobrý len na to, aby
sa tam zahniezdili politickí exponenti a
protežanti. Stav úradníkov statusu III. sa
doplňoval za starých časov prvej česko-
slovenskej republiky mimo exponovaných
zamestnancov ešte zo starej zlikvidovanej
Košicko-Bohumínskej železnice, takže kde



bolo treba miesta pre mladý dorast prvej
republiky, už ho nebolo. Čo sa stalo s tými
úbožiakmi, veľmi dobre vieme zo spome-
nutých sjazdov.

Za prvé čakali na definitívu 10-15 rokov
z dôvodu nedostatku voľných systemizo-
vaných miest. Následkom pätnástky, t. j.
zrušenia štatusu III. i vtedy mohli byť už
len podúradníkmi v najnižších platových
stupniciach. Následkom toho existenčné-
ho poškodenia činil u takého jednotlivca
platový rozdiel za prvých 20 rokov
50. 000. až 60. 000 korún podľa výpočtu od-
borníkov.

Bolo to až do neba volajúcou krivdou.
keď vtedy ešte mladý zamestnanec plný
životného elánu, bezvadnej inteligencie
a 100% úradníckeho výkonu dostával me-
sačne 700 až 800 korún, kým starý zames-
tnanec Košicko-Bohumínskej dráhy alebo
exponovaný zamestnanec koľkokrát bez
školského vzdelania poberal za menejcen-
ný výkon 2. 000 až 2. 500 korún mesačne.

Pri novelizácii 15/1927 mohla, sa táto
otázka už raz prevždy vyriešiť, tým viac,
keďže vyriešite, ju i správa MÁV-u za oku-
pácie a zaradila týchto zamestnancov do
úradníckej kategórie bez ohľadu na to,
čím bol do roku 1938 a to podľa školského
vzdelania. Dnes skôr sa dostane zamest-
nanec bez školského vzdelania, než zamest-
nanec s úplnou kvalifikáciou do tejto slu-
žobnej triedy štatusu III. (Hlas: „Ale len
odbojár!") úplne zvrátny je prípad zara-
denia zamestnancov, prevzatých od sprá-
vy MÁV. I tu sú výnimky, lebo jednému
sa zhodnotí služba a druhému nie.

Povereníctvo dopravy sa síce snažilo u-
praviť služobný pomer bývalej správy
MÁV podľa výnosu P-2040-I-46, ale len
podľa hodnosti z roku 1938, (hlas: „To je
usnesenie Sboru povereníkov!") teda ne-
uznáva ani jeden postup, ktorý je prípus -
ný podľa §9 dielu III. nariadenia Sloven-
skej národnej rady, číslo 99 zo dňa 23.
VIII. 1945, ba nehodnotí im hodnosť ani
podľa noriem výnosu P- 816-I-46, v dôsled-
ku toho nastáva chaos i medzi zamestnan-
cami bývalej správy MÁV. Napr. starý
staničný manipulant alebo kancelársky vý-
pravca, ktorý slúži od roku 1920 až 1922
a stal sa už za prvých 20 rokov obeťou
vládneho nariadenia 15, je aj teraz pre-

vzatý podľa výnosu P-2040-I-45 podľa
hodnosti z roku 1938, t. j. v kategórii pre-
vádzkových dozorcov, ako podúradník,

kým mladý zamestnanec nastúpivší služ-
bu v roku 1937 alebo 1938 ba dokonca za
MÁV-u má zhodnotenú službu v kategó-
rii úradníkov podľa výnosu P-816-I-46.

Aká je to spravodlivosť, že zamestna-
nec s 20 ročným úradníckym výkonom za

minimálny groše prevzatý a zaradený
za podúradníka kým mladý MÁV-ák, snáď
len za okupácie nadobudnutým školským
vzdelaním, používa výhody existenčne
lepšieho zaradenia.

I z logického uvažovania vyplýva, že
správa železníc musí napred honorovať
svojich starších, užitočnejších zamestan-
cov, ktorí vykonali všetky predpoklady za
prvých 20 rokov a nie pre pracovníkov
neznámych, prijatých cudzou železničnou
správou alebo cudzou štátnou mocou, ale-
bo za mobilizácie v roku 1938 prijatých
priamo z ulice. Buď je tu špatný výklad
výnosu P-816-I-46, alebo je potrebná re-
vízia tohoto.

Je priamo tragikomédia osudu, keď
správca stanice, skladník, alebo kancelár-
sky výpravca má prideleného mladého
MÁV-áka, ktorého na ČSD predpisy za-
učuje a ten pridelený je vo vyššej hodno-
sti než je on sám, hoci majú rovnaké škol-
ské vzdelanie.

Je preto vecou Povereníctva, dopravy,
aby odstránilo tieto nesprávnosti a sjed-
nalo okamžitú nápravu.

Je tu aj iná pálčivá otázka, ktorá nebola
dosiaľ ešte vyriešená, t. j. zálohové platy
bývalých MÁV zamestnancov.

Je známe, že správa MÁV-u prinucovala
zamestnancov z okupovaného územia na
nútenú evakuáciu a odvliekla ich do Ne-
mecka.

Títo zamestnanci po návrate nastupovali
do služby v rôznych intervaloch. Košické
riaditeľstvo nechce ani jednému priznať
plat len od nasledujúceho prvého dňa po
mesiaci kedy nastúpili Teda pri životnom
nebezpečí, ktoré prežívali po lágroch my
im odopierame za jeden mesiac alebo za
neuplynulý mesiac plat a nehonorujeme
ich ani alikvotným podielom, ktorý patrí
pre definitívnych zamestnancov. Podľa
akého paragrafu postupovalo asi toto ria-
diteľsvo? Vládne nariadenie č. 15 hoci ako
rafinovane bolo sostavené, predsa len ne-
pamätalo na nútené evakuácie alebo od-
vlečenie zo služieb.

V tejto veci samotné riaditeľstvo je
v pomykove, lebo na rekurzy nie je v sta-



ve odpovedať a odstúpilo Povereníctvu
dopravy tento prípad, pod č. 7537-VII-1946.
k zásadnému rozhodnutiu. Ovšem srážky
za tento sporný mesiac previedlo. Vec
leží u Povereníctva dopravy od 7. januára
1947 bez patričného vybavenia.

Keďže záleží nám na tom, aby zamest-
nanci boli spokojní musíme zasiahnuť bez
prieťahu tam a riešiť tie problémy, ktoré
sú najpálčivejšie.

Slávna Slovenská národná rada!
Rád by som upozornil ešte na otázku

Maďarov prevzatých po oslobodení do slu-
žieb ČSD. Je to otázka, ktorá sa týka
hlavne samotného riaditeľstva štátnych
železníc v Košiciach a jeho obvodu, ako
si všetkých služobných miest na bývalom
Maďarmi okupovanom území. Veľká väč-
šina týchto zamestnancov boh po pred-
bežnom preverení prevzatá opäť do slu-
žieb železníc. Toto konečne by ani nebolo
chybou, lebo veď ľudia, ktorí sa proti ČSR
neprevinili, majú nárok na ponechanie
v štátnej službe. Je tu však problém ďa-
leko závežnejší. Mnohí ľudia, ktorí sa
v roku 1938 aj aktívne zapojili do práce
na rozbitie Československej republiky, se-
dia dnes opäť na vedúcich miestach len
preto, že majú stranícku legitimáciu tej
politickej strany, ktorá sa pri presadzova-
ní straníckych záujmov zriekne aj prvo-
radosti národnej a štátnej spoľahlivosti
(Potlesk. ) Je to nielen nemorálne, ale
priamo až zarážajúce, že napr. na vedú-
com mieste na Riaditeľstve v Košiciach se-
dí na jednom z vedúcich miest človek, ktorý
sa pred vojnou netajil svojim maďarón-
stvom. Ak platí nariadenie o tom, že za-
mestnanci, ktorí boli počas okupácie
zamestnaní na okupovanom území, ma-
jú byť služobne preložení do sloven-
ského vnútrozemia, pre drobných ľu-
dí, musí v plnej miere, ba hádam ešte
vo zvýšenej miere platiť pre tých, ktorých
exponovanosť bola až príliš zrejmá. Ak
je do vnútrozemia pre túto príčinu prelo-
žený drobný železničiar-robotník, musí
byť tak isto preložený aj ten zamestnanec
z vyššej služobnej kategórie. Musíme pa-
mätať, že maďarské nebezpečenstvo z ro-
ku 1938 ešte nepominulo, len je na nejaký
čas umlčané dnešnými vonkajšími uda-
losťami. Dnes je čas predísť tomu, aby
sme mali vo svojich radoch rozbíjačov,
ktorí by v prípade pre nich priaznivej si-
tuácie zas dali hlavy dokopy a obnovili

svoju r o z v i n u t ú činnosť. Aj tu je potreb-
né previesť revíziu a urobiť nápravu bez
ohľadu na politickú príslušnosť, lebo po-
treby a záujmy národa musia byť pre nás
všetkých prvoradými.

Naše železnice v miere hádam najvyš-
šej pocítily ničivosť nemeckej mašinérie
Spustošenie, aké urobili Nemci na našich
železniciach, nemá hádam páru v deji-
nách. Rozbité mosty, rozhádzané, poroz-
rezávané a roztrhané koľajnice, zničené
bezpečnostné zariadenia, temer úplne zni-
čený vozňový i rušňový park boly hroz-
ným dedičstvom vojny. Keď k týmto sku-
točnostiam pridáme ešte rozrušenú morál-
ku i na minimum snížené pracovné mož-
ností ľudí, máme obraz spustošenia doko-
nalý. No, musíme priznať, že dnešný stav
je dobrým prísľubom do budúcnosti. Veď
už i len skutočnosť, že temer všetky trate
Slovenska sú v prevádzke, hovorí jasnou
rečou. Je ešte veľmi mnoho práce, ktorá
nás očakáva na poli riadnej obnovy našej
dopravy. Provizórne mosty nebudú môcť
ostať už dlhý čas, rozličným spôsobom po-
slátené koľajnice treba postupne nahra-
dzovať novými štandardnými. Vidíme, že
táto práca ešte na dlhý čas zamestná usi-
lovné ruky železničiarov. Rýchlosť pre-
vedenia týchto opráv závisí však nielen
na železničiaroch, ale závisí na celom na-
šom priemysle. Je isté, že ak továrne včas
dodajú potrebné konštrukcie, práca v sek-
tore dopravnom pôjde rýchlo. Ak vedeli
slovenskí železničiari zastať svoje miesto
v ťažkých a kritických časoch, budú ho
vedieť isto 100%-ne zastať aj teraz, keď
sú pracovné možnosti i prostriedky opro-
ti roku 1945 nepomerne lepšie. Ak však
chce železničná správa dosiahnuť vysokej
úrovne železníc v našej republike pred
vojnou, nestačí len technické zdokonalenie
a rýchla obnova trati. Je tu potrebná aj
náprava morálne a materiálna v tom smys-
le, ako som to už skôr uviedol. Posledné
mesiace vo veľkej miere otriasly dôverou
vo verejností k železniciam. Veľké želez-
ničné nešťastia a najmä nešťastie v Seku-
liach a Margecanoch a inde veľmi rušivo
zasiahly do konsolidačného procesu a hod-
ne pošramotily už sa zlepšujúcu povesť
československého dopravníctva.

Nedôvera nenastala len medzi obyvateľ-
mi československej republiky, ale zprávy
o nešťastiach dostávajú sa do celého sve-
ta. Slovensko je vo veľkej miere ako kra-



jina nevšedných prírodných krás odkáza-
né na cudzinecký ruch. Pri cudzineck m
ruchu je jedným z najdôležitejších činite-
ľov doprava. Ak chceme, aby cudzinci pri-
chádzali k nám obdivovať naše krásy a
aby tak súčasne prinášali k nám pre nás
v dnešných časoch tak mimoriadne vzácne
devízy, musí sa železničná správa posta-
rať v prvom rade o bezpečnosť, v nepo-
slednej miere však aj o pohodlie cestujú-
cich. Aby sme toto dosiahli, treba na mno-
hých miestach uskutočniť radikálnu ná-
pravu.

železnice nesmú byť prostriedkom pre
získavanie hlasov pre žiadnu politickú
stranu. Je preto prvoradou úloh u Pove-
reníctva dopravy odpolitizovať železnice.
Ľudí, ktorí svojimi schopnosťami a prí-
padne nedostatočným vzdelaním alebo ma-
lým pocitom pre zodpovednosť nepatria
na miesta, ktoré dnes zastávajú, tre-
ba nemilosrdne odstrániť bez ohľadu
na ich stranicko-politickú príslušnosť.
Tých zas, čo sa dopúšťajú nesvedo-
mitosť, ktorí nekonajú riadne svoje po-
vinnosti, treba náležite trestať, áno, ak
je to potrebné, je ich treba aj prepúšťať.
Za tým účelom je bezpodmienečne potreb-
né zvýšiť dozor, ktorý by bol zárukou
riadneho chodu dopravy.

Československé železnice boly pred sve-
tovou vojnou vzorom nielen pre mnohé eu-
rópske štáty, ale čo do bezpečnosti a poho-
dlnosti závodili so železnicami vo sveto-
vom merítku. Je potrebné vytýčiť si za cieľ
túto výšku, aby sme aj na poli dopravníctva
mohli byť nielen medzi prvými, ale opä-
tovne vzorom v Európe i v celom svete.
(Potlesk. )

Predsedníctva sa ujal podpredseda SNR
Andrej Cvinček.

Podpredseda SNR Andrej Cvinček;
K slovu sa prihlásil ďalej pán člen Slo-

venskej národnej rady gen. Ambruš. Ude-
ľujem mu slovo.

člen SNR brig. gen. Ján Ambruš:
Slávna Slovenská národná rada!
Dovoľte mi, aby som k expozé p. pove-

reníka dopravy Kazimíra Bezeka predne-
senému dňa 28. júna t. r. reagoval na nie-
ktoré state, týkajúce sa letectva.

Predovšetkým rád konštatujem pre-
svedčenie pána povereníka, vyslovené v
expozé o tom, že letectvo je možné budo-
vať len ako celok a že je nemysliteľné,

aby sa v letectve hneď na začiatku jeho
rozvoja uplatňovaly rôzne nežiadúce zá-
ujmy, ktoré trieštia spoluprácuu a hnutia
zdarný rozvoj letectva. Zdôrazňujem naj-
mä následovné slová prednesené pánom,
povereníkom dopravy:,. Letectvo sa môže
správne a úmerne k svetovému letectvu
rozvíjať len vtedy, keď bude zodpoved-
nosť za jeho výstavbu sústredená v jed-
nom rezorte štátnej správy — keď bude
letectvo riadené z jedného miesta. "

Tento názor tu výjádrený je nesporne
správny. Treba ho však chápať apl iko-
vať nielen v rámci civilného letectva, ale
v rámci celého československého, teda
i vojenského letectva.

Revolučný vývoj letectva v posledných
rokoch si razí novú cestu a kladie mimo
riadne vysoké požiadavky na svoju vý-
stavbu najmä v menších štátoch, akým je
Československá republika. Len sústrede-
ním všetkých odborných síl a materiál-
nych prostriedkov môžeme vytvoriť pred-
poklady pre úspešné zvládnutie problému
výstavby nášho letectva.

Nakoľko si letectva vyžaduje veľmi
veľkého finančného nákladu, je treba
krajne ekonomicky riešiť ako jeho orga-
nizačný základ, tak aj výstavbu a potom
prevádzku všetkých sektorov letectva,
ktoré úzko spolu súvisia a vzájomne sa do-
plňujú. Spomeniem len na príklad otázku
doplňovania. lietajúceho personálu. Zatiaľ
čo modelári, bezmotoroví a motoroví špor-
toví piloti tvoria základňu pre nábor vo-
jenských pilotov, ktorých výcvik je týmto
značne usnadnený starší všestranne skú-
sení vojenskí piloti sú prakticky jediným
zdrojom pre výber spoľahlivých doprav-
ných pilotov. Podobná súvislosť sa nám
javí nielen u ostatných kategórií odborne-
leteckého personálu, ale aj v leteckom vý-
skumníctve, leteckom priemysle, výstav-
be letíšť a všeobecne vôbec v materiálnom
vybavení nielen lietadlami, ale aj pozem-
ného materiálu a bezpečnostných orgá-
nov a zariadení.

Keďže jednotné riadenie civilného a vo-
jenského letectva napriek tu spomenutým
závažným dôvodom nie je dosiaľ dosta-
točne vyriešené, je prirodzene krajne žia-
dúce, aby na Slovensku aspoň civilné le-
tectva bolo podriadené jednému rezortu.

Rád konštatujem, že rekonštrukčné prá-
ce na letištiach na Slovensku, vďaka mi-
moriadnemu úsiliu a pochopeniu všetkých



činiteľov civilného letectva, boly prevede-
né urýchlene a s veľkou obetavosťou.

V minulých rokoch. najmä v povojno-
vých mesiacoch. videli sme vzornú spolu-
prácu. nebrzdenú kompetenčnými spormi,
kedy bez ohľadu na potrebu civilného ale-
bo vojenského letectva viedla všetkých
jediná snaha — pomôcť letectvu.

Po oslobodení športové letectvo síce
zaznamenalo značné pokroky, vďaka účin-

nej finančnej podpory, hliene so strany
Povereníctva dopravy, avšak s doterajší-
mi výsledkami nemôžeme byť spokojní.

Sú mi známe mnohé ťažkosti rázu ma-
teriálneho i odborne personálneho, ktoré
brzdia žiadúci rozvoj športového letectva.
Cestu k náprave vidím predovšetkým v
zaistení dostatočných finančných pro
striedkov a potom v zákonnom usmer-
není plánovania a výcviku v športovom
letectve. Finančné obete, vyňaložené na
športové letectvo musia byť použité tak,
aby mohly byť ekonomicky využité v o-
statných sektoroch letectva pre celkový
prospech štátu. Bez plánovania nemôže-
me docieliť účelnú kontinuitu vzhľadom
na jednotlivé výcvikové stupne, počnúc
od modelári cez bezmotorového a motoro -
vého športového pilota až k najvyšším pi-
lotným kategóriám.

Predstaviteľom športového letectva na
Slovensku je Slovenský národný aeroklub,
ktorý sa stará o športový letecký výcvik
a výchovu v rámci svojich odbočiek. Je
tu však ďalšia organizácia a to „Sväz čes-
koslovenských letcov", ktorý má za úkol
tiež spolupracovať pri civilnej leteckej
predvýchove.

Doposiaľ vybudované základy pre letec-
kú predvýchovu vo všetkých disciplínach
športového letectva, ako aj športového
parašutizmu môžu byť v budúcnosti s ú-
spechom využité pre dalšie budovanie
celého letectva, tak ako si to budúce plá-
novanie bude vyžadovať.

Povereníctvo škostva má možnosť zís-
kať si veľké zásluhy o rozvoj letectva
u slovenskej mládeže tým, že na školách
zavedie povinné modelovanie v rámci ruč-
ných prác. Vhodnou organizácicu, ktorou
sa vyvolá zdravá súperivosť, môže pod-
statne podporiť rozvoj leteckej myšlienky
a tým aj nášho letectva.

S potešením vyzdvihujem skvelé, až ne-
čakané úspechy našich plachtárov i mo-
delárov na domácich i zahraničných pre-

tekoch. Dôkazom je niekoľko českosloven-
ských rekordov, ktoré boly v tomto a mi-
nulom roku vytvorené československými
letcami slovenskej národnosti ako aj
krásne úspechy vo Švajčiarsku.

Pre šírenie leteckej myšlienky javí sa
n u t n o ť vydávať na Slovenku odborno-
populárny letecký časopis. Zánik mesač-
níku „Let", ktorý si získal veľmi dobré
meno a dôstojne reprezentoval prácu a
úsilie vedúcich pracovníkov športového
letectva na Slovenska, by znamenal znač-
nú stratu, ha možno povedať krok zpäť.
Preto vítam snahu a pochopenie Povere-
níctva dopravy napriek finačným ťaž-
kostiam vydávať tento časopis ďalej.

Význam civilnej leteckej dopravy v po-
slednej dobe stúpol nebývalou mieru, čo
znázornia najlepšie nasledujúce číslice:

V roku 1946 nalietaly Československé
aerolínie viacej ako poldruha milióna ki-
lometrov, dopravily skoro 60. 000 cestujú-
cich a tri a pol milióna t/km nákladu. To-
horočné výsledky len za prvých 8 mesia-
cov d'aleko prevýšily laňské celoročné vý-
sledky. Do septembra t. r. proti celému
roku 1946 čs. aerolínie nalietely o 83% km
dopravily o 43% cestujúcich a 95% t/km
nákladu viacej. Očakáva, sa, že v ďalších
4 mesiacoch prevádzka ČSA stúpne naj-
menej o 100% proti laňskému roku.

Dnešný organizačný poriadok ČSA. má
previesť dočasné usporiadanie podniku až
do uzákonenia premeny na národný pod-
nik.

V složení správneho sboru ČSA majú
byť zastúpení tak zamestnanci, ako i ve-
denie podniku V správnom sbore je však
zastúpené príliš mnoho rezortov minister-
stiev, zatiaľ čo podnik má len jedného zá-
stupcu riaditeľstva a dvoch členov zo
zamestnancov. Správne by mali byť člen-
mi správneho sboru nielen vrchný riaditeľ
a 3 námestkovia, ale medzi zástupcami
zamestnancov mal by sa brať zreteľ na
zastúpenie zamestnancov slovenských, aj
keď by musel byť zvýšený počet členov
správneho sboru.

Rozhodne je záujmom tak celoštátnym
ako aj slovenským, aby civilná letecká do-
prava bola koncentrovaná v jednom je-
dinom podniku, takže investície na zlo-
ženie leteckého podniku sú mnohomilióno-
vé, pri čom technika v stavbe lietadla je
vystavená stálemu pokroku a prevádzka
leteckej dopravy je rentabilná len na dl-



hých transkontinentálnych a transocean-
ských tratiach. Tuzemská letecká dopra-
va, oproti diaľkovej doprave, je stratonos-
ná. Preto je treba budovať silnú jednotnú
celoštátnu leteckú spoločnosť, ktorú má-
me v podniku ČSA, ktorej prirodzeným
sídlom je Praha so všetkými technickými,
cbchodne-administictívnymi a prevádzko-
vými inštitúciami a zariadeniami. Musíme
nástojiť na, tom, aby všetky letecké linky
smerujúce na juh a juhovýchod, zastavo-
valy v Bratislave, už v záujme cudzinec-
kého ruchu našich krásnych slovenských
kúpeľov. (Potlesk. ) Aby sme to docielili,
musíme venovať veľkú pozornosť vybu-
dovaniu letišťa pri Ivanke, aby čim skôr
bolo moderne vybavené s modernými tvr-
dými štartovacími dráhami.

S hľadiska dopravného letectva je otáz-
ka letíšť bohužitaľ veľmi žalostná, lebo na
Slovensku nemáme dosiaľ ani jedno mo-
derné letište, kde by mohlo pristáť veľké
4-motorové lietedlo, takže nám hrozí ne-
bezpečenstvo, že Bratislava nebude zapo-
jená do medzinárodnej leteckej dopravnej
siete.

Taktiež ostatné letištia musia byť vy-
budované moderne, aby mohly na nich
pristávať a štartovať moderné dopravné
lietadlá. Ide o Piešťany, Sliač, Tatry, Ži-
linu, Prešov a Košice. žiadame, aby z uve-
dených príčin boly letištia Bratislava, Ko -
šice a Tatry vybudované s najväčším
urýchlením.

Následkom vysokých cien benzínu je
naša vnútrozemská letecká doprava vy-
soko pasívna. Ač práve všade v cudzine
napomáhajú leteckej doprave nízkymi ce-
nami benzínu, refundáciou cla, daní a štát-
nych dávok, u nás bohužiaľ musí naša
letecká spoločnosť platiť vysoké ceny ben-
zínu, čím sa stáva nerentabilncu, takže
dokonca sa uvažovalo o úplnom zastavení
vnútrozemskej civilnej leteckej dopravy,
čo by v prvom rade postihlo Slovensko.
A preto my Slováci musíme v prvom rade
nástojiť na tom, aby letecká doprava bola
zaistená a žiadať v Prahe, aby bolo vy-
hovené potrebám ČSA, jednak radikálnym
snížením cien benzínu pre leteckú dopra-
vu, ale i pre športové letectvo a jednak
refundáciou cla, štátnych dávok a daní.
Veď funkcii leteckej dopravy je v podsta-
te tá istá, ako funkcia exportného prie-
myslu, ktorý má zabezpečený dovoz su-
rovín bez cla.

Každý z nás iste bude podporovať sna-
hu ČSA, aby zakúpením t. č. najmodernej-
ších 4-motorových lietadiel Locheed-Con-
stellrtion, alebo DC 4: -M, mohly zahájiť
zaoceánsku dopravu a takto uskutočniť
spojenie našich krajanov s ich starou vla-
sťou, najmä v r. 1948 pri príležitosti vše-
sokolského sletu.

Nové riaditeľstvo ČSA, ktoré rozhodnu-
tím vlády bolo dosadené do tohto jednot-
ného celoštátneho civilného leteckého pod-
niku, a kde medzi 4 členov riaditeľstva
dostal sa na jedno z miest námestníkov
vrchného riaditeľa Slovák, sleduje mož-
nosť zamestnania čím väčšieho počtu Slo-
vákov u ČSA. tak v službe leteckej n tech-
nickej, ako aj obchodnoadministratívnej.
Tieto kroky podniká riaditeľstvo hlavne
preto, že dľa stavu zamestnanec v u ČSA
koncom mája t. r. bolo z 1. 000 všetkých
zamestnancov len 79 Slovákov, čiže ani
nie 8% a ta tak v pozemnej službe, ako
aj u lietajúceho personálu. Dnes majú
ČSA

46 pilotov z toho 8 Slovákov,
23 rádiotelegrafistov z toho 4 Slovákov,
20 palub. mechanikov z toho 4 Slovákov,
18 stevardiek z toho 1 Slovenks.
Ako vidíme, dosiaľ ešte nie na všet-

kých rozhodujúcich miestach sú ustúpe-
ní Slováci.

Musíme nástojiť na tom, aby aj pre
technickú službu v leteckej doprave hlá-
sil sa dostatočný počet slovenských inži-
nierov, technikov a mechanikov a títo
boli prijatí a zaradení na patričné miesta
funkčne aj platove.

V obchcidno-administratívnej prevádzke
civilnej leteckej dopravy je potrebné, aby
menovite naši slovenskí absolventi ob-
chodných akadémii a poslucháči Vysokej
školy obchodnej boli jednak obchodne-ko-
merčne a zároveň jazykové dobre skolení
Preto musíme napomáhať, podporovať a
umožňovať štúdium všetkých cudzích ja-
zykov. Letecká doprava, ktorá je dnes
najrýchlejším druhom dopravy, spája
všetky svetadiely a bez rečových znalostí,
menovite jazyka anglického, francúzske-
ho a ruského, nemôže sa v nej nikto úplat,
niť.

Riaditeľstvo ČSA urobilo výzvu v tla-
či, ako aj rozhlasom, aby sta Slováci s p -
trebnou kvalifikáciou hlásili do služieb
podniku. Taktiež obrátilo sa riaditeľstvo



na všetky slovenské obchodné akadémie,
Sväz priemyslu a obchodné komory na
Slovensku s tou istou žiadosťou. Bohu-
žiaľ, len veľmi málo žiadostí došlo do
dnešného dňa od slovenských uchádzačov.

Dovoľujem si tiež upozorniť, že pri pri-
jímaní Slovákov do služieb ČSA vyskytlo
sa zaujímavé ponímanie možností zamest-
návania Slovákov v Čechách, lebo na Mo-
rave. Riaditeľstvo ČSA bolo odkázané na
dohodu Povereníctva sociálnej starostli-
vosti s Ministerstvom soc. pečlivosti. Po-
dľa tejto dohody môžu pracovné sily za
Slovenska nastúpiť do zamestnania v Če-
chách a na Morave len v nasledujúcich
odboroch:

1. zemedelstvo a lesníctvo,
2. banský a hutný priemysel a
3. výroba stavebných hmôt.
Je predsa v záujme celoštátnom, aby

ČSA, ktoré sú jednotným celoštátnym le-
teckým podnikom, uplatnili sa Slováci
plnoprávne, samozrejme podľa svojich
schopností a odborných a morálnych hod-
nôt. Zaujímavá je tiež mienka určitých
kruhov pražských, ktoré zastávajú stano-
visko, že vraj pri umiesťovaní uchádza-
čov, resp. zaplňovaní prázdnych miest,
nemá sa brať zreteľ či je uchádzač Čech
alebo Slovák, a že 1/3 pre Slovákov neni
nikde číselne fixovaná. Dúfam, že zodpo-
vedné kruhy v Čechách budú vždy pod-
porovať snahy Slovákov, aby v ČSA boli
vo všetkých stupňoch primerane zastú-
pení.

želám ČSA, aby s úspechom prekonaly
prvotné ťažkosti, s ktorými sa stretávajú
a aby vybudovaly v čo najkratšom čase
silné, moderné a bezpečné čsl. dopravné
"letectvo a tik, aby sa staly pýchou a cen-
ným majetkom každého občana nášho štá-
tu. Tvrdenie, že „vzduch je naše more" sa
stáva čím ďalej tým viac skutočnosťou.
Význam letectva, či už ako činiteľ a hos-
podárskeho, kultúrneho, ale najmä mo-
cenského, rastie každým dňom. Je preto
povinnosťou každého čs. občana, keďže
chceme plne využiť jedinečnej možnosti,
ktoré nám letectvo ponúka, podporovať
jeho rozvoj v záujme štátu a národa. (Po-
tlesk. )

Podpredseda SNR Andrej Cvinček:
Ďalším rečníkom je člen Slovenskej ná-

rodnej rady pán Michal Chudík. Udeľujem
mu slovo.

Člen SNR Michal Chudík:
Slávna Slovenská národná rada.!
Veľké diela rekonštrukcie železeníc a

dopravy vôbec je dielom našich sloven-
ských technikov, robotníkov, úradníkov
a ostatných zamestnancov. V harmonickej
spolupráci podarilo sa im obnoviť našu
dopravu v rekordnom čase. Rekonštruk-
cia, ba myslím, že pomery v našej dopra-
ve na Slovensku vôbec, sú symbolickým
ukazovateľom správnej cesty k cieľom

ktoré usiluje naše ľudovodemokratické
zriedenie.

Elán, ktorým boly prekonávané ťažko-
sti technického charakteru, úžasné vedo-
mie zodpovednosti dopravných zamestnan-
cov pri zdolávaní úloh či v osobnej či
v nákladnej doprave a tiež nie menšieho
významu prekážky sociálneho charakteru
ako zastaralé a odsúdenia hodné služobné
pomery zamestnancov, nedostatok potreb-
ných článkov, obuvi, odevu a tiež dema-
gogické štvanie pracujúcich nezodpoved-
ným i ľuďmi, to všetko výstižne charakte-
rizuje pomery, v ktorých sa obnovovala
doprava. Áno, za týchto okolností rodilo
sa najskvelejšie dielo pooslobodzenecké-
ho života. A myslím, že má to byť zodpo-
vedná pôda Slovenskej národnej rady.
kde majú odznievať na jednej strane kon-
štruktívne kritiky celého složitého hospo-
dárskeho a politického života na Sloven-
sku, na strane druhej ale na tejto pôd.
slávnej Slovenskej národnej rady držme
si za povinnosť vyzdvihnúť všetko, čo je
kladným prínosom v našom snažení o lep-
ší zajtrašok slovenského národa a tiež
verejne poďakovať sa tým činiteľom, kto -
rí sa o úspech najviac zaslúžili.

Pri príležitosti rozpravy k expozé pána
Povereníka dopravy Dr. Kazimíra Bezo-
1a nech mi je dovolené menom širokej
slovenskej pokrokovej verejnosti vysloviť
vďaku všetkým zamestnancom dopravy
počnúc sezónnym zamestnancom cez
smluvných a pomocných zamestnancov,
cez výhybkárov, prednostov staníc, tech-
nických úradníkov a inžinierov, sprievod-
cov vlakov, strojvedúcich a kuričov až
po všetkých ostatných spolupracovníkov.

V diele týchto štátnych zamestnancov,
kde musíme vyzdvihnúť najmä harmonic-
kú spoluprácu technických úradníkov s ro-
botníkmi, ktorá spolupráca ukazuje nám
perspektívu budúceho socialistického ko-



lektívneho tvorenia hodnôt stáva sa
nám takto vzorom ďalšieho nášho kona-
nia, v diele týchto zamestnancov dopravy
vidíme vzor nielen pre tvorenie hospodár-
skych hodnôt, ale aj vzor pre to, ako sa
správne má riešiť — napriek všetkým
povojnovým ťažkostiam — sociálna prob-
lematika zamestnancov.

Boli to zamestnanci dopravy, na kto-
rých služobnom pomere môžeme najvýraz-
nejšie demonštrovať prechod od otrocké-
ho smluvne-zamestnaneckého pomeru bez
práva, k zodpovednej sociálnej politike
k správnej štátnej spravodlivosti o kaž-
dého pracujúceho jedinca. Štát, ako za-
mestnávateľ ide tu príkladom ako odme-
ňovať statočnú a namáhavú prácu pre
celok a ďalej ako vytvárať pre pracujú-
cich šťastné a pokojné pracovné prostre-
die, aby sa ich tvorčia sila mohla rozvi-
núť v plnom tempe, keď pátnásťtjsícom
tých služobne najhoršie postavených pra -
covníkov dostáva sa práv pragmatikál-
nych zamestnancov. Tento revolučný krok
prináša do nášho života precedent ako
nie peknými rečami a demagógiou a sľub-
mi, ale konkrétnym a zodpovedným či-
nom pomôcť rýchle, natrvalo a účinne
tým, ktorí pomoc najviac potrebujú. Nech
nie je, prosím považované za sebechválu,
keď zdôrazním, že boli a sú to práve či-
nitelia Komunistickej strany, ktorí sa sna-
žia úspešne vyriešiť ťažké postavenie
štátnych a verejných zamestnancov. A sú
to kategórie všetkých složiek štátneho
a verejného zamestnanectva, ktoré s vďa-
kou kvitujú momentálne únosné riešenie
a starostlivosť štátu o ich životný štan-
dart.

Vláda, vedomá si toho, že len cieľ ve-
domá finančná politika môže zabrániť to-
mu, aby aj naša Československá republi-
ka nebola dejiskom divých inflačných or-
gií, riadi osudy našej dnes už pevnej ko-
runy tak, aby to bolo na prospech v prvom
rade širokej pracujúcej verejnosti. Nepri-
púšťa, lineárne zvyšovanie miezd a platov,
čo by malo za následok znehodnotenie tak
perne vydobytej stability našej meny.
Správna a jedine únosná je terajšia fi-
nančná politika, kde sa mzdy a platy
zhodnocujú snižovaním cien a podobne,
čím sa reálne zvýši hodnota mzdy.

Napríklad sníženie dane zo mzdy a pla-
tov pomohlo podstatne bez rozdielu pra-
covného zadelenia alebo tej-ktorej kate-

górie všetkým zamestnancom, najmä že-
natým. Nechcem opakovať číselný efekt
tohto účinného sociálneho opatrenia našej
vlády, ale treba zdôrazniť, že to bol už
druhý veľmi úspešný krok na ceste reál-
neho zhodnotenia miezd a platov, dokon-
ca krok taký, že jeho účinok a význam
nemohla ovplyvniť ani rozbujnelá šme-
lina. Ďalším veľkým činom skutočnej
a opravdivej pomoci štátnym a verejným
zamestnancom, ale aj širokej obci zamest-
nancov súkromných, bolo rozhodnutie vlá-
dy snížiť ceny najdôležitejších produktov
dennej potreby, najmä požívatín. Je bo-
hužiaľ pravda, že u nás na Slovensku cieľ
bol dosiahnutý len z časti, lebo doteraz si
Povereníctvu výživy nepodarilo podchy-
tiť distribúciu ani tých najdôležitejších
spotrebných statkov jeho sektoru. V tom-
to mori dezorientácie zásobovacej politiky
na Slovensku, utopily sa poväčšine aj de-
siatky miliónov korún slovenského úrad-
níka a robotníka, poskytnuté mu vládou
vo forme sníženia cien. Účinným a sku-
točne poctivým bojom proti šmelinárom
a politickým kupcom s biedou a nedostat-
kom pomôžeme štátnym a verejným za-
mestnancom o veľa viac, ako ich dema-
gogickým podpichávaním a dráždením
ktorého sme svedkami v posledných dňoch.

My komunisti sme najradikálnejšími
zástancami platového zrovnoprávnenia
štátnych a verejných zamestnancov, so
zamestnancami súkromnými. V krátkom
čase budeme o týchto otázkach hovoriť
už konkrétnejšie. Tiež je to správna po-
litika komunistického ministra financií. Do-
lanského, ktorý vedel viesť štátne financie
tak, že dnes môže vláda bez väčšieho nebez-
pečia prikročiť k výplate jednorázovej
výpomoci pre každého štátneho zamest-
nanca, a síce pre slobodného 800 Kčs, pre
ženatého 1. 000 Kčs a príplatok na každé
dieťa po 200 Kčs. A Komunistická strana
osvojila si tiež ďalšie stanovisko Revo-
lučného odborového hnutia, v ktorom si
požaduje, aby štátni a verejní zamestnan-
ci dostali vianočné a síce slobodní
1. 000 Kčs, ženatí 1 500 Kčs a na každé
dieťa po 300 Kčs. To znamená dať vo for-
me sociálnej výpomoci štátnym a verej-
ným zamestnancom dovedna 2 miliardy
160 miliónov korún.

Toto je cesta, ktorou sa musí ubierať
zodpovedná finančná politika nášho štá-
tu a zodpovedné chápanie zlepšovania so -



ciálnej úrovne pracujúcich, že je to po-
litika správna a úspešná, svedčí najlepšie
zpráva medzinárodného úradu práce, kto-
rý nás v mzdových a platových tabuľkách
pred poslednou vojnou uvádzal na 17. mie-
ste a dnes vďaka našej správnej mzdovej j
a platovej politike sme na 4. mieste hneď
za Angliou, Švajčiarskom a Švédskom,
pokiaľ sa týka životnej úrovne obyvateľ-
stva a kúpnej sily miezd a platov.

Štátne a verejné zamestnanectvo vedo-
mé si správnosti doterajšej politiky vlá-
dy vo veci miezd a platov, odmieta dema-
gogické u licitačné námluvy niektorých
politických činiteľov. Vie dobre, že tieto
senzačné návrhy sú zamerané len a len
na blýskanie sa pred voličstvom. Odmieta
podobných ochrancov svojich práv a spra-
vodlivých nárokov, lebo dobre vie, že je
to interes vyrátaný len a len na politický
efekt v čase, kedy určité politické vede-
nia nevedia dobre čeliť spontánnej požia-
davke českého a slovenského ľudu, aby
roľnícke príplatky znášali milionári. Tre-
ba zdôrazniť, že robiť demagogické útoky
v snahe podkopať finančnú rovnováhu
nášho štátu a robiť to s plným vedomím
zodpovednosti a zámerne, je čin o nič me-
nej poškodzujúci našu republiku ako spik-
lenecké machle protištátnych elementov.

Ja sám, ako štátny zamestnanec môžem
vari najlepšie povedať a zhodnotiť; čo pre
nás znamenalo a počítanie vojenskej služ-
by, úprava dovoleniek, sníženie dane zo
mzdy, prídavky k výchovnému. A chysta-
né zpragmatizovamie všetkého štátneho
a verejného zamestnanectva, ktoré navr-
huje Komunistická strana v prospech
170. 000 smluvných zamestnancov, bude
ďalším veľkým prínosom k zlepšeniu ich
životnej úrovne.

Na tejto línii musíme pokračovať usi -
lovne aj v budúcnosti. Musíme zákonnými
zásahmi dvíhať reálnu hodnotu mzdy. Mu-
síme sa starať o rýchle likvidovanie čier-
neho obchodu, aby sníženie cien pocítil aj
slovenský štátny zamestnanec.

Slávna Slovenská národná rada!
Keď dnes hodnotíme výsledky úmornej

práce 50. 000 zamestnancov dopravy, keď
dnes kritizujeme tie zjavy, ktoré by sme
v budúcnosti už nechceli vidieť v našom
verejnom živote na Slovensku, ži dá sa
zdôrazniť tú skutočnosť, že je to naše
nové ľudovodemokratické zriadenie, ktoré
sa stará o vytváranie nových hodnôt, pro-

spešných obyvateľstvu celého štátu a zá-
roveň odstraňuje všetky nesváry a zlá,
ktoré predchádzajúce režimy v tak hoj-
nej miere nakopily. Zlepšovanie sociálne-
ho postavenia štátnych a verejných za-
mestnancov účinne pomôže aj modrej ar-
máde slovenských železničiarov, ktorej
patrí naša vďaka za to, že doprava na
Slovensku je na prvom mieste v plnení
dvojročného plánu. (Potlesk. )

Podpredseda SNR Andrej Cvinček:
K slovu sa hlási pán člen rady Miloš

Ruman. Udeľujem mu slovo.
Člen SNR Miloš Rumann:
Slávna Slovenská národná rada!
K expozé pána povereníka Kazimíra

Bezeka dovoľte, aby som urobil niekoľko
poznámok. Najmä poznámky, ktoré v ex-
pozé boly vynechané.

1. Výdajne potravných skladísk Česko-
slovenských štátnych železníc.

Riaditeľstvo čsl. štátnych železníc v
Bratislave a v Košiciach v rámci svojej
vlastnej činnosti v oddelení tkzv. sociál-
nom, vykonáva nákup a distribúciu člán-
kov dennej potreby pre svojich zamest-
nancov. Ide tu teda o vlastnú organizačnú
službu ČSŽ, ktorá sa popri všeobecných
ustanovení, platných pre Ministerstvo do-
pravy, riadi ešte osobitným štatútom, kto-
rý má najmä umožniť obchodnú činnosť
jednotlivých výdajní. Tieto výdajne podľa
našich záznamov sú: v Bratislave na Bu-
kureštskej ulici č. 4. Lazaretskej č. 35 a
na zriaďovacom nádraží, v Humennom,
v Liptovskom Sv. Mikuláši, v Nitre,
v Prešove, v Spišskej Novej Vsi, v Tren-
čianskej Teplej, v Trnovci, vo Zvolene,
v Krásne nad Kysucou a v Prievidzi, spo-
lu teda 13. Nejde tu o družstvá alebo
o jedno družstvo, ale celá činnosť sa pre-
vádza i finančne v rámci vlastnej správy
tohto úradu, čo však znamená, že všetky
nákupy sa robia priamo za štátne peniaze
a celá činnosť ide na riziko štátu.

Je nesporné, že táto činnosť svojou po-
vahou nijako nezapadá do vlastnej agendy
Povereníctva dopravy a má všetky znaky
podnikateľskej činnosti. Tá jediná okol-
nosť, že nie je pri tom sledovamý cieľ zá-
robkový, výhradne nevylučuje ešte cha-
rakter podnikania Takáto činnosť tohto
orgánu, s ohľadom na záujmy svojich za-
mestnancov, bola azda ešte odôvodnená



v prvých časoch po oslobodení nenachádzame
dzame však dnes pre ňu hospodársku odô-
vodnenosť. Táto činnosť ďaleko presahu-
je rámec takzv. závodných kuchýň. Sám
štátny orgán, ako to bolo určené vo vý-
nose býv. Ministerstva hospodárstva zo
dňa 23. marca 1944, číslo IV/b-14 941/3/
44, nemá spôsobnosti byť subjektom práv
podľa § 3 živn. zákona Preto vznášam
prosbu na Povereníctvo priemyslu a ob-
chodu, aby upravilo Povereníctvo dopra-
vy, poťažne zakázalo túto obchodnú čin-
nosť, keďže takéto nelegálne podnikanie
Poškodzuje záujmy živnostníctva a nie je
prípustné ani s hľadska distribúcie.

Širokú verejnosť zaujíma dokedy sa
ešte bude trpieť tento protizákonný stav
a súčasne osobitne dovoľujem si upozor-
niť na túto nelegálnu obchodnú činnosť
Najvyšší kontrolný dvor a úrad Hospo-
dárskej kontrolnej služby.

Pri tejto príležitosti zvlášť pripomínam
článok pod titulom „čo bude s vydajniami
ČSD?", uverejnený v živnostenských no-
vinách zo dňa 16. augusta 1947 a pod nie
Obchodnej a priemyslovej komory v Bra-
tislave na Povereníctvo priemyslu a ob-
chodu v predmetnej veci zo dňa 21. feb-
ruára 1947 č. 21. 138.

2. Nakladacie a vykladacie lehoty.
Veľmi krátke nakladacie a vykladacie

lehoty, vyvolené snahou, čo najviac u-
rýchliť obeh nákladných vozňov na želez-
nici, ako i platenie držného, resp. pokút
za ich nedodržanie, sú v terajšom čase
tiež jednou z najbolestivejších stránok
dobrého pomeru železnice k prepravcom.

Podľa spoločnej tarify čsl. železníc (člá-
nok 60) musí byť naklaďme tovaru odo-
sielateľom ukončené v lehote, ktorá sa
stanoví výveskou v stanici (nakladacia
lehota). Nakladacia lehota sa začína pri-
chystaním vozu k miestu, kde má byť to-
var nakladaný, nie však skôr, ako začiat-
kom denných hodín, pokiaľ odosielacia
stanica výveskou alebo od prípadu k prí-
padu inak neurčila.

Obdobné ustanovenia platia tiež o vy-
kladacej lehote; stanoví sa výveskou, za-
čína sa okamžikom, keď sa považuje zprá-
va, o príchode zásielky za uskutočnenú,
resp. prichystanú k odberu, pravda opäť
až a: začiatkom denných hodín.

Dĺžka všeobecných nakladacích a vy-
kladacích lehôt nie je teda v spoločnej ta-

rife československých železníc stanovená.
Nie je stanovená ani v dekréte preziden-
ta republiky z 21. IX. 1945 Sb. č. 77/45.
Vo vyhláške Dopravného vestníka 19/45
uvedené sú len všeobecné zásady pre sta-
novenie vykladacích a nakladacích lehôt
jednotlivými stanicami (podľa, obsluhova-
cích možností tak, aby sa vozeň v stanici
zdržal čo najmenej), podľa ktorých maly
byť rozvrhy ložných lehôt pre vlečky a
složištia novo upravené.

Podrobnejšie pokyny pre stanovenie
ložných lehôt vydávajú jednotlivé riadi-
teľstvá štátnych železníc pre stanice svo-
jich obvodov. Tieto pokyny nie sú však
vždy jednotné a to ani čo do stanovenia
všeobecnej (najkratšej, najdlhšej, základ-
nej) dĺžky ložných lehôt. Pri tom pone-
chávajú staniciam väčšiu alebo menšiu
právomoc pri ich úprave. Preto sú 1 žne
lehoty stanovené v jednotlivých staniciach
rôzne, rozličné, nejednotné. Odporúčam,
aby základná dĺžka nakladacích a vykla-
dacích lehôt boli, stanovená pre celý ob-
vod československých železníc jednotne
a tiež, aby boly vydané jednotné pokyny
pre ich skrátenie alebo predĺženie v ur-
čitých prípadoch pravda až po stanovenú
najmenšiu a najväčšiu hranicu. Riaditeľ-
stvá železníc by potom už len schvaľovaly
tieto kratšie alebo dlhšie ložné lehoty.

3. Nepravidelná nákladná preprava.
Vyskytuje sa veľa ponôs, že preprava

tovarov po železnici tuk lanského roku,
ako aj teraz v tomto roku, nepravidelne
funguje, čo zapríčiňuje prepravcom znač-
né hospodárske straty.

Konkrétne uvádzam tieto prípady: Do
dávateľ mliečnych výrobkov fy. Peter Ma-
kovický, bryndziareň Ružomberok, podal
na železničnej stanici Plešovce—Sásu dňa
7. mája 1946 nákladným listom číslo 515
ako zrýchlený rýchlotovar k doprave osôb-
ným vlakom podľa článku 41 železničného
prepravného poriadku 17 kus v šuflov,
ktorú zásielku železnice, podľa citovaných
ustanovení železničného prepravného po-
riadku, malý dopraviť najbližším vhod-
ným osobným vlakom a po príchode vlaku
pripraviť k sberu najneskoršie do jednej
hodiny po príchode vlaku.

Zásielka došlo do Ružomberka 11. máj
1946 o 19. hod. Adresátovi bola oznámená
len dňa, 13. mája 1946, pričom bola, adre-
sátom prevzatá s námietkou, že následkom
zdĺhavej prepravy úplne bolo skazené



200 kg hrudkového ovčieho syra a 70 kg
tvarohu v cene 10. 195 Kčs.

Druhý pripľd. Rudolf Michalík pedál
na adresu fy. Peter Makovický, bryndzie-
reň Ružomberok, v železničnej stanici
Pliešovce—Sása dňa 16. júla 1946 ná-
kladným listom č. 3/141 ako zrýchlený
rýchlotovar k preprave osobným vlakom
podľa článku 41 železničného prepravné-
ho poriadku, 11 kusov šuflov a jednu deb-
nu s cvčím syrom, tvarohom a kravským
syrom. Túto zásielku železnice boly povin-
né podľa citovaného ustanovenia dopraviť
najbližším osobným vlakom a po príchode
vlaku pripraviť k odberu najneskoršie do
jednej hodiny po príchode vlaku. Zásielka
došla však do Ružomberka len dňa 20. júla
1946 o 9. hodine, poťažne vtedy bola pat-
ričnej firme ohlásená. Pri jej prevzatí
zistené bolo, že zásielka bola čiastočne
zničená a síce tým, že čiastka z nej, v
množstve 48 kg bola úplne zhnitá a ne-
upotrebiteľná. Takto vynikla firme škodcu
v sume 2. 0l6 Kčs.

Tretí prípad Jozef Michalík podal na
adresu fy Peter Makovický, bryndziareň
Ružomberok, železničnej stanici Kriváň
dňa 13. júna 1946, nákladným listom
č. 4/284 ako zrýchlený rýchlotovar k pre-
prave osobným vlakom podľa článku 41
železničného prepravného poriadku 10 šaf-
lov, poťažne debien s ovčím syrom, krav-
ským syrom a vzorkami syra. Túto zásiel-
ku boly povinné železnice podľa citované-
ho ustanovenia prepraviť najbližším o-
sobným vlakom a pripraviť ju pre uvede-
nú firmu k odberu najneskoršie za hodinu
po príchode vlaku Uvedená zásielka však
došla do Ružomberka len dňa 16 júna
1946 o 4. hodine a bola pripravená k od-
beru len dňa 17. júna 1946 o 10. hodine.
Po prevzatí zásielky bolo zistené, že za-
slaný syr je zhnitý. Skazilo sa 120 kg syra
v hodnote 4. 704 Kčs.

Podobne poslal Jozef Michalík z Detvy
uvedenej firme nákladným listom č 3/222
zo stanice Kriváň dňa 15. júla, 1946 krav-
ský a ovčí syr a vzorky syra ako zrých-
lený rýchlotovar, ktorý mal byť doprave.
ný osobným vlakom, avšak došiel do Ru-
žomberka a k odberu bol pripravený len
dňa 20. júla 1946 o 9. hodine. Následkom
zdĺhavej prepravy vyšlo na skazu 42 kg
syra, čím vznikla škoda 1. 561 Kčs.

Pri tejto príležitosti pýta sa povedať,
že poškodená firma Peter Makovický Ru-

žomberok, podala žalobu na Českosloven-
skú republiku (Riaditeľstvo štátnych že-
lezníc v Košiciach), zastúpenú Finančnou
prokuratúrou v Bratislave, žiadam Pove-
reníctvo dopravy, resp pána povereníka,
aby sprostredkoval nápravu do nákladnej
prepravy.

4. železničiari povýšení na základe po-
litickej protekcie v stanici Zvolen.

Najkrikľavejšie prípady povýšenia bez
zásluh, bez znalostí a skúšok a bez mi-
nimálnej strávenej doby u železnice, sú
tieto:

Karol Tischler, pom. zamestnanec II.
služobnej skupiny, povýšený na vlakvedú-
ceho, Ján Vrbovský, povýšený na vlak ve-
dúceho, Ján Škriniar, povýšený na vlak-
vedúceho, František Jankovič, povýšený
na vlakvedúceho, Ján Belička, povýšený
na vlakvedúceho

Títo ako dôvod k mimoriadnemu pový-
šeniu udávali zásluhy a mimoriadny bo
jový výkon v pancierovom vlaku za Slo-
venského národného povstania, ale podľa
tvrdenia ostatných železničiarov, túto
službu vôbec nekonali.

Bez skúšok boli povýšení: Juraj Béreš.
pomocný zamestnanec II. tr. povýšený na
vlakvedúceho, taktiež Tibor Ertl, Ondrej
Fašanga, Ondrej Hric, Augustín Hrčka,
mal činnosť povstaleckú, Juraj Jakubík.
Ján Láska, Viktor Maruška, Pavel Ne-
cpal, Anton Neuschel, Ondrej Nemec, Ró-
bert, Otiepka, Arpád Kurinský, Pavel Tre-
bula, Ján Trnka, Jozef Tuharský, Ján Vaj-
da II., Július Veréci, Pavel Zuška, Flo-
rián Skala, Ján Bvoc.

Zo sprievodcu na vlakvedúceho bez skú-
šok boli povýšení:

Matej Danko, Ondrej Gonda (vykázal
činnosť v odboji), Ján Halaj (vykázal čin-
nosť v odboji), Ján Chovanec (vykázal
činnosť v odboji), Alexander Palkovič,
Ondrej Belička, Ondrej Kulich, Ján Van-
ka III, Pavel Kis, Ján Koneracký, Štefan
Líška (vykázal činnosť v odboji), Ján
Lieskovský, Juraj Mihal, Ján Marguš (vy-
kázal činnosť v odboji), Pavel Paška (vy-
kázal činnosť v odboji), Juraj Necpal, Jo-
zef Pohanka, Juraj Pohorelec, Ján Rybár,
Peter Šuták. Štefan Sorkovský, Jozef
Škamla.

Zo sprievodcov na vlakvedúcich boli bez
skúšok povýšení



Ján Siekela, Martin Trnka, Ján Vajdel,
Ján Zaharec, Vojtech Vágner, Martin Vir-
guľa.

Z vyššie menovaných, ktorí boli pový-
šení z pomocných zamestnancov II. sku-
piny, ani jeden nerobí službu podľa titu-
lu, ale prinajviac len sprievodcu vlaku.

Z povýšených zo sprievodcov vlakov na
vlakvedúcich len málo robí vlakvedúcich.

Je však aj taký prípad, že vlakvedúci
Ján Polievka, ktorý túto funkciu vykoná-
val 9 rokov bez, závady, bol preverený na
A., ale zaberal asi niekomu systemizova-
né miesto na povýšenie, preto prípisom
prezídia. Povereníctva pre železnice čís.
565/1- atď. z 12. apríla 1946 bol suspen-
dovaný na sprievodcu vlakov, ale ďalej
musel vykonávať funkciu vlakvedúceho.
pretože novomenovaní sa na toto nehodili.
Aby to nebolo tak krikľavé, po čase pre-
ložili ho do Fiľakova, kde znovu musí vy-
konávať vlakvedúceho. Už z tohoto prí-
padu zrejme vidno, ako sa politicky kriv-
dí.

Z vlakových manipulantov na vlak-maj-
strov bez skúšok boli mimoriadne pový-
šení: Tomáš Michalka, Ján Frind, Ignác
Janovič, Ján Kulich, Jozef Marguš.

Predčasne na vlakmajstrov povýšení
bez skúšok boli títo: Štefan Mirko, Ondrej
Kmeťko, Martin Kučera.

Bez skúšok, ale starí železničiari pový-
šení z vlakmajstrov na vlakrevizórov:
Ján Vrtielka, Jozef Gonda.

Zo zamestnancov pomocných na sklad-
níka povýšený bol Juraj Rozjak. Najkrik-
ľavejšie prípady povýšenia z adjunkta na
inšpektora sú u Štefana Vaňu, ktorý nič
mimoriadneho neurobil, veď ho veľmi
dobre železničiari poznajú, lebo celú dobu
bol vo Zvolene a tiež z adjunkta na in-
špektora povýšený bez splnenia podmie-
nok bol tiež Eduard Benda.

Všeobecne u dopravy pracuje sa pový-
šenie alebo preloženie na výhodnejšie mie-
sto len pre členov určitej politickej stra-
ny. Príslušníci ostatných strán nedovo-
lávajú sa ničoho. Tak Ján Kováč, hlavný
adjunkt, výpravca vlakov 12 rokov, má
prinajmenej toľko zásluh ako hoci ktorý
a povýšených, keď nie viac, ale preto, že
nie je príslušníkom tej strany, jeho žia-
dosť pri súbehu na prednostu stanice v Ša-
hách bola zamietnutá, hoci bol najstarší
z uchádzačov a mal najlepšie splnené vše-

tky podmienky až na jednu, že nebol čle-
nom spomínanej strany. Pre toto nedostal,
ale od neho hodne mladší, ktorý patrí do
tejto strany.

Predsedovia závodných rád plnia tak
dvojročnicu, že nič nerobia, nechali sa po-
vyšovať a teraz len pichajú a terorizujú.
Najbezohľadnejší terorista, je Ján Vrbov-
ský, potom Vrtielka, Očenáš, Slámka. Že-
lezničiari sú tak zakríknutí, že sa boja
povedať aj pravdu, len aby nemali ople-
tačky s týmito pánmi, pretože títo hneď
prekladajú, keď zistia, že niekto a nimi
nedrží. Anton Beňo, čakateľ, berie plat
od železnice, ale vykonáva len funkciu
oblastného tajomníka ROH-u.

Účastníci pancierového vlaku si sťažu-
jú, ktorí neboli vôbec odmenení. Sú to:
Juraj Trnavský, ďalej Jozef Murgaš, Ján
Puškár, Jozef Ungviarský. Na ich úkor bo-
li menovaní štyria, ktorí v pancierovom
vlaku vôbec neboli a to: Tischler, Janko-
vič, Škriniar a Vrbovský.

V roku 1946 pokradli doplatky na lístky
sprievodcovia vlakov, ktorí boli prichyte-
ní, podľa predpisu mali byť prepustení,
avšak 6-ti dostali len pokutu 5 Kčs n na-
miesto trestu dali ich hneď na zácvik
vlakvedúceho. Celá aféra týmto bola za-
krytá.

Ignác Janovič, vlakvedúci, na ceste Kru -
pina—Zvolen bol raz tak opitý, že mu ce-
stou zabilo sprievodcu a on o tom vôbec
nevedel až vo Zvolene, keď to začali vy-
šetrovať. Vyšetroval ho vyšetrujúci úrad-
ník, bola zistená opilosť 5-mi svedkami,
a ako za trest bol povýšený na vlakmaj-
stra. Údajne celú záležitosť zlikvidoval
Ján Škruniar.

Záhadná je spoločnosť okolo nádražnej
reštaurácie, lebo tam dali v roku 1945 ako
členské okolo 50 000 Kčs a teraz už kupu-
jú pílu za vyše 1, 000. 000 Kčs. V roku 1945
v spoločnej kuchyni pracovalo asi 15 ľudí
3 mesiace, ktorí pomáhli pri varení, že-
leznica ich platila, ale zisk šiel na kuchy-
ňu.

Pri vypočítavaní nočného príplatku v re-
ku 1946 cestovného personálu v komandír-
ke Július Veréci a Alexander Brnčo o-
kradli personál o 12. 000 Kčs. Iloverí sa
že z toho niečo dali do účetnej kancelárie
a staničnej pokladnici. Hovorí sa, že v ro-
ku 1946 chybuje 7000 pracovných hodín,
čo robí cca 9, 000. 000 Kčs, ktoré zamest-



nanci nedostali vyplatené, hoci to mali
dostať.

Železničiari ďalej si sťažujú na koman-
díra Ondreja Michalca lebo tento dá do-
volenú len vtedy, keď mu vopred zapla-
tia v reštaurácii vypiť,
školný úradník Benda hreší starým chla-
pom a nadáva hrozne týmto starím otcom,
ktorí sú už u železnice niekoľko rokov, čo
ich veľmi uráža, jednak, že on je mladý
a potom, ako sa oni majú správať, keď
predstavený takto pokračuje.

Krivdení doteraz sú títo, lebo už 15 ro-
kov konajú vlakvedúceho a majú aj pred-
písané skúšky, ale preto, že nie sú v tej
strane, povýšenia sa dočkať nemôžu a sú
to konkrétne títo:

Jozef Bugár, Štefan Mistrík, Štefan Po-
liak, Ondrej Šimo, Anton Čiampor a On-
drej Pivarči, Pavol Labuda a Jozef Pot-
róci majú už jeden rok po skúške vlak.
vedúcich a ešte stále sú len sprievodcami
vlakov, ale konajú službu vlakvedúcich.
Vrtielka Ján, revízor vlakov, za Maďar-
ska bol prepustený zo železníc, že kradol.
Za prvej československej republiky stiah-
nutý zo sprievodcovskej služby, že zadar-
mo viezol cestujúcich. Ako sprievodcu, re-
vízor pristihol ho pri obcovaní s cudzou
ženou na stanici v Sakáloši. železničiari
sa rozhorčujú nad jeho povýšením, keď
on má takú minulosť. Pavel Kulhavý od
2. marca do 18. marca t. r. nerobil vôbec
službu pre pijatiku. Do služby vôbec ne-
chodil, spával na stanici na batožine. Dňa
18. marca predložil nemocenský lístok,
ale toto mu neuznali a dodatočne na tieto
dni dostal dovolenku. Medzitým hodil ná-
mestkovi železnice legitimáciu, že sa na
železnicu vykašle, ale potrestaný nebol.
Na druhej strane iní zamestnanci len za
zdriemnutie v službe boli potrestaní na
20 Kčs pokuty. Ján Trnka, pisár u škol-
ského úradníka, má ľavú ruku chorú, bol
prijatý pre cestovný personál v skupine A.
u nákladného vlaku, potom dostal úraz,
preto pracuje v kancelárii asi 5 rokov, ale
je vedený na kapitole 303, urobil skúšku
v tej dobe k osobným vlakom, menovali
ho sprievodcom, aj vlakvedúcim, na
skúšku vlakvodičskú, ale službu môže ro-
biť len na 302 a zaberá miesto na 303, čo
podľa predpisu je neprípustné.

Dňa 5. júla bola na Borovej hore želez-
ničiarska zábava, kde týždeň vopred cho-
dili tam pripravovať terén pre zábavu.

Službu ergo nerobili, ale železnica ich pla-
tila si ako v službe.

Starých vlakvodičov ako Ján Gonda
poradím má osobné vlaky, za to, že nie je
organizovaný v ROH-u, musí chodiť na
diaľkových nákladných vlakoch, hoci už
má vyslúženú plnú penziu.

Karol Glozík, bol umývačom okien voz-
ňov a dnes je bez skúšky manipulantom
Takéto a podobné veci sa robia na stanici
Zvolen, kde celé vedenie majú v rukách
príslušníci istej politickej strany.

Ľudovít Kuruc z Modranky pri Trnave
bol degradovaný do skupiny zmluvných
zamestnancov z II. služobnej skupiny pri
trsťovej stavebnej správe bez odôvodne-
nia. Žiadam pána povereníka Kazimíra
Bezeku a Povoreníctvo dopravy o vysvet-
lenie k týmto povyšovaniam a k celej
skutkovej okolnosti.

5. Štefánikov fond.
Už sme ho spomínali, ale dovoľte, aby

som ešte opakoval. Vyšší zamestnaci Po-
vereníctva dopravy založili Štefánikov
fond, ktorý rozhoduje, poťažne vedie nie-
koľko staničných reštaurácií, v ktorých
zamestnanci nie sú súkromní podnikate-
lia, ale zamestnanci tohto fondu, žiadam,
aby tento fond neniesol meno nášho veľ-
kého hrdinu a bojovníka, (potlesk) prvé-
ho ministra národnej obrany z pochopi-
teľných príčin, že ide o reštaurácie, kde
sa pije a zabáva vo dne i v noci.

Ďalej žiadame, aby Najvyšší kontrolný
dvor zrevidoval hospodársku činnosť toh-
to fondu a tiež otázku, akým spôsobom
boly zadávané jednotlivcom tieto želez-
ničné podniky.

6. Rýchlikové jedálne vozne.
Prosím Povereníctvo dopravy, poťažne

Povereníctvo výživy, aby väčšiu starost-
livosť prejavovalo rýchlikovým jedálnym
vozňom, ktoré nie sú dostatočne zasobova-
né potravinami a nápojmi, najmä pivom.

7. Krádeže na železniciach.
Po tieto dni čítali sme v novinách, že

dopravný úrad v Bratislave podaj trest-
né oznámenie na neznámych páchateľov,
ktorí ukradli počas dopravy z Prahy do
Bratislavy 15 fliaš koňaku a počas do-
pravy z Amsterodamu do Bratislavy 15 kg
kakaového prášku. Podobne zo zásielky
z Hamburgu do Bratislavy scudzil nezná-
my páchateľ 135 kg bravčovej masti v hod-



note 5. 400 Kčs. Taktiež máme zistené, že
z rozličných zásielok pre našich obchod-
níkov mizne tovar. Konkrétne Emil Ko-
váčik, obchodník z Turč. Sv. Martina
zmizlo mu zo zásielky priemyselných fíg
okolo 20 kg.

8. Autobusová doprava.
Podávajúc tieto pripomienky, dovoľte

ešte poukázať i na autobusovú dopravu.
Niekoľko nových línok bolo zavedených
štátnou dopravou autobusovou a vyrade-
ných niekoľko súkromných liniek s tým
rozdielom, že tieto štátne autobusy o-
krem t o h o , papkajú" oveľa lacnejší ben-
zín, totiž za 3 Kčs a súkromný pod-
nikateľ za 12 Kčs. Bude treba upraviť
túto záležitosť a tam, kde už roky pre-
mávalo súkromné auto. alebo autobus
na základe živnostenského listu, nerušil
sa tento podnik a na miesto neho zavá-
dzal sa štátny autobus.

9. Revízia prídelov osobných a náklad-
ných aut.

Musíme žiadať pána povereníka, resp.
povereníctvo, aby sme zrevidovali prídel
osobných a nákladných aut a odporúčam
tak ako pri iných povereníctvach založe-
nie takzvanej distribučnej, resp. prídelo-
vej komisie, cez ktorú by išly všetky žia-
dosti nákladných, osobných aut i pnema-
tik, čo sa dosiaľ nerobí a máme určité in-
formácie, že tu sa nerobí spravodlivá po-
litika.

Ďalej prosím na adresu priateľa Daub-
nera, aby bol tak láskavý a pánu povere-
níkovi dopravy oznámil ten prípad s tým
učňom vo vašej dielni, kde po vyučení šu-
haj nadaný chcel študovať na priemysle
vej škole v Banskej Bystrici, ale pred-
seda závodného výboru mu povedal: „Ka-
marát, ja Ťa prepustím len vtedy, keď
Tvoj rodič zaplatí nám 16. 000 Kčs. " Pro-
sím, aby to láskavé vyšetril ako činiteľ
na Vrútkach. Podobne apelujem na to, čo
ste láskavé spomínali, aby belasá armáda
pred zimou bola skutočne oblečená, lebo
sa nám ponosujú, že nemajú dostatok lát-
ky. Okrem toho prosil by som prítomného
pána povereníka" Dr. Púlla, aby v tých
mestách, kade prešlo Národné povstanie
a boly domácnosti vykradnuté aby sme
zvýšili prídel textílií. (Potlesk. )
Predsedníctva sa ujal podpredseda SNR
pplk. Milan Polák.

Podpredseda SNR pplk. Milan Polák:
K slovu sa prihlásil člen Národnej rady

Bohumil Herman. Udeľujem mu slovo.

Člen SNR Bohumil Heřman:
Slávna Slovenská národná rada!
Od prevratu až do terajších čias bolo

mnoho vykonané v doprave, čo každý ob-
čan s radosťou konštatuje. Boli sme však
svedkami, že bez dopravy prestal takmer
celý život a improvizovaná doprava na
povozoch a nákladných automobiloch ďa-
leko nemohla zdolať požiadavky, ktoré jej
boly ukladané. Je samozrejmé, že bolo
nutné budovať a rekonštruovať železnice,
ktoré nechal nepriateľ celkom rozrušené
a zničené. Na tomto veľkolepom a ťažkom
diele majú predovšetkým zásluhu želez-
niční zamestnanci, ktorí sa prví chopili
prác, aby mohla byť doprava abnovená.
No nič menej musíme spomenúť aj po-
mocné akcie Národných výborov, ktoré
sa taktiež miestami veľmi účinne zapojily
do pomocných prác a konečne vďaka pat-
rí aj všetkým tým dobrovoľníkom, ktorí
akýmkoľvek spôsobom na prácach na tom-
to tak dôležitom diele svojou pomocou sa
zúčastnili.

Nebudem sa zaoberať týmto problémom,
ale nech mi je dovolené, aby som viedol
rozpravu ohľadom zamestnanectva ČSD a
popritom nech mi je dovolené, aby som
sa rozšíril o otázkach štátnych a verej-
ných zamestnancov vôbec a odborovom
hnutí. Štátni a verejní zamestnanci, teda
i železniční zamestnanci musia byť prvý
mi piliermi štátu. Toto bolo najlepšie po-
zorovať vtedy, keď naše železnice nefun-
govaly alebo len málo.

Aby však zamestnanci mohli úkoly im
sverené 100% zdolať a realizovať je nut-
né, oby mali tú najnutnejšiu existenčnú
potrebu zaistenú. Je síce pravda, že za-
mestnanci ČSD, ako aj verejní zamestnan-
ci štátni všeobecne boli čiastočne odme-
není a krivdy, ktoré boly spáchané v mi-
nulosti boly čiastočne odčinené, t. j. boli
definitívne ustanovení, povýšení a pod.
Toto však neriešilo situáciu štátnych za-
mestnancov a verejných zamestnancov
vôbec a všeobecne.

Boly zavedené závodné rady, aby za-
mestnanci neboli vystavení zlovôli nie-
ktorých nesvedomitých predstavených.



Bolo taktiež umožnené zamestnancom, aby
kontrolovali a mali príležitosť tiež spolu-
rozhodovať na povýšeniach vo veciach
osobných, rozdeľovaní výkonnostného, od-
mien a podobne, zasahovať do vecí kvali-
fikačného a personálneho rázu, a mnoho
iných výhod, podľa ktorých zamestnanci
majú pracovať, postupovať a byť vycho-
vávaní v ľudovodemokratickom duchu.

Zamestnanci ČSD a všetci štátni zamest-
nanci a verejní zamestnanci majú možnosť
využiť rekreácií za pomerne malý obnos
príplatku, liečiť sa a pod., avšak všeobec-
né podmienky životné a sociálne sú však
u štátnych a verejných zamestnancov ne-
dobré, neutešené, ba na mnohých mies-
tach i zlé. Uvážime-li, že koľko poberá
ten-ktorý zamestnanec služobných požit-
kov a koľko činia jeho najnutnejšie vý-
davky, prichádzame k bilancii, ktorá je
malo utešená pre štátnych zamestnancov
vôbec. Prinesie chystaný platový zákon
zlepenie pre štátnych a verejných za-
mestnancov vôbec? Je nutné sa zamyslieť
nad týmto, lebo toto sú veľmi vážne otáz-
ky, ktoré sa netýkajú len zamestnancov
ČSD, zamestnancov štátnych a verejných,
ale štátu vôbec.

Štátny aparát a zamestnaci musia byť
na takej hmotnej a sociálnej úrovni, aby
boli pre štát absolútne spoľahlivými. Za-
mestnanci ČSD, najmä smlúvni boli ukriv-
dení už za bývalej Československej re-
publiky, nakoľko boli veľmi nespravodli-
vo zaradení. Ako pán povereník uviedol
stala sa náprava asi u 15. 000 zamestnan-
cov, avšak ešte vždy asi 17. 000 zamest-
nancov čaká na spravodlivú úpravu. Do-
voľte mi, aby som pri tejto príležitosti mo-
hol poukázať na to, že nie len u zamestna-
nectva ČSD, ale i u iných rezortov sú tie-
to páľčivé otázky, ktoré neboly dosiaľ u-
spokojivo riešené.

Zamestnanci ČSD a iných rezortov majú
svoje rekreačné strediská, kde sa môžu
oni a ich rodinní príslušníci zotavovať. Je
však nutné, aby tieto strediská boly čím
viacej rozšírené, aby takto táto výhoda
mohla sa poskytnúť čím väčšiemu počtu
zamestnancov a ich rodinným príslušní-
kom.

Ďalšou pálčivou otázkou u zamestnan-
cov štátnych a verejných vôbec je zubo-

liečba. Táto na tzv. liečebný fond alebo
nemocenskú pokladňu je všetkým zamest-
nancom a robotníkom dokonale známa.
Buďto sú honoráre pre lekárov a zubných
technikov veľmi malé, alebo tu musí byť
iná - vážna príčina. Na pohľad veľmi jed-
noduchá vec ošetrovanie zubov, avšak ak
si chce niekorý zamestnanec alebo robot-
ník opraviť chrup, je prinútený na toto
doplácať zo svojho. Za dnešného platové-
ho stavu je to vec takmer nemožná.

Je však mnoho podobných otázok, kto-
ré nielen sa dotýkajú zamestnanectva
ČSD, ale všetkých zamestnancov štátnych
a verejných vôbec. Dovoľte mi, aby som
v závere dotkol sa niektorých otázok od-
borovej organizácie ROH. Je nesporné,
aby každý štátny, verejný a iný zamestna-
nec bol odborové organizovaný, lebo od-
borová organizácia ako taká má a musí
hájiť všetky záujmy u všetkých zamest-
nancov rovnako a spravodlivé. Odborová
organizácia ako taká musí tlmočiť jasne
stanovisko všetkých svojich zamestnan-
cov. V minulosti v predmníchovskej re-
publike mala každá politická strana svoju
odborovú organizáciu, čo bolo len za-
mestnancom samotným na škodu, lebo
ich sily boly roztrieštené. Za tzv. Sloven-
ského štátu, t. j. vlády fašistov, bolo naria-
dené povinné členstvo v odborovej orga-
nizácii. Táto odborová organizácia nema-
la však praktický žiadneho významu, na-
koľko nemohla sa v žiadnom smere uplat-
niť. Po oslobodení Československej re-
publiky bola sriadená jednotná nadstra-
nícka odborová organizácia ROH, ktorá
má sdružovať všetkých štátnych a verej-
ných zamestnancov, robotníkov a pracu-
júce vrstvy vôbec. Táto jednotná a mo-
hutná organizácia má za povinnosť nad-
stranícky hájiť všetky práva zamestnan-
cov. Boli sme a sme svedkami okolností,
že táto odborová organizácia veľmi často
stranícky rozhodovala a zasahovala. Daj-
me si otázku, prečo v niektorých rezor-
toch tak málo vtupujú do odborovej orga-
nizácie ROH? Odpoveď je jasná. Musíme
rozhodovať a hájiť záujmy všetkých štát-
nych a verejných zamestnancov skutočne
a nadstranícky. Chceme a musíme mať
všetkých štátnych a verejných zamest-
nancov naprosto spoľahlivých a títo za-
mestnanci musia mať dôveru a to naprostú



dôveru v Revolučné odborové hnutie a to
sa stane len vtedy, až sa bude skutočne
a len nadstranícky jednať. Správne hovo-
ril istý vedúci odborár Erban: „Odborári
túžia v politickom živote po kľude, ktorý
je potrebný k povojnovému budovaniu".
Je nezbytne nutné priznať, že sa konsoli-
dujú demokratické sily. Odbory sa stály
a zostanú významným politickým činite-
ľom. Medzi iným hovoril už spomínaný
odborársky činiteľ: „Keď nám niekto vytý-
ka, že odbory robia politiku a nestarajú
sa len o sociálne záujmy pracujúcich, mu-
síme odpovedať, že robíme politiku a bu-
deme robiť politiku, pretože tam, kde ide
o zabezpečenie ľudovej demokracie, mu-
síme vždy robiť politiku. " Na to však od-
povedáme - áno správne! Ale musí to byť
politika nadstrannícka a nie jednostranne
zameraná. Politika teda taká, ktorá uspo-
kojí všetkých zamestnancov a tak upevní
základné piliere našej drahej Českoslo-
venskej republiky. Prajeme si, aby každý
odborár hájil nielen záujmy zamestnan-
cov, ale predovšetkým tiež záujmy celo-
štátne, a som presvedčený, že keď organi-
zácia ROH bude plniť svoje povinnosti
skutočne nadstrannícky, podobne splní
tieto povinnosti každý pracujúci zamest-
nanec a robotník a tým bude zaručený
kľudný vývoj práce a skutočného kľudu a
slobody. Pri štátoprávnych a politických
zmenách boli mnohí statoční štátni a ve-
rejní zamestnanci ukrivdení. Statočný a
korektný verejný zamestnanec nemá
možnosti zárobku a preto obyčajne do-
pláca najviac zo všetkých vrstiev občian-
stva. V závere by som chcel povedať, že
komisia odborníkov Národného frontu a
ÚRO pripravuje urýchlene materiál k ná-
vrhu zákona o zmenšení počtu štátnych
a verejných zamestnancov. Návrh je už
pripravený. Pokiaľ ide o rozsah a spôsob
uvoľnenia, obsahuje návrh niekoľko usta-
novení. V dôsledku týchto opatrení jedná
sa o prechodné zvýšenie platov verej-
ným zamestnancom, čo by bolo len žela-
teľné, lebo terajšie platy sú naprosto ne-
dostačujúce. Keď bude verejný a štátny
zamestnanec tak platený, aby mohol so
svojou rodinou slušne žiť, nebude toľko
korupcie ako doteraz. Lebo po sokolsky:
„v zdravom tele - zdravý duch!, môžeme
s obmenou povedať: v zdravom štáte -

zdravé a konsolidované pomery sú len
vtedy, keď štátni zamestnanci sú na takej
hmotnej a sociálnej úrovni, že môžu byť
bezpečnými a pevnými piliermi Českoslo-
venskej republiky. (Potlesk. )

Podpredseda SNR pplk. Milan Polák:
Ďalej k slovu sa prihlásil člen Národnej

rady Gustáv Zeman. Dávam mu slovo.

Člen SNR Gustáv Zeman:
Slávna Slovenská národná rada!
Je nespornou, všeobecne známou a vše-

obecne aj uznávanou skutočnosťou, že
územie Slovenska v poslednej fáze veľké-
ho svetového zápolenia dostal sa tra-
gický údel najexponovanejšej časti nášho
územia. Na Slovensku zúril posledný a
preto aj najbezohľadnejši odpor nemec-
kých okupačných armád. Tak Slovensko
okrem nedoziernych škôd, vzniklých za
slovenského národného povstania a
okrem škôd, ktoré spôsobilý nemecké ar-
mády, ešte kým Slovensko bolo zázemím,
muselo zniesť ďalšie rozvratné škody,
spôsobené bezprostredne prechodom fron-
tu. Najväčšie stopy zničenia zostaly v
sektore dopravy. Nebolo takmer neporu-
šeného mostu, bola tu husto pretrhaná
železničná sieť, demolované tunely, ťaž-
ko porúchané cesty atď.

Prvou úlohou bolo, aby sa v sektore
dopravy obnovily podmienky pre pomalý
návrat aspoň ku skromnému povojnové-
mu životu.

Po konštatovaní týchto známych sku-
točností nech mi je dovolené poukázať
na to, že doba, ktorá sa práve voči sta-
vebným podnikom vyznačovala svojimi
najvyššími požiadavkami, zastihla staveb-
né podniky v položení žalostnom, ba pria-
mo v položení tragickom. Stavebné pod-
niky, z ktorých mnohé už do služieb od-
boja daly svoje všetko, vyšlý zo závereč-
ných udalostí vojny zničené všeobecne,
a to v takej miere, ako máloktorá podni-
kateľská složka nášho hospodárstva. Prvé
dni oslobodenia zastihly stavebné podni-
ky podlomené v koreňoch svojej existen-
cie a v základoch svojej činnosti. Staveb-
né podniky stály tu pozbavené inventá-
ru, dezorganizované, rozvrátené v perso-
nálnom vybavení, s rozmetanými a zni-
čenými archívami, zničenými, poškodený-



mi alebo zabratými podnikovými budova-
mi, skrátka zdecimované do nepoznania
a do neschopnosti rozvinúť akúkoľvek
stavebnú činnosť. A neboly tu len nedo-
statky a poruchy v zariadeniach podniko
vých. Boly tu aj iné všeobecné nedostat-
ky materiálovej povahy. Nebolo doprav-
ných prostriedkov, nebolo potrebného
materiálu, nebolo pracovných síl, nebol
k dispozícii iný inventár a miesto práv-
nej istoty bola tu revolučná psychóza a
jej výstrednosti, stupňované nedostat-
kom zásobovania všeobecná povojnová
demoralizácia.

Plánovať nebolo času, muselo sa konať..
Že i v tejto dobe stavebno-technickej im-
provyzácie prebiehala rekonštrukcia ro-
zorvanej dopravy nad očakávanie uspo-
kojivo, patrí iste nie na poslednom mieste
uznanie stavebným podnikom. Stavebné
podniky takmer s holými rukami v kraj-
nej nepriazni revolučnej psychózy vý-
sledkami svojej práce podaly presvedčivý
dôkaz svojho myšlienkového a citového
vzťahu k existenčným potrebám oslobo-
deného štátu. V prvej etape rekonštrukcie
všeobecnej, ale hlavne rekonštrukcie v
sektore dopravy, zaistily si stavebné pod-
niky taký zástoj, ktorý môžeme kvalifi-
kovať ako prvoradý, i pri objektívnom
hodnotení vynikajúcej účasti štátnej sprá-
vy a robotníctva. S nadľudským úsilím
stavebných podnikov príkro kontrasto-
valy systematické paušálne a ničím ne-
podložené obviňovania stavebných pod-
nikov zo zámernej sabotáže. Ťažko bolo
v revolučnom kvase zavracať tendenčné
tvrdenia a politickú demagógiu. Stavebné
podniky výsledkami svojej práce oproti
demagógii postavily faktá a potlačily aj
politické ašpirácie revolučnej expanzie,
namierenej proti existencii súkromného
podnikania v sektore stavebnom. Zvlád-
nutím nadľudských úloh si stavebne-pod-
nikateľský stav v prvej a najťažšej eta-
pe povojnovej výstavby oslobodeného
štátu zaistil tú najsvetlejšiu pamiatku a
stavebné podniky dokázaly, že i v dneš-
nej svojej forme sú najplatnejším a najpo-
hotovejším ako i najpružnejším inštru-
mentom v ústrojnosti nášho hospodárske-
ho komplexu, a to i v pokrokovom zame-
raní nášho hospodárskeho a spoločenské-
ho života.

S týmito faktami je ťažko srovnať ur-
čité zjavy, ktoré charakterizujú postup a
postoj Povereníctva dopravy práve voči
stavebným podnikom, na ktorých spočíva
i dnes najväčšia ťarcha najťažších úloh
v rámci dvojročného stavebného plánu.

Na prvom mieste musím konštatovať,
že Povereníctvo dopravy ešte ani dodnes
nelikvidovalo určité svoje záväzky voči
stavebným podnikom, vzniklé z rekon-
štrukčných prác prevádzaných v najkri-
tickejších povojnových časoch. Nelikvi-
dovalo ich preto, lebo až po dokončení
prác, teda po dlhom časovom odstupe by-
rokratický organizmus Povereníctva do-
pravy začal uvažovať o tom, či má pod-
nikateľovi zaplatiť čierne ceny, ktoré
podnikateľ v roku 1945 bol nútený zapla-
tiť za potravné články pre robotníctvo.
Uvažovalo sa nad tým, či sa majú podni-
kateľovi nahradiť vyššie mzdy, ktoré pod-
nikateľ v záujme rýchleho postupu prác
bol nútený vyplatiť robotníctvu, uvažo-
valo sa nad tým, či sa podnikateľovi ma-
jú likvidovať neúradné vyššie ceny, kto-
ré podnikateľ v záujme urýchlenia rekon-
štrukcie zaplatil povozníkom, zaplatil za
materiál atď. Je ťažko uveriteľné, slávna
Slovenská národná rada, že likvidovanie
takýchto a podobných pohľadávok trvalo
u Povereníctva dopravy mesiace a roky a
je ťažko uveriť, že takéto nelikvidované
pohľadávky sú u Povereníctva dopravy
aj dnes.

Keď som už pri finančných otázkach,
nech sa mi nezazlieva, keď postup Pove-
reníctva vo veci platenia za stavebné prá-
ce, čiže, keď likvidačnú službu Povere-
níctva dopravy označím ako chronickú
nevyliečiteľnú chorobu. Po menových o-
patreniach, ktorými celý prevádzkový
kapitál stavebných podnikov zostal via-
zaný, vláda nahliadnuc finančné ťažkostí
stavebných podnikov a prizerajúc k veľ-
kým úlohám stavebných podnikov, naria-
dila svojím usnesením zo dňa 7. februára
1947 likvidovanie pohľadávok v skráte-
ných lehotách. Toto opatrenie vlády bolo
celkom prirodzeným, lebo veď stavebný
podnik tým, že inventár, stavebný mate-
riál a mzdy platí vopred, financuje v ur-
čitom dosť dlhom medzidobí celý staveb-
ný program. Nie je teda možné, aby pod-
nikateľ byrokratickým prieťahom v likvi-



dovaní svojich pohľadávok musel čakať
ešte mesiace, kým sa vec administratívne
spracuje. Ľutujem, že pri tejto príležitosti
musím konštatovať, že u Povereníctva do-
pravy usnesenie vlády o skrátených likvi-
dačných lehotách neplatí vôbec. Povere-
níctvo dopravy nielen že nerešpektuje
usnesením vlády skrátené likvidačné le-
hoty, ale Povereníctvo dopravy nedo-
držuje ani likvidačné lehoty pôvodné, ne-
skrátené. Platby Povereníctvo dopravy
likviduje proste tak, ako to skomplikova-
ný a ťažkopádny byrokratický systém
stačí spracovať, pričom predpisy zadáva-
cieho poriadku, jasné imperatívne usne-
senie vlády a hlavne potreby života, vy-
plývajúce z dvojročnice, zostávajú pre
Povereníctvo úplne nepovšimnutými.
Konštatujem, že tento postup Povereníc-
tva dopravy pracovný proces pri staveb-
ných dielach v dobe dvojročného plánu
brzdí, lebo uberá stavebným podnikom
možnosť plniť včas ich záväzky, tým zne-
chucuje všetky ďalšie složky a trpí tým
celé národné hospodárstvo.

Pán povereník vo svojom expozé vyso-
ko vyzdvihol nedostatok technikov a
hlavne inžinierov. Terajší stav, ktorý ú-
dajne dosahuje len 48% z roku 1937, o-
značil pojmom „hŕstka". Nuž, ak je tomu
tak, je na mieste otázka, že čo pán pove-
reník podnikol, aby odbúral technickými
silami plytvajúcu ťažkopádnu organizáciu
vo svojom, rezorte. Pýtam sa, čí je možné
dodržať likvidačnú lehotu 3 týždňov pri
likvidovaní zárobkových výkazov, keď je
likvidácia u Povereníctva dopravy pod-
mienená vyše 20 podpismi, zatiaľ čo u
iných rezortov stačia podpisy tri, prípad-
ne štyri? Pýtam sa, či si pán povereník
uvedomuje, že koľko poschodí prekoná
spis, kým sa nasbiera vyše 20 podpisov a
či si uvedomuje, že aký čas je k tomu
potrebný pri dnešnej častej absencii úrad-
níkov v úrade v dôsledku veľmi častých
úradných ciest. Konštatujem, že terajší
systém zaťažuje personál zbytočnou prá-
cou a konštatujem, že kontrolná služba,
vyžadujúca 20 podpisov, je pri dnešnom
personálnom vybavení absolútne neú-
nosná.

Žiadam pána povereníka, aby si orga-
nizáciu práce v tomto sektore zjednodu-
šil tak, aby mohol dodržať príkaz, obsa-

žený v usnesení vlády, lebo čo je možné
u jedného rezortu, nemôže byť nemožné
u rezortu druhého.

Keď je niečoho nedostatok, snažíme sa
účelnou organizáciou prácu uľahčiť a
hlavne jej postup zjednodušiť. Toto by
malo platiť v prvom rade u štátnej sta-
vebnej správy preto, že sa ani v krátkej
budúcnosti nedá očakávať prebytok tech-
nikov pri stúpajúcich požiadavkách, kto-
ré sa na technikov kladú. Na Povereníc-
tve dopravy sa robí tohoto opak. Techni-
kov, ako pán povereník konštatoval, je u
Povereníctva dopravy len polovica z ro-
ku 1937, avšak organizácia ich služby je
predbežne tá istá ako v roku 1938, Tomu-
to značnému nedostatku by sa iste odpo-
mohlo odstránením tradičného a u iných
rezortov dnes už neznámeho organizačné-
ho plytvania s inžiniermi a technikmi.
Konštatujem, že železnice majú napríklad
u novostavieb najsložitejší systém tech-
nickej obsluhy pri realizácii diela.

Ako príklad u-
vádzam spôsob technickej obsluhy u že-
lezníc pri novostavbe trate. Na samej
stavbe je najmenej jeden úsekový inži-
nier, ale často sú tam dvaja až traja o-
krem ostatného pomocného personálu.
Ďalej niekoľko úsekov spravuje tzv. sta-
vebná správa, v čele ktorej je prednosta
inžinier, ktorý má námestníka inžiniera a
okrem toho je niekoľko výkonných inži-
nierov ďalších (konštruktérov traserov
atď. ) okrem, pravda, pomocného personá-
lu. Treťou inštanciou je ústredná staveb-
ná správa, ktorej v čele je inžinier, jeho
námestníkom je zase inžinier a okrem to-
ho je tu káder inžinierov výkonných, spo-
lu s iným technickým pomocným perso-
nálom.

Toto je ukážka priameho plytvania
s drahocennými technickými silami. Je
na mieste otázka, že kde by sa octlo na-
príklad Povereníctvo techniky, keby sa
pridržiavalo podobnej organizácie pri
dnešnom stave technikov, ktorý skutočne
môžeme označiť priliehavým pojmom
„hŕstka"?

Prečo by nemohla byť organizované
práca na novostavbe tak, ako to nižšie si
dovolím uviesť, alebo ešte úspornejšie?

Na úseku stavby jeden inžinier s pride-



leným pomocným personálom. To je ú-
spora jedného až dvoch inžinierov.

Stavebná správa (II. inštancia) ako me-
dzičlánok by mohla odpadnúť. To je ďal-
šia úspora dvoch inžinierov, prednostu a
námestníka a výkonní inžinieri ďalší by
sa uvolnili pre Ústrednú stavebnú sprá-
vu.

Na Ústrednej stavebnej správe by sta-
čil prednosta-inžinier s určitým kádrom
inžinierov zo stavebných správ, ktorých
by stačila polovica pre úlohy doteraz ko-
nané.

Keby sa zrušil systém námestníkov vše-
obecne aj inde, nahradila by sa pri dobrej
vôli úplne chýbajúca polovica technikov,
zrýchlilo by sa úradovanie a samozrejme
práca by pokračovala rýchlejšie. To by
samozrejme predpokladalo upravenie a
zjednodušenie veľmi složitej administratí-
vy a veľmi ťažkopádneho inštančného
rozhodovania.

Vyššie spomenutá tradičná železničná
organizácia tzv námestníčka, spôsobuje
nesmierne škody štátu, neplodnou niekoľ-
konásobnou prácou, lebo 3-4 inštancie ro-
bia to isté a absorbuje neúmerný počet
drahocenných technických síl a doslovne
mrhá národným majetkom.

Keď som sa zmienil o nedostatku tech-
nických síl na Slovensku pri plnení úloh
dvojročného stavebného programu, mu-
sím objektívne priznať, že i pri najväč-
šom zjednodušení organizácie technickej
služby sa nedostatky úplne neodstránia.
Som presvedčený, že i po tomto budeme
odkázaní v technických silách na výpo-
moc technikov z českých krajín, aspoň na
prechodný čas. A tu nech mi je dovolené
pri tejto príležitosti poukázať na to, že
Slovensko svojho času bez škrupulí a bez
akýchkoľvek výhrad ochotne pomohlo
vyplniť medzery pracovného trhu v čes-
kých zemiach.

Dôkazom toho je 250. 000 slovenských
robotníkov, pracujúcich v českých kraji-
nách. Pri terajšom nedostatku technic-
kých zamestnancov na Slovensku nastal
mravný záväzok českých krajín, aby pri-
meraným počtom technických síl vypo-
mohly Slovensku. A tu chcem zdôrazniť
to, že si túto výpomoc Slovensko pred-
stavuje tak, ako pomáhalo ono, čiže bez
akýchkoľvek škrupuli a bez toho, že by

sa týmto zamestnancom malo zaisťovať
na Slovensku krikľavé neprimerané pri-
vilegované postavenie. V súvise s touto
otázkou cítim potrebu poukázať aj na to,
že je treba odbúrať komplikovaný admi-
nistratívny postup pri prijímaní technic-
kých síl z českých krajín do služieb na
Slovensku. Český technik, keď sa uchá
dza o službu na Slovensku, nemôže čakať
niekoľko mesiacov, kým byrokratický po-
stup úradov práce na Slovensku umožní
nastúpenie do služieb. Odstránenie nedo-
statkov technických síl na Slovensku je
záujmom našim a preto s tohto hľadiska
musia veci posudzovať aj ú: rady ochrany
práce.

Ako som sa už zmienil, dvojročnica
svojím stavebným programom postavila
stavebné podniky na Slovensku pred naj-
ťažšie úlohy. Nechcem sa pri tejto príle-
žitosti podrobnejšie zaoberať veľkými ťaž-
kosťami, ktoré prekážajú splniť plán, ako
sú známe veľké nedostatky stavebných
hmôt, nevhodné a pre Slovensko neúnos-
né mzdové úpravy, ktoré svojou kompli-
kovanosťou kopírujú nemecký systém z
bývalého Protektorátu z doby okupácie.
Nechcem podrobne poukazovať ani na
veľké chyby distribučného programu a
systému, lebo veci tieto patria správe
iných rezortov. Musím však poukázať na
veľké nedostatky v dopravných pro-
striedkoch, zaistenie ktorých je prvora-
dou a elementárnou podmienkou aspoň
čiastočného splnenia dvojročného plánu
stavebného. Predovšetkým treba si uve-
domiť, že dopravná sieť je najbiednejšia
na Slovensku. Hneď za tým treba zdôraz-
niť, že stavebne obnovujeme zničené ob-
ce a dedinky vzdialené od železničnej
dopravy na desiatky kilometrov. Z tých-
to dvoch skutočnosti už jasne vyplýva, že
treba dopravovať úžasné náklady staveb-
ného materiálu na úžasné dlhé vzdialeno-
sti. Veď je jasné, že kým tehly, cement,
železo, štrk a iné stavebné hmoty nie sú
na mieste stavby, nemožno o práci ho-
voriť. Pozrime sa preto bližšie na situáciu,
aká je v dopravných možnostiach, hlav-
ne pokiaľ ide o motorové vozidlá, ktoré
sú k dispozícii stavebníctvu.

Podľa materiálových a ľuských možno-
stí mal by stavebný náklad na Slovensku
v roku 1947 uskutočnených stavieb pred-



stavovať cca 6-7 miliárd korún. Som
skromný v odhade, keď odhadujem na
každých 5 miliónov stavebného nákladu
potrebu jedného nákladného vozu a pol
osobného voza. To stavebná obnova na
východnom Slovensku má vyššie požia-
davky. To znamená, že k realizovaniu
stavebného programu vo výške staveb-
ných nákladov 6-7 miliárd Kčs by sta-
vebné podniky maly mať k dispozícii pri-
bližne 1. 200-1. 400 nákladných a približne
600-700 osobných motorových vozidiel.
Zdôrazňujem, že pri tomto počte mám na
mysli dobré nové motorové vozidlá plnej
výkonnosti.

Aká je proti tomu skutočnosť? Sta-
vebné podniky vlastnia nateraz približne
1. 000 nákladných a 250 osobných vozov.
Čo do počtu by tento stav nebol tak tra-
gický. Keď si však uvedomíme, že z 1. 000
nákladných vozov, ktoré t. č. stavebné
podniky majú, je len cca 50 nákladných
vozov nových, pridelených Povereníc-
tvom dopravy v roku 1947 a keď si uve-
domíme, že z 250 osobných vozov, ktoré
stavebné podniky majú, je len cca 50 ku-
sov nových, ktoré pridelilo Povereníctvo
dopravy v roku 1947, je tento stav sku-
točne tragický. Lebo všetko ostatné sú
vozy menejcenné, väčšinou úplne bez-
cenné, dvojročným používaním úplne o-
potrebované a väčšina z nich úplne z pre-
vádzky vyradená, pretože si ich stavebné
podniky svojho času zriaďovaly mnoho
ráz montážou najrôznejších typov z celej
Európy.

Keď porovnáme skromný odhad potre-
by so skutočnosťou, vidíme, aký je ža-
lostný stav autoparku v stavebníctve.
Oproti potrebe 1. 000-1. 200 nákladných a
500-600 nových osobných vozov je k dis-
pozícii len 50 nákladných a 50 osobných
vozidiel. Zvyšok vyššie spomenutého po-
čtu sú, ako som už povedal, málo upotre-
biteľné alebo vyradené vraky. Je síce
pravda, že okrem spomenutých 50 no-
vých nákladných vozidiel je v prevádz-
ke cca 400 ďalších nákladných vozidiel,
ale tieto vozidlá sú v prevádzke len strie-
davo. Sú to väčšinou UNRRA vozidlá,
ktoré sa pre stavebníctvo dostatočne ne-
hodia pre vysokú spotrebu pohonných
hmôt, pre nedostatok pneumatík veľkých
rozmerov a pre ich nevhodnú karosériu.

Tieto vozidlá budú vo veľmi krátkom ča-
se úplne vyradené z prevádzky pre znač-
né opotrebovanie a veľmi nedostatočný
prídel náhradných súčiastok. Pokiaľ ide
o osobné vozy, je okrem už spomenutých
50 nových vozov v striedavej prevádzke
cca 80 vozov, lebo i tieto vozy, ako vozy
opotrebované, sú viac v autoopravniach,
ako v prevádzke, lebo boly - ako som už
spomenul - sostavené z vrakov.

Na začiatku som sa zmienil o krutom
osude Slovenska, ktorý ho postihol v zá-
verečných vojenských akciách. Dvojroč-
ný plán z tohto zorného uhla určoval aj
stavebný program na Slovensku, a to veľ-
mi správne. Veď raz konečne by už ma-
lo byť pre každého mimo diskusie to, že
keď pomáhame rozbitému Slovensku,
budujeme Republiku. Nech mi pán pove-
reník dovolí otázku, či aj on z tohto zor-
ného uhla posudzoval potreby Slovenska,
zvlášť pokiaľ ide o stavebníctvo a jeho
potrebu v motorových vozidlách. Pánu
povereníkovi je iste známe, že Ústredná
plánovacia komisia rozhodla, že na Slo-
vensku sa v roku 1948 postaví a opraví
30. 000 bytových jednotiek, okrem ďalšie-
ho stavebného programu. Finančne tento
program reprezentuje stavebné náklady
do 8 miliárd korún. Tento stavebný pro-
gram však súčasne jasnou rečou hovorí,
že bude treba pri nedostatkoch železnič-
ných vagónov, ktorými trpí železničná
doprava na Slovensku, rozviesť motoro-
vými vozidlami na odľahlé miesta na stá-
tisíce vagónov kameňa, štrku, piesku, hli-
ny, cementu, vápna, tehál, železa, dreva,
atď. Ide o ťažké náklady, ktoré bude tre-
ba rozviezť po zlých cestách a necestách
na najzapadlejšie miesta.

Ak je toto pánu povereníkovi známe,
a o tom nepochybujem, že mu to musí byť
známe, prosím odpoveď na otázku, ä aj
pán povereník s tohoto istého hľadiska po-
sudzoval potreby Slovenska ako Ústred-
ná plánovacia komisia a keď áno, kedy,
kde a aké prostriedky a na ktorých mies-
tach použil, aby slovenská potreba v mo-
torových vozidlách bola uspokojená
aspoň v najnudnejšej miere v jednom
z najdôležitejších sektorov dvojročného
plánu, t. j. v sektore stavebnom?

Slávna Slovenská národná rada! Kon-
štatujem, že v čase, keď sa denne volá po-



mechanizácii a racionalizácii stavebníc-
tva, keď chceme uľahčovať prácu robot-
níkovi a urýchliť tempo stavebných prác,
nemôžeme pred tvárou pokrokového sve-
ta, na posmech nosiť kameň, tehly, štrk,
cement, železo, drevo atď. na desiatky ki-
lometrov na chrbtoch. Veď, ak sa nezlep-
ší situácia v motorových vozidlách, bol
by toto už jediný dopravný prostriedok,
lebo súkromná autodoprava, teda náklad-
ná, je práve v takej situácii ako staveb-
níctvo a pokiaľ ide o konské poťahy,
vzhľadom na katastrofálny nedostatok ako
objemných tak aj jaderných krmív, tieto
neprichádzajú vôbec do úvahy.

Ak v tejto dôležitej veci pán povereník
nepoužil a nevyčerpal všetky prostried-
ky a možnosti, aby v rámci možnosti, da-
ných našou výrobou a v rámci možností,
daných importom, zlepšil dnešný kritický
stav a niečo zameškal, zameškal pri sprá-
ve svojho rezortu voči Slovensku veľmi
mnoho a už teraz je jasné, že kto bude za
neúspech v budovaní Slovenska pred
nadchádzajúcou zimou a aj v budúcom
roku zodpovedný.

Pretože ide o úspešné prevedenie sta-
vebnej časti dvojročného hospodárskeho
plánu a preto, že jeho úspešné prevedenie
je otázkou hospodárskeho, kultúrneho i
politického dosahu, považoval som za po-
trebné sa touto otázkou zaoberať obšír-
nejšie vo vzťahu k stavebníctvu. Avšak
nemôžem túto príležitosť pominúť, aby
som nepoukázal i všeobecne na zaosta-
losť Slovenska v tomto ohľade oproti
českým zemiam. V českých zemiach, ako
vieme, je registrovaných vyše 200. 000
motorových vozidiel, a naproti tomu na
Slovensku len 20. 000, čo je len 1/10-ina.
Vraciam sa k slovám pána prezidenta,
ktorý jasne a opätovne volal po hospo-
dárskom, kult. a polit. vyrovnaní Sloven-
ska s českými krajinami. Žiadam slávne
plénum, aby uspokojenie potrieb Sloven-
ska v motorových vozidlách uznalo za
otázku prvoradej dôležitosti a to všeobec-
ne. Pritom musím odmietnuť už z tohto
miesta argument, uplatňovaný hospodár-
skymi miestami v Prahe, poukazujúci na
pomer hospodárskych potrieb Slovenska
v pomere k českým krajinám z roku 1938,
lebo smerodajnými môžu a musia byť
výlučne potreby súčasné, posudzované

s hľadiska toho vývoja, ktorý Slovensko
v novej Československej republike prá-
vom očakáva, pretože je zabezpečený
v košickom vládnom programe. (Potlesk. )

Podpredseda SNR pplk. Milan Polák:
Viac rečníkov sa neprihlásilo, týmto je

rozprava o expozé povereníka dopravy
skončená.

Nasleduje druhý bod programu. Expo-
zé pána povereníka výživy a zásobovania
Ing. Kornela Fillu. Prosím ho, aby sa ujal
slova.

Povereník výživy a zásobovania Ing.
Kornel Fillo:

Slávna Slovenská národná rada!
Zásobovanie článkami rastlinného

pôvodu.
Ako v českých krajinách, aj na Sloven-

sku je ťažisko terajšej zásobovacej situá-
cie v zásobovaní chlebovinami a krmi-
vami.

Obilniny.
Povereníctvo výživy v snahe zabezpe-

čiť plynulý chod zásobovania múkou a
krmivami v hospodárskom roku 1947/48
po skúsenostiach z predchádzajúcich ro-
kov započalo s prípravou organizácie vý-
kupu článkov rastlinnej produkcie už vo
februári 1947. Po viacerých poradách
ohľadom výkupného systému s odborník-
mi a výkupnými složkami, zástupcami
ONV, JSSR, odborových organizácií do-
šlo sa k uzáveru, vyjadrenému všetkými
zainteresovanými složkami, aby na Slo-
vensku bol ponechaný doterajší takzvaný
prebytkový systém výkupu článkov rast-
linnej produkcie.

Podmienkou správneho uskutočnenia
výkupu obilia systémom prebytkovým je
dokonalé evidenčné zachytenie úrody
obilia. Preto bolo rozhodnuté, aby úroda
obilia bola podchytená hneď pri mláťač-
kách, za priameho dozoru mlatebných do-
zorcov, dosadených ku každej mláťačke
Povereníctvom výživy. Uvedená požia-
davka bola zvlášť zdôraznená so strany
zástupcov Slovenskej odborovej rady a
bola po predchádzajúcich výhradách pri-
jatá tiež zástupcami JSSR. Navrhované
podchytenie úrody obilia pri mláťačkách
bolo schválené tiež Sborom povereníkov
na zasadnutí dňa 22. V. 1947.



Na zabezpečenie riadneho chodu mlat-
by a presného podchytenia výmlatu obi-
lia nariadilo Povereníctvo výživy vyhláš-
kou číslo 288/1947 Dr. v. povinný súpis
mláťačiek, ktorý podľa uvedenej vyhláš-
ky bol vykonaný presne a včas. Vykoná-
vať mlatbu mohol iba mláťačkár, ktorý
obdržal povolenie k mlatbe od príslušné-
ho úradu ONV po predchádzajúcom slo-
ženi kaucie a podpísaní reverzu, že vše-
tky na mlatbu sa vzťahujúce predpisy,
ktoré vydalo alebo vydá Povereníctvo
výživy, bude dôsledne dodržiavať. Ďalej
sa vykonal súpis učiteľov, profesorov,
penzistov, abiturientov stredných škôl a
vysokoškolákov, ktorí boli po predchá-
dzajúcich inštrukčných kurzoch pridelení
k jednotlivým mláťačkám ako úradní mla-
tobní dozorčí. Na zabezpečenie správne-
ho podchytenia výmlatov bola zorganizo-
vaná superkontrola mlatobných dozor-
cov, ktorú vykonal Úrad hospodárskej
kontrolnej služby, podliehajúci Predsed-
níctvu Sboru povereníkov a revízne orgá-
ny OSS v počte asi 300 kontrolórov, ktorí
boli dostatočne vystrojení rýchlymi do-
pravnými prostriedkami, aby superkon-
trola bola čo najúčinnejšia. Na zabezpe-
čenie presného a včasného uskutočnenia
všetkých opatrení, súvisiacich s mlatbou
a kontrolou mlatby, bol podľa usnesenia
Sboru povereníkov menovaný osobitný
zmocnenec pri Povereníctve výživy. Tiež
na jednotlivých okresoch boli menovaní
zmocnenci pre mlatbu, ktorí boli zodpo-
vední za vykonanie všetkých opatrení vo
svojom okrese, aby chod mlatby prebie-
hal riadne a aby sa úroda obilia presne
podchytila. Mlatba v produkčných obla-
stiach Slovenska bola už skončená a pre-
biehala bez väčších výkyvov. Výmlaty,
zistené u jednotlivých pestovateľov boly
hneď zasielané Obilnej spoločnosti pre
Slovensko, ktorá ich spracúva. Z doteraz
došlých a spracovaných záznamov o vý-
mlate od 235. 470 pestovateľov zo 64 okre-
sov ku dňu 20. IX. 1947 rezultuje tento
výsledok:

1, 509. 046 q pšenice zo žatevnej plochy
229. 401 ha,

794. 974 q raži zo žatevnej plochy
91. 248 ha,
1, 377. 257 q jačmeňa zo žatevnej plochy
148. 573 ha,

395. 028 q ovsa zo žatevnej plochy
54. 014 ha,
takže priemerný výnos činí u pšenice
6. 57 q, u raži 8. 74 q, u jačmeňa 9. 26 q,
u ovsa 7. 31 q na 1 ha.

Podľa doteraz zistených výnosov celko-
vá úroda dá sa očakávať v týchto množ-
stvách: pšenica 20. 612 vag., raz 14. 758
vag., jačmeň 25. 897 a ovos 11. 577 vag.

Podotýkam, že celková žatevná plocha
obilovín na Slovensku obnáša 307. 000 ha
u pšenice, 160. 500 ha u raži, 272. 000 ha
u jačmeňa a 164. 000 ha u ovsa. Túto plo-
chu osobitne zisťovalo Povereníctvo pô-
dohospodárstva a pozemkovej reformy
podľa jednotlivých okresov, za účasti zá-
stupcov JSSR, ONV a štátnych agronó-
mov. Tieto dáta boly overené na schô-
dzach zástupcov Povereníctva pôdohos-
podárstva a pozemkovej reformy a Pove-
reníctva výživy.

Na zabezpečenie urýchlených dodávok
obilia pre verejné zásobovanie prikázalo
Povereníctvo výživy MNV, aby najne-
skôr do 5 dni po skončení mlatby u jed-
notlivých pestovateľov bol vykonaný
predpis prebytkov obilia, ktoré títo majú
do 15 dní odpredať komisionárovi OSS.
Úrady MNV vyzvalo tiež Povereníctvo
vnútra, aby predpis prebytkov vykonáva-
ly prednostne a presne podľa úprav Po-
vereníctva výživy. Pre zabezpečenie rých-
leho a správneho predpisovania prebyt-
kov boly tiež na všetky úrady MNV vy-
slané osobitné kontrolné orgány, ktoré
zisťujú, či úrady MNV včas a správne
predpis prebytkov obilia vykonávajú.

Po vykonaní všetkých týchto opatrení
v druhej polovici júla začal výkup obi-
lia. Výkup tento, vzhľadom na uvedený
katastrofálne nízky výnos, je proti minu-
lým rokom tiež nízky a ku dňu 13. IX.
1947 činil 146. 934 q pšenice, 147. 842 q
raži, 124. 598 q jačmeňa a 12. 131 q ovsa.
Výkup chlebového obilia k uvedenému
dňu obnáša teda spolu 2. 947 vagónov.

Potreba chlebového obilia na Slovensku
na jeden mesiac, pri dávkach, stanove-
ných a schválených Sborom povereníkov
na mesiac júl v množstve 1. 500 g várovej
múky pre všetky kategórie a pri dáv-
kach chlebovej múky pre kategórie kon-
zumentov do 6 rokov 1. 875 g, od 6-12 ro-
kov 4125 g, 12-20 rokov 6. 000 g a nad



20 rokov 5. 250 g, spolu s prilepšovacími
dávkami a s potrebou pre vojsko a ne-
mocnice činia 1. 548 vagónov múky, t. j.
1. 848 vagónov obilia.

Nakoľko potrebu múk na mesiac au-
gust bolo treba pre nedostatok zásob sta-
rého obilia kryť čiastočne z nového vý-
kupu obilia, nebolo možné dávky na au-
gust vydať včas. V dôsledku toho záso-
bovacia správa bola nútená predĺžiť plat-
nosť odberných lístkov na mesiac august
do konca septembra 1947 a v ďalšom dô-
sledku platnosť odberných lístkov na me-
siac september predĺžiť do konca októbra
1947.

Ako to bolo hore vyčíslené, nebude
možné z domácej úrody kryť celú potre-
bu chlebového obilia pre verejné záso-
bovanie. Zostáva preto jediná cesta, a to
dovoz potrebného obilia zo zahraničia.
Na krytie schodku obilia, potrebného pre
verejné zásobovanie, podľa obchodnej
smluvy medzi ČSR a SSSR. bude z SSSR
dodané do ČSR 20. 000 vagónov pšenice.
Z tohto množstva má byť dodané z Ma-
ďarska do konca novembra 5. 000 vagó-
nov. Dodávky z Maďarska začaly chodiť
koncom augusta 1947 a do 15. septembra
1947 bolo celkove dodané do ČSR 1. 187
vagónov, z čoho na Slovensku bolo po-
nechaných 757 vagónov a do českých
zemí bolo presunutých 430 vagónov.

Z ďalšieho dovozu, podľa dohody Po-
vereníctva výživy s Ministerstvom výži-
vy, budú na Slovensku ponechané 4/5 a
do českých zemí 1/5 z celkového dovozu
v mesiaci októbri.

Potreba múky podľa dávok, určených
rozhodnutím vlády zo dňa 22. augusta
1947 v množstvách pre konzumentov do
6 rokov 4. 500 g, od 6-12 rokov 7. 500 g,
od 12-20 rokov 9. 000 g a nad 20 rokov
7. 875 g činila by na Slovensku pri prie-
mernom počte 2 miliónov spotrebiteľov
1. 709 vagónov múk mesačne, t. j. prepo-
čítane na obilie 2. 136 vagónov obilia. Po-
dľa toho ročná potreba Slovenska obnáša
25. 632 vag. chlebového obilia. Naproti to-
mu celoročný predpokladaný výkup v
smysle usnesenia vlády má byť 8. 000 vag.
chlebového obilia, zostáva teda na Slo-
vensku nekrytých 17. 632 vag. chlebové-
ho obilia, ktorý schodok bude možno
uhradiť jedine urýchleným dovozom obi-

lia zo zahraničia. V tomto smere, pravda,
budeme viazaní rozhodnutiami vlády, o
ktorých podľa naliehavostí hodlám včas
informovať slávnu Slovenskú národnú ra-
du.

Krmivá.
Obdobne nepriaznivá situácia ako v

chlebovom obilí, prejavuje sa na Sloven-
sku tiež v krmovinách. Podľa zistenia
Štátneho štatistického a plánovacieho
úradu v Bratislave stav hospodárskych
zvierat na Slovensku k 1. VII. 1947 bol
nasledujúci: 214. 850 kusov koní, 498. 000
kusov kráv, 427. 300 kusov ostatného rož-
ného dobytka, 767. 677 kusov ošípaných,
400. 000 kusov oviec, 98. 000 kusov kôz a
8, 000. 000 kusov hydiny. Vychádzajúc
z tohto stavu, spotreba krmív, vypočíta-
ná len v záchovných dávkach a s malým
produkčným prídavkom pre kravy, oší-
pané a mladý dobytok, činí: 252. 305 va-
gónov sena, 367. 090 vagónov siláže a oko-
panín, 64. 482 vagónov zrnín, 23. 747 vagó-
nov jadrných krmív, 1. 507 vag. rybej múč-
ky, 113. 716 vag. slamy kŕmnej a 86. 765
vagónov slamy stelivovej. Na uvedenú
potrebu možno očakávať z domácej pro-
dukcie: 158. 378 vagónov sena, 198. 249 va-
gónov siláže a okopanín, 41. 753 vagónov
zrnín, 5. 047 vag. jadrných krmív, 60 vag.
rybäj múčky, 89. 464 vagónov slamy kŕm-
nej a 44. 310 vagónov slamy stelivovej.

Podľa uvedeného nekrytý schodok či-
ní: 93. 927 vagónov sena, 168. 841 vagónov
siláže a okopanín, 22. 729 vagónov zrnín,
18. 700 vagónov jadrných krmív. 1. 447 va-
gónov rybäj múčky, 24. 252 vagónov sla-
my kŕmnej, 42. 455 vagónov slamy steli-
vovej.

Tento schodok vyjadrený v živinách
t. j. stráviteľných bielkovinách a škrobe,
javí sa takto:

Potreba stráv, bielkovín 32. 424 vag.,
škrobu 240. 359 vagónov

Úroda strav. bielkovín 14. 818 vag.,
škrobu 134. 290 vagónov

Schodok stráv, bielkovín 17. 606 vag.,
škrobu 106. 069 vagónov.

Tento schodok sa sníži realizovaným
dovozom krmív zo zahraničia:

a) 6. 000 q rybäj múčky 30 vag.,
škrobu 30 vagónov

b) 54. 500 q pokrutín 170 vag.,
škrobu 408 vagónov



c) 60. 000 q slamy — vag..
škrobu 100 vagónov.

Konečný schodok bielkovín 17. 406 vag.,
škrobu 105. 531 vagónov.

Na zakrytie uvedených schodkov uro-
bilo Povereníctvo výživy tieto opatrenia:

1. Vyhláškou č. 520/1947 Úr. v. o úpra-
ve hospodárenia senom a slamou v hosp.
roku 1947/48 bola zariadená povinná do-
dávka a výkup sena a slamy. Dodávka
sena a slamy bola upravená tak, že okre-
som s lepšou úrodou bolo spolu predpí-
saných 795 vagónov sena a 670 vagónov
slamy. Uvedené množstvo sena a slamy
použije sa pre zásobovanie štátnych ústa-
vov pre chov koní, vojenských jednotiek
a pre zásobovanie oblastí, postihnutých
tohoročnou katastrofálnou neúrodou.

2. Ďalej osobitným výmerom Povere-
níctva výživy nariadilo zpätnú dodávku
mlynských krmív dodávateľom chlebové-
ho obilia pre verejné zásobovanie, a to
tak, že za každých 100 kg chlebového
obilia dostane pestovateľ, resp. dodávateľ
chlebového obilia" 7 kg mlynských krmív
u toho komisionára, ktorému odovzdal
obilie.

3. Nakoľko - ako už bolo vyčíslené -
nie je možné nijakým opatrením dosiah-
nuť toho, aby schodok potrebných krmív
bol krytý z domácej produkcie. Povere-
níctvo výživy učinilo všetky opatrenia na
zabezpečenie dovozu krmív zo zahrani-
čia. Tento nákup naráža však na značné
ťažkosti, jednak pre nedostatok potreb-
ných devíz, jednak tým, že cena jaderných
krmív na zahraničnom trhu je až o Kčs
500- a objemných krmív až o Kčs 300. -
vyššia ako cena uvedených krmív z do-
mácej úrody. Povereníctvo výživy povo-
lilo doteraz obchodným firmám a doporu-
čilo Ministerstvo zahraničného obchodu
schválenie dovozu 3. 400 vagónov pokru-
tín, 1. 900 vagónov kukurice, 100 vagónov
bôbu, 200 vagónov pšenice-špaldy, 100
vagónov ľadníku šošovicového, 200 va-
gónov ryžovej kŕmnej múky, 200 vagónov
mäsovej múčky, 3. 000 vagónov slamy a
500 vagónov sena.

Na úhradu uvedeného dovozu je potreb-
né intervenovať z verejných prostriedkov
na cenovú diferenciu sumou Kčs 250 mi-
liónov.

Z uvedených Povereníctvom výživy
schválených dovozov došlo doteraz na
územie Slovenska 750 vagónov slamy,
z ktorej bolo už 300 vagónov uvoľnených
roľníkom na racionálnejšie využitie zele-
ného krmiva. Vojsku bolo pridelených
350 vagónov a 100 vagónov je skladova-
ných na zimné obdobie.

Z jaderných krmív došlo už 545 vagónov
pokrutín a 135 vagónov pokrutín je na
ceste.

Z kukurice je doteraz fixne zakúpených
450 vagónov.

K uvedenému plánovanému a Povere-
níctvom výživy schválenému dovozu tre-
ba ešte pripočítať dovoz 20. 000 vagónov
krmív z SSSR. Výška participácie Sloven-
ska z tohto dovozu sa práve dojednáva
s Ministerstvom výživy v Prahe.

Distribúciu krmív upravilo Povereníc-
tvo výživy vyhláškou č. 621/1947 Úr. v.
Touto vyhláškou bola pri Povereníctve
výživy zriadená Ústredná krmovinárska
komisia, skladajúca sa zo zástupcov Po-
vereníctva výživy, Povereníctva pôdo-
hospodárstva a pozemkovej reformy, Jed-
notného sväzu slov. roľníkov. Obilnej
spoločnosti pre Slovensko, Mliekárskeho
ústredia, Slododu a Lesníckej a drevár-
skej ústredne. Podobne pri úradoch ONV
boly zriadené okresné krmovinárske ko-
misie, skladajúce sa zo zástupcov úradov
ONV, štátnych agronómov, zástupcov
okresných sdružení JSSR, lesníckych re-
ferentov ONV, zástupcov mliekární a ur-
čených komisionárov, ako distributérov
krmív. Úlohou Ústrednej krmovinárskej
komisie je uskutočňovať rozdelenie kr-
mív, ktoré sú Povereníctvu výživy k dis-
pozícii čo najhospodárnejšie a najspra-
vodlivejšie. Úlohou okresných krmovinár-
skych komisií je rozdeľovanie Povereníc-
tvom výživy uvoľnených krmív pre okre-
sy, ďalej podávanie zpráv o úrode krmív
a o prípadných nedostatkoch alebo pre-
bytkoch jednotlivých druhov krmív v
okresoch. Prideľovanie krmív bude sa
diať v rámci platných predpisov podľa
tejto zásady:

1. Okresom, postihnutým tohoročnou
katastrofálnou neúrodou.

2. Chovateľom kráv, ktorí riadne plnia
predpísanú povinnú dodávku mlieka, ce-
stou mliekární.



3. Nepoľnohospodárskym držiteľom oší-
paných, t. j. robotníkom a úradníkom
priemyselných podnikov, cestou úradov
ONV.

Všetky uvedené opatrenia nestačia
však na zaokrytie chýbajúcich množstiev
krmív, preto Povereníctvo výživy vyhláš-
kou č. 682/1947 Úr. v. nariadilo povinné
sosbieranie zemiakovej vňati na použitie
v stave sušenom alebo silážovanom na
kŕmenie hovädzieho dobytka. Uvedenou
vyhláškou bolo tiež zakázané ponechanie
vňati zemiakovej na poli a tiež jej zaora-
nie a pálenie. Obdobne Povereníctvo vý-
živy vydalo vyhlášku č. 681/1947 Úr. v.
o povinnom sosbieraní kukuričnej slamy
(korovia), tiež na kŕmenie hospodárskych
zvierat. Na silážovanie zemiakovej vňatí
a kukuričnej slamy uvoľní Povereníctvo
výživy 100 vagónov melasy. Okrem toho
bolo nariadené povinné zaobstaranie si
náhradných krmív pre chov oviec, a to
sberom lístia stromov, menovite vŕby,
brezy, rakyty a jaseňa. Ďalej bol úradom
ONV a okresným organizáciám JSSR na-
riadený povinný sber žaluďov, bukvíc a
gaštanov pre kŕmenie ošípaných.

Okrem toho Povereníctvo výživy naria-
dilo úradom ONV, aby po dohode s piliar-
skými podnikmi vo svojom obvode zabez-
pečily prebytočné piliny, ktoré sa použí-
vajú ako náhr. stelivo. Ďalej majú ONV
organizovať sbieranie lístia stromov, ma-
chu, z lúk a odpadku zemiakovej vňati na
použitie ako náhradného steliva. Sväz
hosp. družstiev a verejných obilných skla-
díšť v Bratislave vyjednáva možnosť do-
dávky rašeliny zo zemí českých ako ná-
hrady za stelivo.

Zelenina.
Podľa dvojročného plánu osevná plocha

zeleniny na Slovensku bola určená na
12. 464 ha. Podľa tohoto plánu osevná plo-
cha bola rozvrhnutá podľa povahy kraja
na jednotlivé okresy tak, že osevný plán
bol splnený. Pre výkup plánovaného
množstva zeleniny Povereníctvo výživy
stanovilo vykupovačov, ktorým bola ulo-
žená povinnosť vykúpiť všetku, na pláno-
vacích plochách dopestovanú a ponúknu-
tú zeleninu. Úroda zeleniny, vzhľadom na
tohoročné klimatické podmienky, je slabo
priemerná. V jarných mesiacoch vyskytly

sa prebytky v šaláte, v šalátových uhor-
kách a kalerábe. Prebytočné množstvo
bolo jednak vyvezené do Rakúska, jed-
nak premiestnené do českých krajín, a to
v celkovom množstve cca 860 vagónov,
včítane všetkých druhov zeleniny. Kon-
zervárne majú v pláne skonzervovať
1. 650 vag. rôznych druhov zeleniny. V dô-
sledku stáleho sucha prejavuje sa nedo-
statok rajčín, a tiež ostatnej jesennej ze-
leniny, najmä kapusty.

Zemiaky.
Úroda ranných zemiakov ukazovala sa

na Slovensku sľubná. Výnos je však vply-
vom sucha podstatne nižší, ako sa predpo-
kladalo, pričom však potreba ranných ze-
miakov bola krytá bez akýchkoľvek po-
rúch. S úrodou jesenných zemiakov mož-
no počítať iba ako s podpriemernou, tiež
následkom dlhotrvajúceho sucha. Zásobo-
vacia správa na Slovensku bola preto nú-
tená zaviesť aj toho roku obhospodarova-
nie zemiakov s povinnou dodávkou pre
verejné zásobovanie v okresoch so zvý-
šenou produkciou. I napriek tomu bude
však treba prisunúť na Slovensku na kry-
tie potreby jesenného a jarného obdobia
cca 2. 000 vagónov jedlých zemiakov.

Strukoviny a olejnaté semená.
Úroda strukovín bola na Slovensku

priemerná a predpokladaný výkup v množ-
stve cca 500 vagónov postačí na zaokrytie
potreby. Úroda olej. semien je proti lan-
skému roku priaznivejšia a dá sa očaká-
vať výkup cca 450 vagónov.

Ovocie.
Obhospodarovanie ovocia z úrody roku

1947 prebieha na Slovensku plynulo. Pri
odbyte sa ukazovaly ťažkosti len s úro-
dou ranných čerešní, ale tieto ťažkosti sa
odstránily premiestnením 100 vagónov do
českých krajín. Úroda marhúľ bola na
Slovensku priemerná a do českých kra-
jín sa premiestnilo 150 vagónov. Úroda
ostatného jesenného ovocia sa bude môcť
bez ťažkostí umiestiť na Slovensku. Záso-
bovanie stolovým hroznom viazne pre ne-
primerané ceny pre producenta (13. -Kčs
za 1 kg). Úroda lesných plodín, zvlášť ma-
lín (mimo čučoriedok) bola na Slovensku
pre veľké suchá podpriemerná. Sber les-
ných plodín sa nemohol dokonale rozvi-



núť pre zákaz vstupu do lesov a pre ne-
dostatok pracovných síl. Továrenské pod-
niky na spracovanie ovocia sa zdokona-
ľujú veľmi rýchle. Väčšina by potrebova-
la finančnú pomoc. Evidenčná kancelária
pri Povereníctve výživy robí akciu propa-
govania konzumu ovocia tlačou, letákmi,
rozhlasom, plagátmi, kinoreklamami a
pod.

Zásobovanie článkami živočíšneho
pôvodu.

S vylíčenou situáciou v zásobovaní
chlebovým obilím a krmivami na Sloven-
sku úzko súvisí aj zásobovanie živočíš-
nymi produktami, najmä mäsom, mliekom
a tukmi.

Mäso.
Zásobovanie mäsom je ovlivnené pre-

dovšetkým katastrofálnou situáciou v ú-
rode krmív. Už vlaňajšia neúroda krmív
ovplyvnila na Slovensku ponuku hoväd-
zieho dobytka v jarných mesiacoch. Zvý-
šenú ponuku nebolo možno skonzumovať
na Slovensku, takže prebytky sa umiesťo-
valy, ako známo, v českých krajinách. Po
odčerpaní prebytkov ponuka hovädzieho
dobytka v apríli a máji klesla, lebo cho-
vatelia očakávali, že blížiacou sa možnos-
ťou kŕmenia zeleným krmivom, alebo
pasením, budú môcť prezimenované stavy
dobytka udržať, zlepšiť ich kondíciu a pri-
chovať ďalšie telce na zvýšenie stavu
podľa plánu. Predpoklady pre dobrú úrodu
krmív sa však v máji nedostavily, takže
ponuka hov. dobytka začala zase stúpať
a v ďalších mesiacoch, v dôsledku už zrej-
mých výhľadov na veľmi slabú úrodu kr-
mív a zlý stav pasienkov stúpla ešte viac.

Dokonca marca sa vykúpilo 40. 482 ku-
sov hovädzieho dobytka, v čoho bolo pre-
miestené do českých krajín 23. 175 kusov.
V apríli bol výkup 8. 370 kusov, kedy pre-
miesťovanie bolo skončené. V júli stúpol
výkup na 16. 663 kusov. Do konca augus-
ta bolo celkove vykúpené 107. 321 kusov.
V júli a v auguste sa premiestilo do čes-
kých krajín ďalších 264 kusov hovädzieho
dobytka. V septembri bude definitívne
dojednaný plán a tiež podmienky pre-
miestovania hov. dobytka do konca bež-
ného roku. Do konca júla bolo okrem toho
vykúpené 37. 399 ošípaných, 87. 270 teliec,
a 12. 306 oviec a jahniat. Z toho bolo pre-

miestené do českých krajín 3. 312 teliat,
a 9. 511 jahniat a oviec.

Prepočítané na mäso bolo do konca júla-
skonzumované na Slovensku 13, 500. 000
kg hovädzieho, 3, 700. 000 kg bravčového,
5, 052. 000 kg teľacieho a 19. 904 kg ovčieho
mäsa, teda spolu 20, 271. 904 kg mäsa. Pre-
počítané na jedného obyvateľa znamená
to mesačnú priemernú dávku 850g, mimo
konzumu z domácich zakáľačiek. Pri po-
rovnaní s priemernou dávkou v českých
krajinách 1. 600 g, to znamená temer len,
polovičnú dávku. Pri dotovaní konzumu
týmito množstvami neboly na Slovensku,
sťažnosti na zásobovanie, okrem mesta,
Bratislavy v apríli, pretože tu v dôsledku"
uvedeného poklesu ponuky nebol konzum
úplne saturovaný.

Katastrofálna situácia v úrode krmív
stavia zásobovaciu správu pred ťažké a
zodpovedné úkoly a dáva zlé perspektí-
vy do budúcnosti. Zvýšenou ponukou po-
klesne stav dobytka, takže na budúci rok
nebude možno odčerpať percentuálne také
isté množstvo a okrem toho, ak sa vy-
hliadky na úrodu krmív zlepšia, budú cho-
vatelia početné úbytky dosadzovať zvý-
šením prisádzaním teliat. Okrem toho
kvalita odčerpať sa majúceho počtu do-
bytka sa katastrofálne zhoršila, takže prie-
merná výťažnosť z jedného zabíjaného
kusa je 175 kg, hoci vo februári bola
270 kg.

Ostáva problémom, akým spôsobom
ponúkané prebytky odčerpať a uchovať
ich na budúci rok, kedy ponuka klesne.
Teoretický sú tu dané štyri možnosti:
1. skladovaním v chladiarňach a mraziar-
ňach, 2. výrobou konzerv, 3. výrobou ú-
denín a 4. skladovaním (solením) u výrob-
cov. Pokiaľ ide o jednotlivé možnosti, tre-
ba uviesť toto:

ad 1. Na Slovensku chladiarní a mra-
ziarní niet, takže táto možnosť zatiaľ ne-
prichádza do úvahy. Neprichádza do úva-
hy ani možnosť uskladnenia v chladiar-
ňach a mraziarňach v českých krajinách,
nakoľko i tu sú priestory veľmi malé a
ani zďaleka nestačia pre potrebu v čes-
kých krajinách. Okrem toho pre uskladne-
nie týmto spôsobom prichádza do úvahy
len kvalitné mäso, ktoré z teraz ponúka-
ného dobytka vôbec neprichádza do úva-
hy.



ad 2. Povereníctvo výživy nariadilo
podnikom, prichádzajúcim do úvahy, za-
konzervovanie najvyššieho množstva mä-
sa, zodpovedajúceho možnostiam výroby
plechových obalov, konkrétne 400. 000 ku-
sov jedno-kilogramových konzerv a
630. 000 kusov pol-kilogramových kon-
zerv. Na toto množstvo bude treba asi
5. 500 kusov dobytka. Ak budú možnosti
dodať viacej obalov, bude sa môcť vyro-
biť spolu 1, 880. 000 kg konzerv, čo zodpo-
vedá množstvu 13. 600 kusov dobytka.

V rámci zabezpečenia plechových oba-
lov živočíšnemu sektoru pripadlo však,
ako som už spomenul, len 24 vagónov ple-
chu na konzervovanie, a to nielen na
konzervovanie mäsa, ale aj na výrobu
hydinových a rybacích konzerv. Za pred-
pokladu plného využitia kapacity podni-
kov do konca bežného roku bolo by mož-
né spracovať na konzervy cca l5. 000 ku-
sov hov. dobytka k čomu však bezpod-
mienečne treba zabezpečiť ďalších 35 va-
gónov plechu.

ad 3-4. Povereníctvo výživy, aby mohlo
zabezpečiť rozsah možnosti utvorenia zá-
sob týmto spôsobom, vyzvalo živnosten-
ské spoločenstvá, aby oznámily, koľko ich
členovia mäsiari a údenári budú môcť
uskladniť mäsa a koľko vyrobiť údenín.
Zprávy od všetkých živn. spoločenstiev
ešte nedošly. Podľa došlých zpráv mäsia-
ri a údenári môžu uskladniť zasolením
109. 000 kg mäsa a vyrobiť a skladovať
3. 000 kusov 500. 000 kg údenín.

Pokiaľ ide o výrobu údenín, prídu do
úvahy len údeniny s minimálnym obsa-
hom 50% bravčového mäsa. Tieto sa mô-
žu začať vyrábať najskôr v novembri. Pri
tejto akcii bude rozhodujúca možnosť
skladovania a ošetrovania i mimo prevo-
dzovne mäsiarov a údenárov. Bude sa u-
važovoť o prenajatí vhodných miestností.
S takýmto uskladnením mimo prevodzov-
ne vzniknú však vyššie náklady, ktoré
budú musieť byť hradené z verejných
prostriedkov, alebo budú musieť byť za-
kalkulované do ceny. Všetky ošípané,
ktoré v tejto dobe možno vykúpiť, použijú
sa na túto akciu.

Pokiaľ ide o skladovanie mäsa solením
podľa došlých zpráv živn. spol. možno
týmto spôsobom uskladniť 1. 460 kusov,
t. j. asi 109. 000 kg mäsa. Množstvo mäsa,

ktoré týmto spôsobom možno uskladniť
je určené veľkosťou chladiarní, ktoré mä-
siarske podniky majú. Tieto chladiarne sú
veľmi skromné pre množstvo mäsa, ktoré
sa dá týmto spôsobom uskladniť, je po-
merne malé. Okrem toho mäso, ktoré sa
môže takto skladovať, musí byť kvalitné,
takže jeho výber z celkove zlého do-
bytka bude veľmi ťažký. Povereníctvo vý-
živy po presnom zistení množstva, ktoré
bude môcť byť skladované, nariadi ho
skladovať. Vyššie náklady s týmto spoje-
né budú musieť byť hradené z verejných
prostriedkov.

Povereníctvo výživy v snahe urobiť
potrebné opatrenia na odčerpanie ponú-
kaných prebytkov hov. dobytka, nariadilo
ONV a okresným sdruženiam JSSR zistiť,
aké množstvo hov. dobytka bude do kon-
ca roku 1947 ponúknuté na predaj. Všetky
ONV však dosiaľ zprávy nepodaly (zprá-
vy nedošly z 20 okresov). Z tých okresov,
z ktorých zprávy sú zistené, bude treba
odčerpať 90. 000 kusov dobytka. Ako bolo
vyššie povedané, bolo vykúpené 107. 321
kusov. Do konca roka ponúka sa 100. 000
s pripočítaním kusov z okresov, z ktorých
zprávy nedošly, takže za rok 1947 sa vy-
kúpi asi 270. 000 kusov. K tomuto množ-
stvu treba však pripočítať cca 5. 000 ku-
sov zabitých na čierno (z toho najväčšie
množstvo bolo do konca marca). Od 1. ap-
ríla zabíjanie na čierno v dôsledku ceno-
vej intervencie prestalo.

Do konca roku 1947 sa teda odčerpá zo
stavu 1, 011. 868 kusov 212. 000 kusov. K
tomu ešte treba pripočítať množstvo do-
bytka, o ktoré bolo pri výmene obyvateľ-
stva z Maďarska menej dovezené, ako vy-
vezené. Spolu tento úbytok reprezentuje
množstvo 218. 000 kusov, čo je 21%. Nor-
málne zo stavu možno však odčerpať naj-
viac 18%, čim sa pri sostavovaní plánu v
pôdohospodárstve aj počítalo, avšak za
predpokladu, že toto odčerpanie bude na-
hradené prisadením teliat. V dôsledku
spomenutej situácie v krmovinách chova-
telia tohto roku temer žiadne telce nepri-
chovávali. Odčerpané množstvo sa teda
prejaví ako úbytok. Z množstva 100. 000
kusov, ktoré treba do konca roku ešte od-
čerpať, použije sa na domáce normálne
zásobovanie 50. 000 kusov na výrobu úde-
nín, konzerv a skladovanie. Na solenie,



za predpokladu, že sa zvýši prídel obalov
použije sa 20. 000 kusov. Prebytok, ktorý
nebude možno umiestiť na Slovensku, bu-
de teda 30. 000. Tento prebytok sa umiesti
v českých krajinách.

Pokiaľ ide o stav ošípaných, zazname-
ná snáď len menšie výkyvy, pravdepo-
dobne nadol. Povereníctvo výživy, pokiaľ
stačí prídel z domáceho výkupu, a z do-
vezených krmovín, bude forsírovať smluv-
ný vykŕm ošípaných, ktorý sa použije na
verejné zásobovanie. Možnosť zabíjania
ošípaných podnikmi sa obmedzí na zabí-
janie len tých ošípaných, ktoré si podni-
ky samy vykŕmia, alebo pokiaľ si ich dajú
vykŕmiť vo mzde. Doterajšie volné naku-
povanie podniky zneuživaly. Svoje opráv-
nenia podniky prenechávaly mäsiarom,
ktorí s vykúpenými ošípanými zásobova-
li čierny trh a sťažovali kontrolu prísluš-
ným orgánom. Bude treba zintenzívniť
kontrolu čierneho zabíjania u mäsiarov,
lebo čierne zabíjačky zvyšujú čierne ce-
ny, čím sa sťažuje výkup pre verejné zá-
sobovnie.

Mlieko a mliečne výrobky.
Situácia v krmovinách bude mať odraz

aj v produkcii mlieka a jeho sbere na ve-
rejné zásobovanie. Sber mlieka v júli kle-
sol na 2, 300. 000 litrov, oproti 3, 400. 000
litrom v júni. V ďalších mesiacoch bude
sber ďalej klesať. Aby Povereníctvo vý-
živy mohlo použiť ďalších prostriedkov na
udržanie sberu, na úkor vlastnej potreby
chovateľov, bude nutné prispieť chovate-
ľom k cenám mlieka určitou čiastkou
z verejných prostriedkov, ako o tom vlá-
da už rozhodla.

Tuky.
Zásobovanie tukmi pri terajších dáv-

kach (400 gr bravčovej masti alebo 500 gr
margarínu alebo slaniny) zatiaľ nie je na
Slovensku ohrožené, i keď úroda olejnín
na výrobu umelých tukov je slabá. Prá-
ve v týchto dňoch došlo na Slovensko
113 vagónov bravčovej masti z Ameriky.
I možnosti dovozu olejnatých semien sú
uspokojivé, no sú odvislé od možnosti prí-
delu devíz.

Zásoby surovín, potrebných na výrobu
umelých tukov, sú veľmi malé. Bolo by
účelné postarať sa o urýchlené dodávky

väčších množstiev týchto surovín, lebo-
potreba tukov (počet konzumentov nezá-
sobených v tukoch) silne stúpa a na ply-
nulé dodávky surovín zo zahraničia ne-
možno sa spoľahnúť.

Ku dňu 30. VIII. 1947 Slovenské továr-
ne na margarín vykazovaly zásoby
266. 486 kg olejov a 1, 824. 823 kg olejna-
tých semien. K uvedenému dňu bolo na
sklade tiež 460. 486 kg bravčovej masti a
180. 000 kg údenej slaniny.

Vajcia.
Do konca augusta bolo vykúpených

celkove 22, 584. 000 kusov vajec, z čoho
sa spotrebiteľom vydalo 8. 609. 000 kusov.
Na zimné mesiace je uložených 5, 376. 000
kusov a v melanžii 16. 000 kg, t. j. 400. 000
kusov. Nemocnice a veľkospotrebitelia
majú uložených 597. 000 kusov vajec.

Do českých krajín bolo premiestené
6, 814. 000 kusov vajec a 31. 000 kg melan-
že.

Zásobovanie priemyselnými článkami
výživy.

Pokiaľ ide o zásobovanie priemysel-
nými článkami výživy na Slovenska,
uvádzam na prvom mieste situáciu
v cukre.

Cukor.
V kampani 1946/47 vyrobily slovenské

cukrovary 4. 058 vagónov bieleho cukru.
Toto množstvo krylo slovenskú potrebu
len asi zo 60%. Preto Povereníctvo
výživy požiadalo o dodanie 3. 142 va-
gónov bieleho cukru z českých krajín,
takže sa celkové množstvo, ktoré Pove-
reníctvu bolo k dispozícii na zásobovanie
obyvateľstva a na priemyselné a živno-
stenské spracovanie, zvýšilo na 7. 200
vagónov. Od októbra m. r. do konca
augusta t. r. vydalo sa z tejto zásoby
6. 778 vagónov. Terajšia zásoba činí 422
vagónov cukru.

Repa.
Slovenské cukrovary a družstevné lie-

hovary zakontrahovaly tohto roku na
cukrovku spolu 30. 000 ha pôdy. Hospo-
dársky plán Povereníctva pôdohospodár-
stva a pozemkovej reformy určil pre
tento rok cukrovku osiať 40. 000 ha pôdy.
Tento plán sa splnil na 75%. Ako je vše-



obecne známo, bolo počasie pre vývin
repy už od jari veľmi nepriaznivé a
okrem toho vyskytli sa rôzni škodcovia
repy v takom množstve, že sa musela
pomerne veľká plocha obsiata cukrov-
kou, zaorať a znova obsiať. Plocha, ktorá
nebola znovu cukrovkou obsiata, odha-
duje sa na 5—10% pôvodne obsiatej plo-
chy. Napriek týmto nepriaznivým vply-
vom a pri výdatnejších dažďoch dala by
sa očakávať úroda repy tohto roku
v množstve asi 45. 000 vagónov. Toho
času reálny odhad úrody cukrovky nie
je možné podať. Predpokladá sa že po
ponechaní dorábateľom repy na kŕmenie
dodá sa do cukrovarov na spracovanie
pre cukor asi 30. 000 vagónov repy.
Z tohto množstva vyrobilo by sa pri cu-
kornatosti 14% asi 4. 200 vagónov bieleho
cukru, takže by Slovensku chýbalo na
zaokrytie jeho potreby pri dávkach
1200 gramov na osobu a mesiac a pri
doterajšom dotovaní podnikov potravi-
nárskeho priemyslu (najmä cukrovinkár-
skeho a čokoládovníckeho priemyslu a
ovocie spracujúcich podnikov) 3. 200 va-
gónov cukru.

Cukríky.
Od januára do konca augusta t. r. vy-

dalo sa konzumentom na Slovensku pri
mesačnej dávke na osobu 100 gramov
285 vagónov cukroviniek. Z úsporných
dôvodov v cukre bol na mesiac august
prídel cukríkov zastavený. Dokonca t. r.
mieni Povereníctvo výživy zabezpečiť
pre každého spotrebiteľa 400 gramov cu-
kroviniek. Okrem toho k Vianociam chce
každej rodine vydať jednu pol kilovú
vianočnú kolekciu alebo 1/2 kg vianoč-
ných saloniek.

Čokoláda.
Čokoláda sa t. r. vydávala spotrebite-

ľom do 20 rokov v štyroch zásobovacích
obdobiach, a to v 24, 26, 27 a 29 záso-
bovacom období v dávke 100 gramov na
jedno zásobovacie obdobie. Do konca
roku tým istým spotrebiteľom mieni Po-
vereníctvo výživy vydať dvakrát prídel
čokolády v dávke 100 gramov, a to
v októbri a decembri. Výroba cukrovi-
niek a čokolády je odvislá v prvom rade
od hlavnej suroviny cukru, ktorého, ako
som už uviedol, bude na Slovensku ne-
dostatok. Situáciu bude možné zlepšiť
dodávkami cukru z českých krajín.

Pivo.
O slovenskom pivovarníctve sa hovorí

ako o jednom z najúspešnejších priemy-
slov potravinárskeho sektoru, ktorý
v posledných desiatich rokov prekonal
ojedinelý vzostup v celej Európe. Tieto
náhľady treba považovať za správne,
veď výroba a výstavba slovenských pi-
vovarov sa za týchto 10 rokov zoštvor-
násobily a pivovary úspešne splňujú
dvojročný plán. Pre rok 1947 bola
dvojročnom plánom stanovená výroba
1. 000000 hl piva. Povereníctvo výživy
spolu s činiteľmi slovenského pivovar-
níctva upozorňovali, že toto množstvo
nemôže kryť spotrebu a navrhovali ur-
čenie výrobného programu na 1. 300000
hl. Toto stanovisko sa ukázalo správne.
Spotreba piva na Slovensku bola tak vy-
soká, že v prvom polroku 1947 si vyžia-
dala stupňovanie výroby a pivovary
v tomto oolroku splnily plán na 132%.
Dá sa očakávať, že výroba piva na Slo-
vensku v tomto roku vysoko prekročí
stanovené množstvo 1000000 hl. Vý-
robná kapacita slovenských pivovarov
dosiahne no investičných prácach, ktoré
budú ukončené behom októbra t. r.,
1, 500 000 hl.

Podľa dohody s Ministerstvom výživy
Ústredná plánovacia komisia zvýšila vý-
robný plán slovenským pivovarom pre
rok 1948 na 1 300 000 hl. Na podklade ro-
kovaní so surovinovou komisiou sú pre
splnenie tejto úlohy potrebné tieto hlav-
né suroviny: jačmeň 2400 vagónov, čier-
ne uhlie 11. 500 vagónov, hnedé uhlie
1. 360 vagónov, chmeľ 28 vagónov.

Víno.
Podľa súhrnných výsledkov bolo v r.

1946 na Slovensku 11. 628 ha vinohradov,
z ktorých sa sobrala úroda. Priemerná
úroda stolných druhov hrozna na 1 ha
bola 63 a a druhov m lisovanie 71 q na
1 ha. Priemerne na 1 ha vinohradov vy-
produkovalo sa 36. 36 hl. vína. Z celko-
vej úrody hrozna použilo sa 117. 420 q
y stave nespracovanom a 701. 016 q na
lisovanie. V r. 1946 sa na Slovensku vy-
robilo celkom 422. 791 hl vína. V r. 1945
sa vyrobilo 195. 963 hl vína. Úrodu vína
v r. 1946 možno považovať za rekordnú,
pretože od r. 1920, od kedy sa úroda zi-
sťuje štatisticky, nevyrobilo sa také
množstvo.



Výkup vína z minuloročnej úrody bol
viazaný na povolenie Povereníctva vý-
živy a k výkupu bolo pripustených 162
veľkoobchodníkov vínom, ktorí vykú-
pili spolu 1. 920 vagónov vína. Hostinskí
a výčapníci vykúpili na povolenie Pove-
reníctva výživy 75 vagónov vína. Veľko-
obchod vínom odpredal na slovenskom
trhu 810 vagónov a do českých krajín,
v smysle dohody zo dňa 2. augusta m. r.
medzi Ministerstvom výživy a Povere-
níctvom výživy, bolo premiestené 1. 030
vagónov vína. Terajšie zásoby vína zo
slovenskej úrody spolu s dovezenými vi-
nami z cudziny sú cca 300 vagónov. Pri
predaji vína pod viechou bolo vyčapo-
vané 105 vagónov vína.

Výkup vína a hrozna na lisovanie
z tohoročnej úrody bude sa vykonávať
na povolenie Povereníctva výživy. Pred-
pokladá sa, že z tohoročnej úrody, ktorá
sa odhaduje o 30—40% menšia proti mi-
nulému roku, premiesti sa do českých
krajín cca 500 vagónov vína.

Liehoviny.
Výroba liehovín a likérov pohybovala

sa v rámci pevných prídelov pitného
liehu. Celkove t. r. bolo pridelené výrob-
com liehovín na Slovensku cca 6, 300. 000
hl liehu. Od mája t. r. prejavila sa na
trhu stagnácia, ktorá pokračovala aj
v letných mesiacoch a je citeľná ešte aj
teraz.

Výkup ovocia na pálenie t. r. bol slabší
ako minulého roku, ale napriek tomu dá
sa očakávať, že živnostenské produkčné
liehovary vypália cca 350. 000 hl liehu.
Výroba sladkých liehovín od 1. júna t. r.
na Slovensku je úplne zastavená, z úspor-
ných dôvodov v cukre. Predpokladá sa,
že na túto výrobu sa cukor pridelí až
z novej kampane.

Ovocné výrobky.
Ovocie spracujúci priemysel sa zú-

častnil na výkupe ovocia z tohoročnej
úrody, odhadnutej na 12. 000 vagónov,
podielom 1. 350 vagónov, pričom zvýšenú
pozornosť venoval jablkám, čerešniam,
marhuliam a slivkám.

Výkup ovocia sa vykonáva v tomto
sektore s ohľadom na predpokladaný ne-
dostatok priemyselného cukru v budú-
com roku a preto sa nemohol splniť oča-
kávaný výkup 2. 000—2. 500 vagónov prie-

myselného ovocia na výrobu marmelády,
lekvárov, kompótov, ovocných štiav a
vín. Treba pripomenúť, že nedostatok
cukru zapríčinil vznik prebytkov pulp a
polotovarov z ovocia z úrody 194%
v množstve 350 vagónov, takže investí-
cie na nákup ovocných surovín z toho-
ročnej úrody musely podniky obmedziť
na podnormálnu mieru. Nepestované
ovocie, najmä lesné plodiny, nebolo
možné sosbierať tak, ako by si to bola
ich úroda vyžadovala, nakoľko sa uplat-
nil v dobe sberu zákaz vstupu do lesov.
Napriek tomu sa sosbieralo asi 20 va-
gónov malín, 90 vagónov čučoriedok, a
70 vagónov černíc, na spracovanie do
ovocných štiav, poťažne ovocných vín.

Odbyt ovocných výrobkov, najmä
marmelád a jam bol v prvej polovici ro-
ku plynulý, v druhej polovici roku sa
proti očalkávaniu zvýšil, čo je zjav dosť
nezvyklý. Príčinu treba hľadať u konzu-
mentov, ktorí si chcú zadovážiť marme-
lády a iné ovocné výrobky ako výdatné
požívatiny na doplnenie, prípadne sníže-
ných prídelov chlebovín a tukov. S Ohla-
dom na túto situáciu bude pravdepo-
dobne nutné podrobiť marmeládu, ktorá
sa stáva článkom dennej potreby v naj-
kratšom čase všeobecnej distribúcie
v lístkovom systéme.

Slad.
Povereníctvo výživy, spolu s Ochran-

ným sväzom pivovarov, účinne zasiahlo
k zabezpečeniu surovín, menovite jač-
meňa. Treba vyzdvihnúť, že celý čsl.
export 1. 200 vagónov sladu v r. 1946/47
bolo kryté zo slovenského jačmeňa.

UNRRA tovary.
Ryžu, čaj. ovocné jamy, marmelády

a šťavy, kakaové boby kakaové maslo
a koreniny rôzneho druhu dodané
UNRROU, ktoré evidovalo a rozdelovalo
Povereníctvo výživy jednak okresným
distributérom a výrobcom cukroviniek a
čokolády sú, až na malé zásoby, už vše-
tky poprideľované.

Dovozný plán.
S ohľadom na túto situáciu v obilni-

nách, krmovinách a iných článkoch vý-
živy obyvateľstva na Slovensku navrhlo
Povereníctvo výživy v dovoznom a vý-
voznom pláne pre rok 1948 dovoz
týchto najnutnejších artiklov:



pšenica
kukurica
ostatné obilie
hrach
šošovica
ostatné s t r u k o v i n y . . . .
ryža

... 250. 000 ton v hodnote

. . . 29 . 000

... 2. 000

.. . 1. 000

. . . 5 0 0
... 3. 300
... 10. 000

1, 500, 000. 000. —
201. 300. 000. —

15, 020. 000. —
6, 000. 000. —
3, 500. 000. —

20, 560. 000. --
120. 000. 000. —

To je pravda, len výsek navrhovaného
dovozu a netýka sa dovozu koloniálu,
dovozu nápojov a ostatných artiklov,
ktoré sú potrebné pre spotrebu alebo po-

travinársky priemysel.
Ďalej Povereníctvo výživy navrhlo

doviezť krmoviny v týchto množstvách
a v tejto hodnote:

seno, slama
mäsová m ú č k a . . . .
pokrutiny

46. 600 ton v hodnote
3. 000 „

30. 970 ,
V sektore živočíšnom sa nvrhuje do- viesť na Slovensko:
hovädzí dobytok 4. 000 kusov hodnote
ošípané
h y d i n a . . . .
maslo
slanina a bravč. m a s ť . . .
ryby
ostatné potraviny

. 2. 400 „
225 ton

2. 000 „
5. 0 0 0 ,
2. 150
1. 711. .

118368000 —
17000000

208, 981. 000. —

30, 000. 000 —
96, 000. 000. —

9, 000. 000 —
148, 000. 000 —
232 500 000 —

30, 200. 000. —
100, 360. 000. —

Schválenie navrhovaného dovozu, kto-
rý sleduje jednak zabezpečenie normál-
nej výživy obyvateľstva v budúcom ro-
ku a udržanie dnešného stavu dobytka
na Slovensku, závisí jednak od dovoz-
ných možností z cudziny a od celkového
dovozného a vývozného plánu celej
ČSR. Menovite bude však závisieť na
tom, koľko bude môcť ČSR vyvážať a
či bude môcť vývoz uhradiť dovoz.

Distribučný systém.
Ako som už mal príležitosť viackrát na

to poukázať, kupovanie a predaj vše-
tkých jedlých múk, cukru a iných racio-
novaných potravín, ktoré v jednotlivých
zásobovacích obdobiach určí Povere-
níctvo výživy je od 10. decembra 1945
aj na Slovensku len na ústrižky alebo
zvláštne ústrižky odberných lístkov.

Na Slovensku boly zavedené 4 druhy
odberných lístkov a to: 1. odberné lístky
na múku, alebo chlieb, 2. odberné lístky
na cukor a rôzne potraviny, 3. odberné
lístky na tuky a 4. dodatkové lístky pre
veľmi ťažko pracujúcich T 4 a ťažko pra-
cujúcich P 3 II.

Štátna zásobovacia správa zaručuje
takto konzumentovi vyhláškami stano-
vené dávky potravín v každom zásobo-
vacom období a to tak múky, chleba,
cukru, tukov ako aj ostatných potravín,
prideľovaných v jednotlivých zásobova-
cích obdobiach a spotrebitelia nie sú

u týchto potravín odkázaní na nákupy na
čiernom trhu.
Počet spotrebiteľov a samozásobiteľov.

Od 20. zásobovacieho obdobia v rámci
sjednotenia predpisov s českými krajina-
mi boly zavedené 4 kategórie osôb po-
dľa vekových hraníc a to: 1. do 6 rokov,
2. od 6—12 rokov, 3. od 12—20 rokov a
4. od 20 rokov vyššie.

Počet spotrebiteľov odoberajúcich (po-
dľa vyúčtovania v 27. zásobovacom ob-
dobí) odberné lístky na c u k o r a rôzne
potraviny činil:
do 6 rokov — lístok 1/D — 427. 775
6—12 rokov — lístok 1/Š — 370. 853

12—20 rokov — lístok 1/M — 511. 795
nad 20 rokov — lístok 1/V — 2. 071. 108.

Celkový počet obyvateľov, odoberajú-
cich odberné lístky na cukor a rôzne po-
traviny bol 3. 381. 531.

Počet spotrebiteľov odoberajúcich (po-
dľa vyúčtovania v 27. zásobovacom ob-
dobí) odberné lístky na m ú k u alebo
chlieb činil:
do 6 rokov — lístok 14 — 280. 723
6—12 rokov — lístok 12 A — 240. 829

12—20 rokov — lístok 12 B — 315. 286
nad 20 rokov — lístok 11 — 1. 209. 834

Celkový počet obyvateľov odoberajú-
cich odberné lístky na múku alebo chlieb
činil 2, 046. 692.

Počet samozásobiteľov v m ú k e (po-



dľa vyúčtovania v 27. zásobovacom
období):

do 6 r o k o v . . . . 147. 052
6-12 r o k o v . . . . 130. 024

12—20 r o k o v . . . . 196. 509
nad 20 r o k o v . . . . 861. 274.

Celkový počet samozásobiteľov v mú-
ke činil 1, 334800.

Nakoľko od 20. zásobovacieho obdobia
v rámci sjednotenia boly zavedené lístky
aj na tuky, je počet spotrebiteľov odobe-
rajúcich lístky na t u k y (podľa vyúčto-
vania v 27. zásobovacom období)
1, 420 058.

Počet samozásobiteľov v t u k o c h či-
do 6 rokov 4500 g
od 6—12 rokov 7875 g
od 12—20 rokov 10875 g
nad 20 rokov 9750 g
Tieto základné dávky múky vydávaly

sa na Slovensku oprávneným spotrebi-
teľom včítane do 21. zásobovacieho ob-
dobia. Počínajúc 21. zásobovacím obdo-
bím, t. j. od 6. januára 1947, snížené boly
uvedené dávky chlebovej múky o 1. 125
g (chlieb o 1. 500 g). Toto sníženie bolo
odôvodnené tým, že na Slovensku je od-
ber mäsa voľný a v českých krajinách
možno na niektoré múčne ústrižky alter-
natívne odoberať mäso. Toto opatrenie,
ktoré bolo uskutočnené pre ďalšie sblí-
ženie distribučného systému na Sloven-
sku so systémom v krajinách českých,
snížilo potrebu chlebovej múky na Slo-
vensku v jednom zásobovacom období
okrúhle o 200 vagónov. Súčasne s tý-
mito opatreniami vydalo Povereníctvo
výživy vyhlášku (č. 1313/1946 Or. v. )
o mimoriadnych opatreniach v hospodá-
rení s obilím a mlynskými výrobkami
v hospodárskom roku 1946/1947. Vykoná-
vacími predpismi, vydanými k tejto vy-
hláške, vyradené boly z verejnej distri-
búcie všetky tie domácnosti, o ktorých
sa dalo predpokladať, že sú na určitú
dobu samozásobiteľmi v múke. Takto sa
docielilo, pokiaľ sa táto alternatíva dotý-
kala distribúcie samej — že počet spotre-
biteľov múky ostal až do konca 24. záso-
bovacieho obdobia (mesiac marec 1947)
na číslici 1, 750. 000.

C u k o r : Dávky cukru činily na Slo-
vensku do konca 19. zásobovacieho ob-
dobia na jednu osobu 1 kg v každom zá-
sobovacom období. Od 20. zásobovacieho

ní (podľa vyúčtovania v 27. zásobova-
com období) 1, 993. 602.

Po dohode s Povereníctvom financií -
soľný monopol, bola distribuovaná na
ústrižky odberných lístkov aj soľ a po
dohode s Povereníctvom priemyslu a
obchodu mydlo, mydlové vločky, a to do
28. zásobovacieho obdobia.

Dávky.
M ú k a : Dávky múk (várovej a chle-

bovej) od 18. zásobovacieho obdobia bo-
ly na Slovensku podľa usnesenia vlády
rovnaké ako v českých krajinách a či-
nily na jedno zásobovacie obdobie:

múky alebo 6000 g pečiva alebo chlieb
,, ,, 10500 g ,, ,, ,,

14500 g
„ 13000 g

obdobia boly zvýšené lineárne na 1. 20
kg. V 27. zásobovacom období bol mi-
moriadny prídel cukru 1 kg na osobu na
zaváranie. Inak v celom hospodárskom
roku prebiehalo zásobovanie cukrom
hladko a bez porúch.

T u k y : Dávky tukov (masti, umelej
masti, margarínu, jedlého oleja, slaniny)
boly až do 19. zásobovacieho obdobia na
Slovensku pre nedostatok zásob určova-
né vždy len na každé druhé zásobovacie
obdobie vo výške 200—250 g pre spotre-
biteľov (nesamozásobiteľov) v jednotli-
vých okresoch. Počínajúc 20. zásobova-
cím obdobím, kedy boly zavedené odber-
né lístky na tuky pre všetkých spotre-
biteľov (mimo samozásobiteľov) sa záso-
bovanie tukmi zlepšilo natoľko, že záso-
bovacia správa na Slovensku zaručila
prídel zvýšených dávok tukov, a to 400
g masti alebo oleja, poťažne 500 g sla-
niny alebo margarínu. Počet spotrebite-
ľov tukov bol pohyblivý podľa sezóny
zakálačiek a podľa toho sa zväčšoval aj
prírastok samozásobiteľov.

O s t a t n é p o t r a v i n y : Výška dá-
vok ostatných potravín (cukríky, čoko-
láda, zrnková káva, kakao a pod. ) pokiaľ
boly racionované, bola stanovená vy-
hláškou y každom zásobovacom období
podľa zásob, aké malo Povereníctvo
v tom-ktorom období k dispozícii.

Výška dávok soli 250—500 g na osobu
bola stanovená po dohode s Povere-
níctvom financií a dávka mydla 100 g na
osobu zase po dohode s Povereníctvom
priemyslu a obchodu.



Bodová sústava.
Z UNRRA — potravín obhospodaro-

valo Povereníctvo výživy len balíky
Anny Food, ktoré boly rozbaľované fir-
mou Lihag, Bratislava a firmou Schawer-
noch, Lipt. Sv. Mikuláš. Po rozbalení
Army Foodov dosiahlo sa z nich 154
druhov rôznych potravných článkov
v rôznych množstvách.

Celkové množstvo Army Foodov do-
šlých na Slovensko činilo 8, 769. 089 kg zi-
stenej váhy, ktoré obsahovaly celkom
439. 505 kartónov, t. j. celkom 876 va-
gónov.

Nakoľko množstvo jednotlivých dru-
hov bolo rozdielne a z niektorých druhov
bolo len niekoľko desaťtisíc kusov a ne-
bolo ich možno distribuovať pre každé-
ho konzumenta tak, aby boly určené
jednotné dávky, zavedený hol od 13. zá-
sobovacieho obdobia bodový systém,
Čím sa dala konzumentom možnosť vy-
brať si UNRRA tovary podľa vydaných
soznamov v smysle vyhlášky čís. 1. 183/
1946 Úr. v., ktorá tvorila základ bodovej
sústavy. Takto sa dalo jedine najpraktic-
kejšie uskutočniť rozdelenie UNRRA to-
varov medzi spotrebiteľov. Body (,, U"
ústrižky) boly a ešte aj sú súčiastkou
odberných lístkov a to tak, že lístok na
cukor a rôzne potraviny obsahoval 16
bodov a lístok na múku alebo chlieb 24
bodov, spolu 40 bodov. Počínajúc 27.
zásobovacím obdobím pre nedostatok
UNRRA tovarov bol počet bodov snížený
tak, že lístok na cukor a rôzne potra-
viny má len 8 bodov a lístok na múku
alebo chlieb 16 bodov, spolu 24 bodov.
Od 31. zásobovacieho obdobia budú od-
berné lístky na potraviny bez bodov („U"
ústrižkov), takže UNRRA tovar už v bo-
dovej sústave distribovaný nebude, lebo
týchto tovarov už niet.

Vzhľadom na to, že sa začiatkom ro-
ku 1947 zvýšila ponuka čerstvého mäsa
na Slovensku, zmenšil sa aj dopyt po
UNRPA mäsitých konzervách. V snahe
odpredať tieto mäsité konzervy ktoré
ostaly ležať v skladoch distributérov,
uvolnilo sa do voľného predaja z bodo-
vej sústavy dňom 3. marca 1947 vy-
hláškou č. 158/1947 Úr. v. 18 druhov mä-
sitých konzerv a dňom 1. mája 1947 vy-
hláškou č. 319/1947 Or. v. 61 druhov mä-
sitých a iných konzerv. Od 31. zásobo-
vacieho obdobia, t. j. od 1. októbra 1947

budú uvoľnené aj ostatné UNRRA tovary
do voľného predaja, keďže bodový sy-
stém, bude zrušený.

Zo spomínaných už 439. 505 kartónov,
došlých na Slovensko a rozbalených
v bodovej sústave sa rozdistribuovalo
takmer všetko množstvo a zostáva ešte
na sklade len niekoľko tisíc kartónov
rôznych potravín, hlavne menej výdat-
ných, ktoré sa rozpredajú vo voľnom
predaji.

Prilepšovacie dávky.
Ako prilepšovacie dávky zamestnan-

com, zapojeným do pracovného procesu,
boly prideľované na Slovensku tieto po-
traviny: cukor, tuky, cestoviny, múka,
soľ, podľa toho, v akej kategórii bol
pracovníkovi priznaný nárok na odber
prilepšovacích dávok. Až do konca 19.
zásobovacieho obdobia boly tri kategó-
rie, ale od 20. zásobovacieho obdobia
boly zavedené pre pracujúcich len dve
kategórie a súčasne vydané lístky na od-
ber prilepšovacích dávok, a to dodatko-
vé lístky T 4 pre kategóriu veľmi ťažko
pracujúcich a P 3 II pre kategóriu ťažko
pracujúcich.

Dávky v jednotlivých zásobovacích
obdobiach boly stanovené vyhláškami
Povereníctva výživy a činily priemerne
pre I. kategóriu (veľmi ťažko pracujú-
cich): 1000 g tukov, 200 g cukru, 1000 g
cestovín. 1500 g várovej múky. 2625 g
chlebovej múky, alebo 3500 z chleba a
200 g jedlej soli. Pre II. kategóriu (ťažko
pracujúcich) boly stanovené prilepšova-
cie dávky 500 g tukov, 200 g cukru. 500
g cestovín, 750 g várovej múky, 1875 g
chlebovej múky alebo 2500 g chleba a
100 g jedlej soli.

Úhrnom sa pridelilo za jedno zásobo-
vacie obdobie (27. zásobovacie obdobie)
na prilepšovacích dávkach 159. 851 kg tu-
kov. 47. 630 kg cukru, 239. 775 kg várovej
múky 507. 69863 kg chlebovej múky,
159 851 kg cestovín a 31. 970 kg jedlej
soli.

Prilepšovacie dávky boly (podľa vy-
učovania za 27. zásob. obdobie) prizna-
né a vydané pre 238153 robotníkov za
jedno zásobovacie obdobie, a to pre I.
kategóriu (veľmi ťažko pracujúcich
v počte 81. 549 osôb a pre II. kategóriu)
ťažko pracujúcich pre 155. 604 osôb.



Dávky pre tehotné ženy.
Pre tehotné ženy a dojčiace matky

boly na slovenskú počínajúc 20. zásobo-
vacím obdobím (vyhl. PV č. 1706/1946
Úr. v. ), zvýšené dávky potravín o dávku,
stanovenú pre spotrebiteľov vo veku do
6 rokov, vydaním odberných lístkov na
potraviny tejto vekovej skupiny. Te-
hotných žien a dojčiacich matiek, kto-
rým boly tieto zvýšené dávky vydané,
bolo (podľa vyúčtovania z 27. zásobova-
cieho obdobia) spolu 41. 597 osôb.

Spôsob distribúcie.
Všetky racionované potraviny sa di-

stribujú cez 257 okresných (veľko) distri-
butérov, počítajúc do tohto aj družstevné
skupiny Nupod, veľkonákupnú spoloč-
nosť družstiev a ČSD potravné družstvo,
ktorých ustanovilo Povereníctvo výživy
podľa návrhov ONV a komisielného pokra-
čovania. Okresní distributéri distribujú
tovar, pridelený povereníctvom, ďalej na
maloobchodníkov na základe odberných
poukazov, vystavených im úradmi MNV.
Od maloobchodníka ku konzumentovi sa
tovar dostane proti odovzdaniu ústrižku.
Týmto spôsobom distribúcie a povin-
nosťou okresných distributérov a malo-
obchodníkov vyúčtovať s tovarmi im
pridelenými na úradoch ONV a MNV, a
tiež častými kontrolami orgánov ÚHKS
je zaručený riadny chod distribúcie.

Vzhľadom na veľkú neúrodu na Slo-
vensku štátna zásobovacia správa,
v snahe zabezpečiť riadny chod distribú-
cie múk a aj iných potravín, pripravuje
rad opatrení na sprísnenie kontroly celé-
ho distribučného systému. Ako najdôleži-
tejšie z nich uvádzam zavedenie preuka-
zov domácnosti na prijímanie odberných
lístkov na potraviny a odberných opráv-
není na iné články dennej potreby, ktoré
vydávajú úrady MNV pre každú samo-
statnú domácnosť, poťažne pre každého
oprávneného spotrebiteľa. Bude tak zno-
vu evidenčné zachytený každý spotrebi-
teľ a tiež samozásobiteľ na celom Sloven-
sku a súčasne aj všetky zmeny v záso-
bovacom pomere spotrebiteľov, ktoré sa
behom zásobovacích období vyskytnú.

Ako ďalšie sprísnenie distribučného
systému zásobovacia správa na Sloven-
sku dňom 1. októbra 1947 zakazuje vý-
robu a podávanie bieleho pečiva, peče-

ných a varených múčnikov, a to tak
u pekárov, ako aj vo všetkých podni-
koch, ktoré sa zaoberajú po živnostenský
podávaním jedál. Podávanie chleba
v podnikoch je dovolené len na ústrižky
odberných lístkov.

Plnenie dvojročného plánu v priemysle
výživy na Slovensku.

Napokon dovoľujem si uviesť, pokiaľ
ide o zásobovanie na Slovensku, ešte
prehľad o plnení dvojročného plánu
v stavebných a nestavebných investí-
ciách slovenského priemyslu výživy.

Investičný program slovenského prie-
myslu výživy činí v r. 1947 pri staveb-
ných investíciách okrúhle 265 mil. Kčs,
pri nestavebných 222 mil. Kčs.

Realizácia plánu stavebných investícií
pokračuje uspokojivé pri stavbách prie-
myslu, horšia je situácia pri plnení plánu
stavieb distribučných zariadení. Vše-
obecné ťažkosti v stavebníctve prejavily
sa i tu. Zdĺhavé administratívno-technic-
ké pokračovanie zapríčiňuje často odsun
realizácie plánu. Financovanie stavieb
je v niektorých sektoroch nezabezpečené
a v mliekárstve a pri stavbách distribuč-
ných zariadení je hlavnou prekážkou
pomalého postupu investičnej činnosti.

V jednotlivých odvetviach priemyslu
výživy javí sa situácia takto:

Cukrovary.
Celková investičná kvóta v 2RP Je

60, 800. 000. — Kčs, z čoho na stavebné in-
vestície pripadá 21. 430. 000. — Kčs, na
nestavebné 39, 327. 000. — Kčs. Všetky
plánované investície, okrem stavieb pod-
niku Trebišov, ktorý započne až vo IV.
štvrťroku, sú už rozpracované a budú
väčšinou do kampane skončené. Ide
o novostavby kotolien v Trnave, a Šura-
noch, o repné kanály v Trnave a v Se-
redi.

Nestavebné investície slovenských cu-
krovarov zahrňujú predovšetkým 5. no-
vých kotlov. V kampani 1948 budú kotly
už pracovať. Pri ostatných investíciách
ide o výmenu zastaralého strojového za-
riadenia, ktoré si cukrovary plánovité
obstarávajú.

Vzhľadom na počet podnikov (10) Je
investičná kvóta cukrovarov neveľká a
bude v rámci 2RP plne využitá.



Pivovary a sladovne.
Do dvojročného plánu nie je zahrnutá

výstavba ani jedného nového pivovaru.
Uskutočnia sa len prípravné práce pre
stavbu nového výskumného pivovaru
v Lipt. Sv. Mikuláši. Celková výrobná
kapacita tohto sektoru rozšíri sa pod-
statne investíciami 2RP (výstav v r. 1946
— 956. 000 hl. pravdepodobný výstav
1948 — 1. 250 000 hl).

Stavebné investície činia za oba roky
19. 550. 000 — Kčs. nestavebné 20, 950. 000. —
Kčs. Pri stavebných investíciách ide
predovšetkým o rozšírenie práce na to-
várenských objektoch, ako rozšírenie
spiliek, ležiackych pivníc, varní a štokov.
Tieto práce sa vykonávajú vo všetkých
12 slovenských pivovaroch. Najväčšie
investície majú pivovary Stein v Brati-
slave, Vyhne a Turč. Sv. Martin. Pokiaľ
to dovoľuje prevádzka, boly všetky
stavby tohto sektoru už započaté. Veľká
výroba v letných mesiacoch nedovoľuje
vykonať niektoré rozširovacie a adaptač-
né práce, preto tieto musely byť odsu-
nuté na III. a IV. štvrťrok. Konkrétne ide
o stavby pivovaru Stein v Bratislave a
pivovaru v Michalovciach.

Plánovaná výmena zastaralého stroj-
ného zariadenia, spojená so zväčšovaním
výrobnej kapacity, pokračuje dobre. Do-
posiaľ dodanými strojmi, ktorých časť
došla z cudziny, hlavne zo Švédska,
bola už efektívne zvýšená výrobná ka-
pacita slovenských pivovarov, takže t.
r. výroba prekročí 1, 150000 hl. Stroje
domácej výroby sú dodávané podľa
plánu.

Stavebné investície slovenských ex-
portných sladovní zahrňujú menšie stav-
by sladovne v Trnave a v Nitre. Nakoľ-
ko kampaň v oboch týchto podnikoch
trvala nezvyčajne dlho. nebolo možné
z prevádzkových dôvodov začať stavať.
Investori chcú započať so stavbou v sep-
tembri. Strojné zaradenie sladovní má
byť dodané podľa plánu.

Liehovary.
Pokiaľ ide o poľnohospodárske lieho-

vary, pri vypracovaní 2RP nezahrnula
sa do investičného plánu liehovarov vý-
stavba ani jedného nového poľnohospo-
dárskeho liehovaru. Terajší stav (344
podnikov) úplne stačí spracovávať lieho-
varské suroviny. Pri stavebných inve-

stíciách ide výlučne o rekonštrukcie voj-
nou zničených liehovarov. Za 5, 200. 000. —
Kčs majú sa vykonať stavebné rekon-
štrukcie v 16 liehovaroch v rôznych
častiach Slovenska. Náklad rekonštrukcií
jednotlivých podnikov pohybuje sa okolo
300000. — Kčs. bude však väčšinou pre-
kročený. Všetky rekonštrukcie sú v práci
a budú skončené ešte do budúcej kam-
pane.

Aj pri nestavených investíciách ide
len o rekonštrukciu, ktorá sa uskutočňuje
v 33 podnikoch za 8 mil. Kčs. Ide o stroje
domácej výroby s pomerne krátkymi
dodacími lehotami, ktoré sa liehovarom
podľa plánu dodávajú.

Investičná kvóta tohto sektoru je ne-
patrná. Bude plne využitá, ba prekro-
čená.

Pokiaľ ide o priemyselné liehovary,
väčšie investície majú len podniky v Pre-
šove a v Lučenci. Tempo stavebných
prác je tu o niečo menšie. Pri strojných
investíciách tohto sektoru ide tiež len
o výmenu zastaralého zariadenia, ktorá
prebieha plánovité.

Mlyny.
Vzhľadom na to, že kapacita sloven-

ských mlynov je silne predimenzovaná,
neprikročilo sa v 2RP k výstavbe vše-
tkých vojnou zničených mlynov (78 pod-
nikov o ročnej kapacite 30 000 vagónov).
Stavia sa 5 nových mlynov.

Mlyn v Spiš. Novej Vsi stavia Národ-
ný podnik Východoslovenské mlyny,
namiesto vypáleného mlyna. Mlyn bude
mať kapacitu 6 vagónov denne. So stav-
bou, u ktorej stavebný náklad má činiť
15 mil. Kčs. sa započalo v júli t. r. Do
konca budúceho roku má byť stavba
ukončená. Stroje boly objednané a do
tohto termínu budú dodané.

Výstavba mlynov v Bardejove, Medzi-
laborciach. Vyšnom Svidníku a Ludani-
ciach je plánovaná na r. 1948. Ide o malé
jednovagónové námedzné mlyny. Ich
znovuvýstavba vyplynula z prirodze-
ných potrieb kraja, chudobného na ko-
munikácie, v ktorom viaceré mlyny boly
vojnou zničené.

Investičná kvóta u slovenských mly-
nov je vzhľadom na ich veľký počet
(2. 760) malá — stavebné a nestavebné
investície obnášajú spolu 30 mil. Kčs.
Okrem spomínaných investícií vyplňujú



ju menšie, hlavne strojové investície vo
viacerých mlynoch.

Potravinársky priemysel.
C e s t o v i n y : Výrobná hala, stavaná

piešťanským potravinárskym priemy-
slom pre nové automatické stroje cesto-
vinárske zo Švajčiarska, je rozostavaná.
Stroje majú byť dodané ešte t. r., takisto
ako pre druhý cestovinársky podnik
v Skačanoch.

Č o k o l á d a a c u k r o v i n k y :
Stollwerck v Bratislave započal kon-
com júla prestavbu továrenských ob-
jektov a so stavbou administratívnych
budov, plánovaných pre r. 1948 za 8
mil. Kčs.

Cukrovar Trebišov adaptuje časť svo-
jich továrenských objektov pre umieste-
nie podniku na výrobu čokolády a cu-
kroviniek, ktorý má byť premiestený
z Čiech. Iných investícií v tomto sektore
niet.

S p r a c o v a n i e m ä s a a r ý b : Pre
spracovanie mäsa sú v pláne investičné
práce na dvoch podnikoch. Podnik
SLODOB v Prešove dokončuje montážne
práce. Stavebné práce sú skončené a
v mesiaci septembri sa má začať s vý-
robou. Investičná kvóta bola využitá.

Továreň na spracovanie hydiny v Cí-
feri stavia SLODOB za 36, 500. 000 —
Kčs. Projekty boly vypracované, stavba
sa zadáva. Započatie tejto stavby sa
oneskorilo. Investor chce však továreň
každopádne dokončiť do konca r. 1948.
Strojné zariadenie bolo počiatkom roku
objednané a zabezpečené pre dodanie
v r. 1948. Stavba je plne finančne zabez-
pečená a vzhľadom na skúsenosti, ktoré
má stavebník so stavbou prešovského
podniku, dá sa očakávať realizácia ce-
lého plánu v stavebnom termíne.

Pre spracovanie rýb stavia sa podnik
v Košiciach. Továrenské objekty, sta-
vané nákladom 2, 300. 000. — Kčs, majú byť
skončené do novembra t. r. Už k tomuto
termínu má byť dodané strojné zaria-
denie.

Bratislavský závod „R y b a" započne
s rozšírením nových továrenských ob-
jektov podľa plánu až v r. 1948.

M l i e k á r s t v o : Tento sektor má
v dvojročnom pláne najväčšie investície.
Jeho celková investičná kvóta činí

195, 000. 000— Kčs, z toho v r. 1947
125, 540. 000. — Kčs. Táto čiastka je určená
na výstavbu 10 mliekární, vyše 250
sberní s vodným a hlbokým chladením,
viacerých syrární a odsmotanovacích
staníc. Rozvinutiu tohto programu stojí
v ceste nedostatok finančných prostried-
kov. Hospodárska situácia slovenského
mliekárstva je zlá. Vlastných prostried-
kov aspoň na čiastočné financovanie
programu niet, zadĺženie je neúmerne
veľké. Financovanie musí sa diať zo
subvencii. Do júla t. r. bolo z prostried-
kov UNRRA a z riadneho rozpočtu Po-
vereníctva výživy vyplatené Sväzu
mliekárskych družstiev celkom 47. mil.
Kčs.

Rozpracované je asi 40% plánovaných
stavieb mliekární, 40% je hotové k za-
daniu, zvyšok sa zatiaľ len pripravuje.
Stavajú sa mliekárne v Senici, Kráľov-
skom Chlumci, vo Zvolene a oblastné
sberne v 7 miestach.

Rekonštrukcie mliekární pokračujú
plánovité. Boly skončené, resp. dokon-
čievajú sa rekonštrukčné práce v 7
mliekárňach.

Výstavba mliekárenských sberní s vod-
ným a hlbokým chladením bola zapo-
čatá hlavne v bratislavskom obvode.
Slovenské mliekárske družstvo v Brati-
slave a Sväz mliekárskych družstiev
zadal už stavbu 30 sberní a v najbližšom
čase zadá ďalších 60. Stavebný naklaď
na jednotku sa zvýšil proti plánovaným
70. 000 na 145. 000. Zhustenie siete nových
sberní na ostatnom Slovensku sa zdržuje
z nedostatku finančných prostriedkov.

Celkove vzaté, tohoročná investičná
kvóta, ktorá činí u stavebných investícií
70 mil. Kčs a u nestavebných 56 mil. Kčs.
nebude môcť byť t. r. preinvestovaná.
U stavebných investícií najväčšie inve-
stičné položky (napríklad stavba veľko-
mliekárne v Bratislave) presúvajú sa na
budúci rok. Plán výstavby mliekárstva
pre r. 1948 musí byť realizovateľný.
Rozsah investičných prác v tomto
sektore určovaný je výškou subvencií,
ktoré mliekárstvo v r. 1947 a 48 obdrží.
V návrhu dielčieho rozpočtu Povere-
níctva výživy pre rok 1948 žiada sa na
tento účel 80 mil. Kčs, aby výstavba
tohto dôležitého sektoru nebola ohrožená
ďalším nedostatkom finančných pro-



striedkov. Povereníctvo výživy dôrazne
nalieha na príslušných investorov, aby
pokiaľ to okolnosti dovoľujú, urýchlili
uskutočňovanie investičného plánu.

S p r a c o v a n i e o v o c i a a z e l e -
n i n y : Za 45 mil. Kčs, ktoré sa majú
v tomto sektore investovať, má sa pod-
statne rozšíriť a zracionalizovať toto dô-
ležité odvetvie priemyslu výživy. Podľa
plánu majú sa nové podniky postaviť pri
cukrovaroch v Nitre, Oroske, Trebišove
ako doplňovacia výroba, ďalej v Sečov-
ciach, Turzovke a Poprade a podstatne
sa majú rozšíriť podniky v Moravskom
Sv. Jáne, Krupine, Sabinove a Bardejove.

Rozostavané sú všetky plánované
stavby. Strojné zariadenie, objednané
v cudzine, má byť do nových podnikov
dodané do začiatku budúcej sezóny,
šiestim podnikom boly pridelené konzer-
vovacie súpravy UNRRA. Dodávka stro-
jov z domácej výroby prebieha plá-
novité.

Počet týchto podnikov vzrastie premie-
sťovacou akciou. Má sa premiestiť 15
podnikov, ktoré majú väčšinou len živno-
stenský rozsah a pridelia sa zväčša
existujúcim podnikom, ktoré si nimi do-
plnia svoj strojný park.

Distribučné zariadenia.
T r ž n i c e : Plánovaná veľkotržnica

v Bratislave má byť postavená nákla-
dom 35 mil. Kčs. Podľa oznámenia NV
v Bratislave muselo dôjsť v poslednom
čase k modifikácii plánov, čim sa zapo-
čatie stavby oneskorí. Doposiaľ stavba
nebola zadaná. Národný výbor práve vy-
pisuje užšiu súťaž, ktorá skončí do konca
septembra. Ešte t. r. chce vykonať zem-
né práce a vybetónovať základy.

C h l a d i a r n e a m r a z i a r n e : Re-
gulačné chladiarne a mraziarne, ktoré sa
majú postaviť v Bratislave a Prešove
celkom za 130 mil. Kčs. nemohly byť do-
siaľ započaté pre nevyriešené problémy
organizačné. Stavebníkom má byť celo-
štátne monopolá spoločnosť „Českoslo-
venské chladiarne a mraziarne". O práv-
nej forme a štatúte spoločnosti niet zatiaľ
dohody. Stavby chladiarní a mraziarní
ako slovenských, tak českých, musia
byť presunuté pravdepodobne na r. 1948.

J a t k y : Povereníctvo výživy pláno-
valo stavať jatky v Poprade (19 mil. ),

Zvolene (19 mil. ), a Beluši (4, 500. 000. —
Kčs). Započatie týchto stavieb naráža na
finančné ťažkosti. V najpokročilejšom
štádiu nachádza sa stavba jatky vo
Zvolene. Stavebníkovi (NV vo Zvolene)
bola z prostriedkov riadneho rozpočtu
poskytnutá subvencia 8 mil. Kčs.

Pre stavbu jatiek v Beluši neskončily
sa ešte prípravné práce.

Nerozhodnutá je stavba jatiek v Po-
prade, kde NV nemá stavbu zaistenú
finančne.

Celkove postup investičných prác
slovenských cukrovarov, liehovarov, pi-
vovarov dáva nádej, že tieto sektory
splnia svoj investičný program úplne.
Investície v sektore výroby čokolády,
cukroviniek a cestovín sú neveľké a bu-
dú bez ťažkostí uskutočnené. Podnik na
spracovanie mäsa v Prešove začne už
s výrobou, dostavba druhého podniku
má všetky predpoklady pokračovať ďa-
lej podľa plánu. Horšia je, ako som už
spomenul, situácia pri stavbách mlieká-
renských a stavbách distribučných zaria-
dení. Postup investičných prác v mlie-
kárstve závisí od toho,do akej miery
sa podarí zadovážiť prostriedky na finan-
covanie investičného programu. Je už
teraz isté, že celý program nebude môcť
byť splnený. Realizácia plánu chladiarní
a mraziarní sa oneskorila. Záleží na tom,
ako rýchle sa odstránia ťažkosti najmä
organizačné, znemožňujúce vykonávanie
akýchkoľvek investičných prác.

Ceny.
Do pozornosti Povereníctva výživy

spadá aj úradné určovanie cien tovarov
a úkonov všetkého druhu, teda agenda,
ktorú v českých krajinách vykonáva
osobitný Najvyšší úrad cenový.

Problematika cien bola v tomto roku
stredobodom pozornosti tak parlamentu
a vlády, ako aj celej našej verejnosti.
Hneď začiatkom tohto roku začalo sa
s intenzívnymi úvahami o tom, ako za-
siahnúť do vývinu našej cenovej hodiny,
a najmä do vývinu cien životných po-
trieb tak, aby z toho mali citeľný osoh
čo najširšie vrstvy spotrebiteľov. Motívy
pre to boly rôzne. Problematika sa za-
čala rysovať asi takto: Na jednej strane
ukazovalo sa nutným vykonať určité
korektívy smerom nahor. Vypuklé to
bolo napr. v cenách železa, reziva, nie-



ktorých stavebných hmôt, celulózy, fa-
rebných kovov a pod. Na druhej strane
ustavičné zvyšovanie rozsahu výroby
v ostatných odvetviach viedlo mnohých
k záveru, že sú už vo veľmi mnohých
prípadoch viac-menej dané predpoklady
k sníženiu cien, lebo sa vychádzalo z to-
ho, že zvýšenie výroby nutne povedie
k sníženiu najmä všeobecnej réžie. Po
dlhých rokovaniach, ktoré sa nakoniec
koncentrovaly v Ústrednej plánovacej
komisii a v predsedníctve vlády, resp. vo
vláde samej, dospelo sa k záveru, že bu-
de najlepšie usporiadať vec takto: usku-
točnia sa zvýšenia cien, ktoré sa ukázaly
nevyhnutnými, a to v rozsahu ešte únos-
nom pre naše hospodárstvo. Tak sa zvý-
šily napr. ceny železa, farebných kovov,
cementu atď. Na druhej strane vykoná sa
súčasne sníženie cien. Pritom sa uznalo
za vhodné snížiť tentoraz určité ceny
cestou intervenčnou, t. j. tak, že na-
miesto určitého generálneho sníženia
odčerpá sa podnikov určité percento
z obratu do osobitného vyrovnávacieho
fondu a z tohto fondu sa potom budú čer-
pať prostriedky, ktoré budú potrebné pre
radikálne sníženie cien určitých dôleži-
tých životných potrieb. Tak sa aj stalo.
Najprv vládne nar. č. 34/1947 Sb. určilo,
ceny ktorých tovarov a asi o aké per-
cento sa snížia tak, že rozdiely cien sní-
žených sa vyrovnajú z cenového vyrov-
návacieho fondu. Stalo sa tak u celého
radu potravín, najmä živočíšneho pôvo-
du, a potom u niektorých druhov textílií,
obuvi, petroleja, poľnohospodárskeho ná-
radia a pod. Príslušné konkrétne opatre-
nia sa aj hneď vydaly, a to shodne
s úpravami českými a približne aj v tom
istom čase. Ako dôležitú okoľnosť treba
spomenúť, že pri tejto príležitosti sme
konzumentské ceny hovädzieho mäsa
snížili na úroveň českú, ale predbežne
sme si (so súhlasom vlády) ponechaly
vyššie výkupné ceny. Krátko nato parla-
ment vydal zákon č. 51/1947 Sb., ktorým
sa tento fond zriadil, a to tak, že ho do-
tuje priemysel 4%-ami, výrobné remeslá
a maloobchod 0. 5%, veľkoobchod a ko-
misionári po 2% z dosiahnutej hrubej
tržby a jednatelia 5, resp. 10%-ami z hru-
bej úplaty dosiahnutej za jednateľský
výkon. Hneď v zákone sú uvedené vý-
nimky, t. j. výroby oslobodené od plate-
nia cenových vyrovnávacích súm. Je

ich dosť (celá výroba poľnohospodárska,
bane, kovopriemysel, väčšina potravinár-
skeho priemyslu atď. ). Ďalšie výnimky
maly sa určiť osobitným nariadením, čo
sa aj stalo, a práve tak sa aj vydaly
smernice o tom, čo treba u remesiel po-
važovať za podnik výrobný a čo za
podnik iný, t. j. nevýrobný, čo je veľko-
obchod a čo je maloobchod, čo je tová-
reň a čo len podnik remeselný a pod.
Nechceme na tomto mieste kritizovať, Či
detaily týchto smerníc sú prísne objek-
tívne, alebo nie. Práve tak bolo by varí
predčasným, keby sme už teraz kritizo-
vali celú koncepciu uskutočneného rieše-
nia a jej vhodnosť pre celú Republiku a
pre slovenských konzumentov zvlášť.
Isté je, že aj tu sú určité nedokonalosti,
a to najmä v tom smere, že ceny sme
snížili, ale niet dosť tovarov za tieto sní-
žené ceny. Aj v sektore potravín, najmä
u hovädzieho mäsa boly v tomto ohľade
určité nedostatky v prvých dňoch aprí-
lových. No od tej doby, ako je vyššie
uvedené, prídely mäsiarom sú už opäť
normálne a tiež nároky na fond sú po-
merne slušné. Horšie je to v sektore to-
varov priemyslových, najmä textilu a
obuvi. Týchto dôležitých tovarov dennej
potreby je stále málo, takže tu sa, ako
sa zdá, ani zďaleka nevyčerpajú predví-
dané sumy. Preto cenový intervenčný
fond napr. pre roľníctvo znamenal dote-
raz celkom málo, tým skôr, že sa dosiaľ
neuskutočnilo intervenovanie v takých
priemyselných tovaroch, ktoré by u roľ-
níka ozaj zavážily. Možností by bolo
dosť. Spomeniem len taký malý detail.
Čižmy sú pre nášho roľníka v mnohých
krajoch pracovnou obuvou. Ich výroba
nie je dosiaľ povolená, ale je notoricky
známe, že na čiernom trhu sa ony zado-
važujú. Treba ich výrobu povoliť a in-
tervenovať ako u pracovnej obuvi.

Dnes ešte nemožno povedať, aká je
celková finančná bilancia intervenčného
fondu. Podniky platily ešte len za jeden
kvartál. Snáď jednoročný odstup po-
skytne nám už úplnejší obraz, natoľko,
že vláda i parlament budú si môcť urobiť
patričné závery.

Intervenčné sníženie cien boly len
časťou, aj keď veľmi významnou, celko-
vého snižovania cien. Vykonaly sa totiž
okrem toho aj viaceré sníženia priame.
To všetko sa patrične prejavilo u sní-



žení indexu tak veľkoobchodných cien
ako aj indexu životných nákladov robot-
níckej rodiny. Index životných nákladov
klesol v auguste aj na Slovensku na
291. 7. Nad to možnosti v tomto smere sa
skúmajú aj ďalej, lebo veríme, že zlepšo-
vanie sa pomerov môže za určitých
okolností vytvoriť ďalšie predpoklady
pre prípadné korektúry smerom nadol
No, otázky tieto nie sú tak jednoznačné.
Je tu celý rad hospodárskych súvislostí,
ktoré sa musia rešpektovať pri podob-
ných príležitostiach. Okrem toho prichá-
dza u nás do úvahy aj cenová situácia
na zahraničných trhoch. To je významné
najmä pri nákupe pre nás nezbytných
surovín. Našim úsilím bude ceny predo-
všetkým znižovať všade tam,, kde zistí-
me pre to reálne predpoklady a okrem
toho ceny tieto stabilizovať, aby výroba
i obchod aj v tomto smere mohly pláno-
vať a podľa plánu pracovať. Jedno i dru-
hé vyžiada si hodne obozretnosti a sve-
domitosti tak u rozhodujúcich úradov
ako aj v príslušných podnikoch. Zretele
tieto musí rešpektovať aj naša mzdová
politika. Tu by sme ozaj nemali pripustiť,
aby jedna, povedzme pravá ruka neve-
dela, čo robí ruka ľavá. Veď v podstate
je to nakoniec vždy jeden a ten istý ho-
spodársky problém.

Opakujem: naše úlohy v relácii ceno-
vej politiky zostávajú veľmi vážne.
Vplývam na ne aj také udalosti, ako je
tohoročná katastrofálna neúroda. Jej dô-
sledky vláda rieši jednak príplatkami
k cenám tovarov, ktoré odovzdáva náš
roľník a jednak priamymi podporami. Či
chceme alebo nechceme, budú z celého
tohto dôsledky, pokiaľ pôjde o výkupné
ceny aj v nasledujúcom hospodárskom
roku. A práve tak nemožno podceňovať
dôsledky, ktoré už teraz vyplývajú pre
konzumentské ceny z titulu zvýšenia nie-
ktorých spotrebných daní. Cenové relácie
sa porušujú a bude treba hodne úsilia,
aby sa opäť docielil želaný súlad.
(Potlesk)

Slávna Slovenská národná rada!
Dovoľte mi jeden krátky záver. Do-

voľte mi, aby som teraz nehovoril ani
ako partajník ani ako povereník, ale ho-
voril ako človek, ktorý vidím tú celú
veľkú problematiku, ktorá pred nami
stojí. Dovolím si tvrdiť, že to, čo teraz
a v budúcich mesiacoch a snáď rokoch

budeme prežívať je najťažší problém,
ktorý sme od revolúcie resp. od oslobo-
denia mali.

Katastrofálna neúroda, ktorá nás po-
stihla a ktorú správne nazval minister
Majer a myslím i minister zemedelstva
Ďuriš národným nešťastím, sa nám uká-
že v celej svojej nahote až v budúcom
hospodárskom roku resp. v tohoročnej
zime. Preto by som apeloval na všetky
složky nášho národa, na miestne a
okresné národné výbory a na všetkých
zodpovedných činiteľov, aby chápali
i pochopili túto situáciu a aby svojim
pričinením pomohli nám túto ťažkú dobu
zdolať. Je isté, že my pre verejné záso-
bovanie musíme podchytiť každý kilo-
gram obilia, každý kilogram chleba, kaž-
dý kilogram zemiakov, každý kilogram
masti, každý kilogram mäsa. Preto mu-
síme zaviesť drakonické a drastické
opatrenia, aby týmito národnými hodno-
tami, ktoré majú nám zachovať hlavne
našu mlaď a náš národ do budúcnosti,
nikto nehazardoval. Každý, ktorý s tým
hazarduje, ktorý zakryje, na čierno od-
predá je zločinec a podľa toho budeme
s ním aj nakladať. (Potlesk) Nechce to
byť vyhrážka, ale nemôžeme pripustiť,
aby tí, ktorí na to majú mohli si za
hriešne peniaze nakupovať zásoby a na
druhej strane, aby naša mládež, naši ro-
botníci, naši zamestnanci štátni a verej-
ní museli si uťahovať opasok.

Ja tvrdím jedno, že nie distribúcia,
distribučný systém je špatný, ale že di-
stributéri sú špatní, lebo keď je poctivý
distributér môže byť akýkoľvek distri-
bučný systém distribúcia bude vždy
v poriadku. Nie v systéme, ale v ľuďoch
je chyba. A preto treba nie systém kriti-
zovať, ale ľudí a pranierovať každého,
ktorý dnes túto našu biedu zneužíva.
O nič iného by som Vás neprosil, pone-
váč to dnes neni kauza ani Komunistic-
kej ani Demokratickej strany. To čo
pred nami stojí to je kauza celého ná-
roda a jestli v tejto skúške neobstojíme,
priatelia, tak neobstojíme nikdy.

Dovoľte, aby som Vás poprosil, aby
ste ako Slováci ako národovci dbali, aby
každý kto poruší distribučné predpisy
bol okamžite oznámený, každý, kto sa
dopustí čierneho obchodu bol okamžite
odovzdaný na patričné miesta a takto,
keď každý z nás, každý spotrebiteľ bude



súčasne robiť aj kontrolu, verím, že tieto
ťažké časy prekonáme. Musíme ich pre-
konať, lebo tak nám káže naša povsta-
lecká česť a budúcnosť nášho národa.
(Potlesk).

Podpredseda SNR pplk. Milan Polák:
Oznamujem, že podľa usnesenia Pred-

sedníctva Slovenskej národnej rady roz-
prava o tomto expozé bude na najbliž-
šom zasadnutí pléna Slovenskej národ-
nej rady.

Nasleduje tretí bod programu, ktorým
je zpráva právneho výboru o návrhu
Sboru povereníkov na vydanie nariade-
nia o predĺžení niektorých zmenkopráv-
nych lehôt. Zpravodajcom je pán člen
Slovenskej národnej rady Alex Bogda-
nov. Dávam mu slovo.

Člen SNR Alex Bogdanov:
Slávna Slovenská národná rada!
Plénum Slovenskej národnej rady na

zasadnutí dňa 28. júna 1947 odhlasovalo
nariadenie Slovenskej národnej rady č.
60/1947 o predĺžení niektorých zmenko-
právnych lehôt. Podľa tohto nariadenia
lehoty na uplatnenie nárokov zo zmeniek
znejúcich na pengö a vystavených do 26.
júna 1945 na časti územia Slovenska,
ktorá bola dočasne okupovaná Maďar-
ským štátom, sa predlžily do 30. septem-
bra 1947. Predpokladalo sa, že daná vec
bude medzičasom riešená celoštátnou
normou. Táto celoštátna norma bola síce
Ministerstvom spravodlivosti v Prahe
pripravená, ale dosiaľ Ústavodarným ná-
rodným shromaždením nebola odhlaso-
vaná. Je preto potrebné, aby zmenko-
právne lehoty predĺžené nariadením č.
60 boly s účinnosťou od dňa 1. októbra
1947 opätovne predĺžené.

Právny výbor predkladá slávnej Slo-
venskej národnej rade návrh, ktorý tento
úkol plní s odporúčaním, aby bol prijatý
s tou zmenou, že lehota na uplatnenie
nároku sa predlžuje nie do 31. decembra
1947, ale do 31. marca 1948 s čím už aj
vláda vyslovila podľa čl. I. Dohody z 28.
júna 1946 súhlas.

Podpredseda SNR pplk. Milan Polák:
Nasleduje rozprava o prednesenej

zpráve. Kto sa hlási k slovu? Poneváč
sa k slovu nikto nehlási, dávam hlasovať
o návrhu nariadenia Slovenskej národnej

rady o predlžení niektorých zmenko-
právnych lehôt.

Kto súhlasí s návrhom tak, ako bol
pánom zpravodajom prednesený nech
zdvihne ruku. Ďakujem, to je väčšina.
Zisťujem, že Slovenská národná rada
schválila toto nariadenie v prednesenom
znení.

Nasleduje štvrtý bod programu. Zprá-
va imunitného výboru o žiadosti vojen-
ského prokurátora v Bratislave o ude-
lenie súhlasu k trestnému stíhaniu člena
Slovenskej národnej rady škpt. Viliama
Šalgoviča. Zpravodajcom je pán člen
Slovenskej národnej rady Ľudovít Bena-
da. Dávam mu slovo.

Člen SNR Ľudovít Benada:
Slávna Slovenská národná rada!
Vojenský prokurátor v Bratislave

obrátil sa so žiadosťou na Slovenskú ná-
rodnú radu, aby podľa § 50 nariadenia
57/1945 Sb. n. SNR udelila súhlas k trest-
nému stíhaniu škpt. Viliama Šalgoviča,
člena Slovenskej národnej rady pre po-
dozrenie zo zločinu zneužitia služobnej
moci podľa § 380 vojenského trestného
zákona, prečinu ľahkého ublíženia na
tele podľa § 680 vojenského trestného zá-
kona a pre podozrenie prečinu proti kázní
a poriadku podľa § 269 písm. c) vojen-
ského trestného zákona.

Škpt. Viliam Šalgovič mal sa uvede-
ných trestných činov dopustiť spolu
s inými dôstojníkmi a vojakmi dňa 6. de-
cembra 1945 v Nitre, kde údajne v pod-
napilom stave vyvolal bitku s Gejzom
Országhom a prítomnými civilnými oso-
bami. Uvedeného Gejzu Országha nechal
zatknúť vojenskou hliadkou a držal ho
v zaisťovacej väzbe do druhého dňa, t. j.
do 7. decembra 1945. Menovaného údaj-
ne na strážnici v budove vojenského ve-
liteľstva viac krát udrel do tváre, čím
mu spôsobil ľahšie zranenia.

Imunitný výbor sa žiadosťou vojenské-
ho prokurátora v Bratislave zaoberal na
svojich schôdzkach dňa 14. apríla a 16.
septembra 1947. Prizierajúc k spisovému
materiálu a k svedeckým výpovediam
usniesol sa imunitný výbor navrhnúť
plénu Slovenskej národnej rady, aby ne-
udelilo súhlas k trestnému stíhaniu škpt.
Viliama Šalgoviča, člena Slovenskej ná-
rodnej rady pre prečiny uvedené v po-
daní vojenského prokurátora v Brati-



slave dňa 17. marca 1947, pod číslom
0-958/46-II.

Podpredseda SNR pplk. Milan Polák:
Otváram o prednesenej zpráve roz-

pravu. Kto sa hlási k slovu? Poneváč sa
k slovu nikto nehlási dávam hlasovať.
Kto súhlasí s návrhom imunitného vý-
boru tak, ako ho predniesol pán zpravo-
dajca t. j., aby pán Člen Slovenskej ná-
rodnej rady škpt. Viliam Šalgovič nebol
vydaný k trestnému stíhaniu, nech zdvi-

hne hore ruku. To Je väčšina. Zisťujem,
že Slovenská národná rada podľa § 51
rokovacieho poriadku nedala súhlas
k trestnému stíhaniu člena Slovenskej ná-
rodnej rady škpt. Viliama Šalgoviča.

Týmto je program dnešného plenárne-
ho zasadnutia vyčerpaný. Oznamujem,
že najbližšie zasadnutie Slovenskej ná-
rodnej rady svolá Predsetníctvo ná-
rodnej rady písomne. Zakľučujem za-
sadnutie.


